
شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

در نظر دارد بهره برداری از پسماند خشک مناطق )۳.۶.۷(شهرداری قم را 
با توجه به شرایط مندرج در اسناد مزایده، به مدت دو سال و به صورت دو مرحله 

ای واگذار نماید .
لذا کلیه اشخاص حقوقی متقاضی می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت 
اسناد مزایده  به سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به نشانی قم، میدان 
72 تن،طبقه زیرین ساختمان مشترک سازمان تاکسیرانی و مدیریت پسماند 

شهرداری قم اقدام نمایند.
شرایط عمومی

 ـضمانت نامه بانکی 2   ـمبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار به صورت 1   1
 ـواریز وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر   ـمطالبات بلوکه شده تاییده  3

ایران به شماره شبا   IR  770600520301101520177001  می باشد .
 ـسازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است . 2

 ـهزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد. ۳
 ـسایر شرایط و جزئیات مربوط به مزایده در برگ شرایط عمومی درج گردیده  4
که می بایست توسط پیشنهاد دهندگان با قید جمله )قبول است( مهر و امضا و 

ضمیمه پیشنهاد گردد .
98/11/۶لغایت    تاریخ   از  پیشنهادات  تحویل  و  اسناد  دریافت  مهلت   ـ  5

98/11/1۷ می باشد .
 ـطبقه   ـشهرداری مرکز   ـبلوار امام موسی صدر   ـمحل تسلیم پیشنهادات: قم  ۶

 ـاداره حراست حوزه خدمات شهری می باشد . چهارم 
با شماره تلفن   با کارشناس امور قراردادها   ـجهت پاسخگویی به سوالات   7

02536551810)داخلی 118( تماس حاصل فرمایید .

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم
آگهی مزایده عمومی)نوبت اول(
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: به موجب »مکتب سلیمانی« در تامین 
امنیت کشور ما باید نیرومند باشیم تا دشمن جرأت نکند جلو بیاید. حجت 
الاسلام سیدرضا اکرمی ، در رابطه با فرمایشات مقام معظم رهبری در 
مورد »مکتب سلیمانی« اظهار داشت: نکته اول اینکه مرحوم حاج قاسم 
سلیمانی فردی »کتوم« بود، یعنی کم حرف می زد و آنجایی هم که کم حرف 
می زد به اهلش می گفت. یعنی این گونه نبود که هر جایی سفره دلش را باز 
کند، نقد و انتقاد کند یا گزارش دهد بلکه به جا و بسیار کم حرف می زد. 

وی با تاکید بر اینکه »کتوم بودن« یکی از ویژگی های انسان والا است

 معاون اول رییس جمهوری گفت: یکی از بزرگترین ضربه هایی که در 
داستان هواپیما خوردیم این بود که چند روز مبهم نگه داشتیم. مردم 
بعد از آن خیلی عصبانی شدند که چرا چند روز واقعیت را نگفتیم. بیان 
واقعیت و شفاف بودن واقعا مهمترین کاری است که باید انجام بگیرد. 
»اسحاق جهانگیری« روز شنبه در آیین تجلیل از شوراهای برتر آموزش 
و پرورش که در سالن همایش های مرکز صدا و سیما برگزار شد، افزود: 
دی ماه امسال خیلی دی ماه سختی بود. دی ماه پر دلهره و اضطراب و 

پر از خبرهای غیرمنتظره که شنیدیم و داغ های بزرگی که دیدیم.

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی :

نیرومند باشیم دشمن جرأت
 پیشروی ندارد

معاون اول رییس جمهوری: 

مردم از پنهان کردن واقعیت
 عصبانی شدند
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رئیس جمهور :

از هر فرصتی برای حل مساله با دنیا 
استفاده  می کنیم

استراتژی اصلاح طلبان در مقابل رد صلاحیت ها چیست؟

تحریم انتخابات یا
 ائتلاف انتخاباتی

7

2

ردصلاحیت های شورای نگهبان اصلاح طلبان را با شرایط پیچیده ای روبه رو کرده و برای گذشتن از این گذار سخت چند 
سناریو پیش روی آنها قرار داده است. نگرانی هایشان به بار نشست و تیغ ردصلاحیت ها بسیاری از کاندیداهای اصلاح 
طلبان را تا اینجای کار از گردونه انتخابات کنار زده است. با وجود آنکه برخی از فعالان سیاسی اصلاح طلب از احتمال رد 
صلاحیت های گسترده سخن به میان آورده بودند اما هیچ گاه فکرش را هم نمی کردند کار به جایی برسد که از نمایندگان فعلی 
حدود 9۰ نماینده رد صلاحیت شوند و آنطور که در بیانیه شورایعالی سیاست گذاری اصلاح طلبان آمده است این تیغ بیشتر

رئیس جمهور بایان اینکه ما از هر فرصتی برای حل مساله با 
دنیا استفاده می کنیم گفت :هرجا دشمنان ما اعلام پشیمانی 
کنند ما در همان لحظه آماده ایم مسائل را حل و فصل کنیم. 
ما دشمنان قسم خورده ای  راه سختی است دشمنان  راه، 
هستند. حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی 

روز شنبه در نشست هماهنگی مدیریت بحران سیستان و 
بلوچستان که در چابهار برگزار شد اظهار داشت: ما باید بر 
اساس شرایط روز مشکلات را حل کنیم ما آنچه که در جهان 
قول دادیم پایبند بودیم و کسی توافق را زیر پا گذاشت که 

هم اینک شر جهان است. وی بیان کرد: آنها در عراق، لبنان

حداقل و حداکثر عیدی امسال کارگران چقدر است؟
5
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استاندار قم گفت: برای طرح کمربندی جدید قم ۲1 هزار میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده 
از مصوبه های هیات وزیران است و کلنگ آغاز عملیات اجرایی آن در دهه فجر انقلاب  و 
اسلامی در سال جاری به زمین زده می شود.  بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه ستاد 
اقتصاد مقاومتی استان قم بیان کرد:طرح جدید کمربندی قم به طول 11۰ کیلومتر به نام 
سردار سرافراز اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی نام گذاری شده است. وی همچنین تاکید 
کرد: به صورت میانگین طرح های حوزه اقتصادی ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم پیشرفت 
فیزیکی ۷۵ درصدی دارد، اما پیشرفت طرح های زیربنایی اقتصاد مقاومتی قم به هیچ عنوان 
لای  استخوان  نیمه کاره  طرح های  این که  بابیان  سرمست  نیست.  مطلوب  و  رضایت بخش 
زخم طرح های عمرانی استان است و باید تعیین تکلیف شوند افزود: تکمیل و بهره برداری از 

طرح های نیمه کاره نیازمند بازدیدهای میدانی مدیران و پیگیری های ملی است. استاندار قم

از  امسال متفاوت  استان قم گفت: دهه فجر  تبلیغات اسلامی  رییس شورای هماهنگی 
مناسبت های تقویمی است و باید آیین های آن در راستای تکریم شهدای مقاومت و سردار 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی برنامه ریزی شود.  نصرت الله لطفی روز شنبه در جلسه شورای 
فعال  مشارکت  با  شورا  این  کارگروه های  همه  کرد:  بیان  قم  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی 
دستگاه های اجرایی استان باید درزمینهٔ فراهم کردن تبلیغات، آثار هنری،  برنامه های فرهنگی،  
جلسات روشنگری و آماده سازی فضای شهری برای گرامیداشت باشکوه دهه مبارک فجر 
و جشن پیروزی انقلاب اسلامی و تکریم شهدای مقاومت، حضور میدانی و متنوع تر از قبل 
داشته باشند.   وی افزود:  میثاق همه باید حضور مؤثرتر در برنامه های دهه مبارک فجر باشد و به 
همین دلیل قرار شد تا برگزاری راهپیمایی باشکوه ۲۲ بهمن ماه و گرامیداشت سالروز پیروزی 

انقلاب اسلامی که با چهلمین روز شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی هم زمان شده

استاندار قم :

پیشرفت طرح های زیربنایی اقتصاد مقاومتی رضایت بخش نیست 
رییس شورای تبلیغات اسلامی استان قم:

آیین های دهه فجر در راستای تکریم سردار سلیمانی باشد

خیمه انقلاب را
 محدود نکنیم

حجت الاسلام علی یوسنی:

یارانه هایی که باید خرج اجرای قانون اساسی شود

لزوم هدفمندسازی یارانه های پنهان

محمد جوادظریف:
ایران در مورد توافقنامه ای جدید با آمریکا مذاکره نمی کند
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مسئولین کشور باید مانند شهید سلیمانی عمل کنند 

باید از ایجاد محدودیت برای نامزدها پرهیزشود

شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای باارزیابی فشرده 
موضوع فوق، اجرای خطوط پلی اتیلن خطوط فولادی )شبکه توزیع( اجرا 
نشده و ایستگاه TBS رحمت آباد به ظرفیت 1۰۰۰۰ مترمکعب در ساعت 
با فشار ورودی Psi۲۵۰ و فشار خروجی PSi۶۰ مطابق نقشه و مستندات در 
دفترچه مناقصه، به شماره 2098091459000019 را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد 
مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
1. برنامه زمانبندی مناقصه:

1-1- تاریخ انتشار اسناد در سامانه: مورخ 98/1۰/۲8 می باشد.
1-2- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه: تا ساعت 19 روز پنج شنبه 

مورخ 1۳98/11/۰۳
1-3- جلسه پاسخ به سوالات)درصورت نیاز(: ساعت 1۰ صبح روزدو شنبه 

مورخ 1۳98/11/0۷
مورخ  شنبه  دو  روز   19 ساعت  واسناد:  پیشنهادقیمت  ارائه  مهلت   -4-1

1۳98/11/14
1-5- زمان گشایش پاکت های ارزیابی کیفی ساعت 11 صبح روز سه شنبه 

مورخ 1۳98/11/1۵
1-6- زمان گشایش پاکت های »الف، ب و ج«: ساعت 10 صبح روزسه شنبه 

مورخ 1۳98/11/۲9
۲. شرایط متقاضیان:

2-1-توانایی انجام کار در مدت 400 روز تقویمی
2-2- دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا پایه 5 رشته 

نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور
3-2-توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب شماره 
2174633403005 سیبا( به مبلغ 1,400,000,000 ریال به عنوان سپرده 

شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
2-4- توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی
2-5- ارسال صورتهای مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت پیشنهاد 

قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط
۳. نکات قابل توجه:

3-1- ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
3-2- این پیمان )معادل 15 درصد مبلغ قرارداد( پیش پرداخت دارد.

و  بوده  پیشنهادها مختار  کلیه  رد  یا  قبول  در  قم  استان  گاز  3-3- شرکت 
اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

شماره  با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  صورت  در   -4-3
یا  و   025-36620004 قم  استان  گاز  شرکت  پیمانهای  امور  فکس 

36121303-025تماس36121373-025تماس حاصل فرمایند.
www. :3-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس

nigc-qpgc.ir ارسال گردیده است.

فراخوان مناقصه عمومی گازرسانی به حفرات خالی
)PC( )صنایع مرحله 6 )محور رحمت آباد 

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی« )نوبت اول(

روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند شهرداری قمروابط عمومی شرکت گاز استان قم

شماره مناقصه:
98-۲۶ 

شماره مجوز:
1۳98/۶۵۵۷

مشکلات مردم سیستان و بلوچستان را برطرف می کنیم
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با جاه طلبی های سیاسی 
دولت را دچار تنگنا نکنیم 

معضلات و مشکلات کشور به گونه ای است که با صحبت های 
احساسی و غیرمنطقی نمی توان آنها را حل و به پیش برد.

سیاست های نادرست و برنامه ریزی های نامناسب از یک سو و دشمنی های استکبار جهانی و 
دشمنان همیشگی ما از سوی دیگر شرایطی را برایمان به وجود آورده است که گرفتار تنگناهای 
عظیم اجتماعی، اقتصادی و سیاسی شده ایم. هنگامی که عرصه به هر دلیل دچار تغییرات و 
دستخوش می شود باید مجموعه حاکمیت، قوای سه گانه و مردم در کنار هم قرار گیرند تا بتوانند 
مسائل و مشکلات کشور را حل کنند.  طبیعی است تضادهای سیاسی در چنین شرایط نباید 
مبنا و جایگاهی داشته باشد، زیرا اگر قرار باشد چنین شرایطی به وجود بیاید؛ این درگیری ها 
و تضادها منافع ملی را به خطر می اندازد و نتیجه اش این می شود که ما جای اینکه معطوف به 
سیاست گذاری کلان و استراتژیک شویم، به خودمان مشغول شویم و کشور را به ورطه گرفتاری 
بکشانیم. پیش تر بعضی از اشخاص اصلاح طلب در رابطه با استعفای آقای روحانی مطالبی 
را مطرح کردند، اتفاقا پیش از آن ها جریان رقیب دولت و اصولگرایان افراطی این مطلب را 
مطرح کردند، آنان آقای روحانی را ناکارآمد می دانستند و مدعی بودند که باید استعفا دهد و 
حتی کابینه اش استیضاح شود. بخشی از صبحت ها و سخنرانی های برخی از افراد وابسته به 
جریان اصولگرایان تندخو و رادیکال  را مشاهده کنید، اتفاقا می شنوید که آنان رئیس جمهور را به 
کناره گیری توصیه می کنند؛ حتی برخی از آنان تا مسئله سلب صلاحیت رئیس دولت هم پیش 
می روند. هنگامی که این اتفاقات رخ داد، بخشی از صاحب نظران، سیاستگذاران اصلاح طلب 
پیشنهاد دادند آقای روحانی حال که می خواهد در هر زمینه ای چه در سیاست داخلی، اقتصادی 
و خارجی قدم بردارد اما گشایشی رخ نمی دهد استعفا دهد، شاید این استعفاء باعث شود آنهایی 
که در پنهان سعی می کردند کارشکنی کنند مسئولیت بپذیرند. بعداز این که جریان مخالف دولت 
به این نکته پی برد استعفاء دولت یک خطر کلان برای نظام و حاکمیت خواهد بود آمدند نوع 
بازیگری خودشان را تغییر دادند و در یک رفتار دوگانه غیرراست و صادقانه سعی کردند این مطلب 
را به اصلاح طلبان منتصب کنند.  شرایط امروز کشور باعث می شود بر اساس عقلانیت همه در 
کنار هم باشیم. باید برای حل معضلات و مشکلات کشور کلیت حاکمیت در کنار هم گام بردارند. 
اعتراضات آبان ماه یک اعتراضات شاخص بود برای اینکه بفهمیم مردم مشکل دارند و ما در بعضی 
از تصمیم گیرهای مان دچار خطا شدیم و باید آنان را امین خود بدانیم و صادقانه رفتار کنیم، به 
همین دلیل باید به جای طرح موضوعاتی مانند استعفاء رئیس جمهور چه از جانب اصلاح طلبان و 
چه اصولگرایان برای رفع مشکلات جامعه و معضلات مردم کوشش کنیم. از سوی دیگر معضلات 
جریان های اجتماعی اگر کنترل نشود و پاسخ درخور و مناسب به آن ها داده نشود طبیعتا در فراز 
بعدی با شدت بیشتر و خشونت متداول تری همراه خواهد بود.جریان  سیاسی رقیب می خواهند 
دولت را تحت فشار بگذارند اما با عقلانیتی که از رئیس جمهور و کابینه سراغ دارم بعید می دانم 
چنین اتفاقی بیفتد. مسائلی مانند بودجه و یا FATF پیش از آن که مسئله سیاسی و جناحی 
باشد مسئله کشور است، اگر در یک چنین شرایطی که ما با تضادهای بین المللی و دشمنی های 
دشمنان روبه ور هستیم مجلس، ساختارهای موازی و نهادهای تاثیرگذار به دولت کمک نکنند، 
کشور به مشکل برخواهد خورد. در شرایطی که ما با کمبود به دست آوری بودجه مواجه هستیم 
و شرایط اقتصادی ناپایدار در کشور حاکم است کارشکنی و گروکشی از منطق و عقلانیت به دور 

است. نباید دولت را با جاه طلبی های سیاسی دچار تنگنا کنیم.

چراصلاحیت اعضای علی البدل شوراها احراز نشد؟

خلأ درتفسیر قانون 
شورای   مجلس  دوره  یازدهمین  برانتخابات   نظارت  هیات 
اسلامی در اقدامی بحث برانگیر تعدادی از اعضای علی البدل 
شوراهای شهر و روستا را در سطح کشور به دلیل  عدم انصراف و 

استعفا از عضویت درشوراهای شهروروستا تایید صلاحیت ننموده است.
این درحالی که در دوره قبل انتخابات مجلس شورای اسلامی افرادی با همین شرایط از سوی 
هیات های اجرایی و نظارت استانی و مرکزی  تایید صلاحیت شده و به رقابت  با دیگر کاندیدا ها 
پرداختند وآرای کسب شده آنها نیز از سوی نهادهای مسئول در امر انتخابات  اعلام گردید که 

اسناد آن  نیز موجود است.
دراین دوره نیزهیات های اجرایی و نظارت دراستانها  نیز صلاحیت این افراد را تایید نموده 
است .اما هیات مرکزی نظارت برانتخابات با استناد به جلسه آذرماه خوددرخصوص نحوه تایید 
صلاحیت اعضای علی البدل شوراهای اسلامی شهروروستا درانتخابات یازدهمین دوره  مجلس 

شورای اسلامی ایران شرط احراز صلاحیت را منوط به استعفا دانسته است.
دراین خصوص چند نکته قابل بیان است:

1-اعضای علی البدل شورای های شهروروستا فاقد حکم رسمی بوده و درهیچ یک از جلسات 
شورا حضورنداشته اند وعملا به عنوان فرد مورد نظر جهت استفعا قلمداد نمی شود بدیهی است 
افراد دائمی که واجد حکم  بوده و از امکانات مربوطه بهرمند شده و درتمامی جلسات حاضربوده 

اند مد نظر قانون گذار بوده است.
2- از نظر شیوه تضمین معمولا اصل برآن است که قانون گذار درمقام بیان بوده و تاخیرحاجت 
دروقت بیان قبیح است لذا علی الاوصول می بایست بعد ازاعضای شورای اسلامی شهروروستا اعم 
از اصلی و علی البدل را ذکر می نمود و در این خصوص نمی توان قائل به عالم بودن مخاطبین بود.
3- لزوم استعفای اعضای علی البدل شوراهای اسلامی شهروروستا بعد از زمان قانونی استفعا 
، درآذرماه توسط  هیئات نظارت مطرح شده است واین امرنمی تواند مستند حکم برای استعفای 

اعضای علی البدل البدل شوراهای اسلامی شهر و روستاباشد.
سال  آذرماه  وسوم  بیست  صورتجلسه  براساس  مرکزی  نظارت  هیات  اینکه  به  باتوجه   -4
نودوهشت خود نسبت به این  قانون انتخابات اظهار نظر نموده و با تفسیر اینکه استفعای اعضای 
شوراهای اسلامی شهر و روستا در بند 11 قسمت ب ماده 29 بصورت کلی و علی الاطلاق ذکر 
گردیده و شامل اعضای علی البدل هم می شود، که این موضوع خلاف صریح قانون می باشد 
زیرا مرجع ذیصلاح برای تفسیر قانون مذکورمجلس شورای اسلامی )کمیسیون شوراها (است به 
نحوی که اعضای شورای نگهبان هم حق تفسیر آنرا نداشته اند چه رسد به اینکه اعضای محترم 
هیات نظارت مرکزی بخواهندبراین اساس صلاحیت  تعدادی ازاعضای علی البدل شوراهای 
اسلامی شهر و روستا را احراز ننمایند .                                                                                              

5-باتوجه مواردی که ذکر شد اجرای این قانون به این شکل درانتخابات پیش رو موجب تضییع 
حقوق تعدادی از اعضای علی البدل شوراهای اسلامی شهر و روستا  که صلاحیت ها درهیات 
های اجرایی و نظارت برانتخابات در استانها خود تایید شده است خواهد شد.بهتر است دراین 
دوره هم به مانند دوره قبل عمل شودوصلاحیت این افراد نیز تایید شودو پس از انتخابات ،مجلس 
شورای اسلامی تفسیر خود را ازاین قانون بیان و درانتخابات دوره های بعد  ملاک عمل قرار گیرد.

فوتبال با طعم سیاست
کنفدراسیون فوتبال آسیا به بهانه تنشهای موجود و  سقوط 
هواپیمای اوکراینی به سبب اشتباهی انسانی و البته به شدت 
ناراحت کننده،تیمهای باشگاهی ایران را از میزبانی مسابقات 
آسیایی آنها محروم کرده است.به نظر می رسد می توان به نکته 

هایی درباره این تصمیم ای اف سی  اشاره کرد: اول آنکه هیچ ناامنی غیرعادی مانند انفجار یا 
حادثه تروریستی با وجود تنشهای چند هفته اخیر در ایران رخ نداده است و هیچ خطر امنیتی 
قوی و فوری ایران را تهدید نمی کند.سقوط یک هواپیما در شرایطی ملتهب که اکنون سپری 
شده است نمی تواند برای انجام مسابقات فوتبال تهدید تلقی شودوایران یکی ازامن ترین 
کشورهای غرب آسیا است. دوم آنکه اگر ای اف سی برآن است که این گونه درباره امنیت 
مسابقات حساس باشد باید از انجام بازیهای باشگاههای آسیایی در عربستان جلوگیری کند.
چگونه است که انجام مسابقات درعربستان- که با یمن درگیر جنگ است و بزرگترین تاسیسات 
نفتی آن با تیر غیب منهدم شده است و حکومت تنها آن را تماشا کرده است-به لحاظ امنیتی 
مشکلی ندارد اما برگزاری مسابقات در ایران که با هیچ حکومتی درگیر جنگ نظامی نیست نگران 
کننده تشخیص داده می شود؟ سوم آنکه اکنون می توان این پرسش را مطرح کرد که فدراسیون 
فوتبال درزمان مدیریت تاج برای تصاحب کرسی های حساس در تشکیلات ای اف سی چه 
اقداماتی انجام داده است و در شکل گیری ترکیب تصمیم گیران کنونی ای اف سی،به طور 
مشخص چه سهم و نقشی داشته است؟ و سرانجام آنکه بنا بر ملاحظات یاد شده،تصمیم ای 
اف سی تصمیمی سیاسی است و از این رو تیمهای ایرانی نمی توانند آن را بپذیرند.به نظرمی 
رسد اقدام وکنش رسانه ای هماهنگ،پی گیرانه والبته اخلاق مدارانه ورزش دوستان ایرانی و پی 

گیری موضوع در فیفا،راهکارهای مناسبی برای تغییراین تصمیم سیاسی باشد.

آشنا:

 تعارضی میان جمهوریت، اسلامیت و ایرانیت نیست
 رییس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری در توییتی نوشت: در سازه مفهومی 
جمهوری اسلامی ایران تعارضی میان جمهوریت، اسلامیت و ایرانیت نیست. »حسام الدین 
آشنا« روز شنبه در حساب توییتری خود افزود: تأکید بر حراست از مرزهای جمهوریت و تلاش 
برای مشارکت بیشتر همه جریان ها و سلیقه ها و افراد در رقابت انتخاباتی حرکتی راهبردی در 
مسیری است که رهبری ترسیم فرمودند یعنی قوی تر شدن ملت و نظام. رهبر معظم انقلاب 
اسلامی  در خطبه های نماز جمعه فرمودند: انتخابات از مهمترین عوامل اقتدار کشور است و 

کشور را بیمه و دشمن را مأیوس خواهد کرد.
 ایشان با اشاره به تلاش دشمنان برای بی انگیزه کردن مردم از حضور در انتخابات گفتند: باید 

همه مراقب باشیم که مبادا دشمن این خواسته را محقق و انتخابات را کمرنگ و بی رونق کند.

جهانگیری:

 قدر همبستگی ملی را بدانیم
 معاون اول رئیس جمهوری نوشت: همبستگی ملی را قدر بدانیم و مثل آیت الله اکبر هاشمی 

رفسنجانی به تعادل سیاسی فکر کنیم.  
  »اسحاق جهانگیری« بعدازظهر شنبه در حساب شخصی خود در توییتر نوشت: همبستگی 

ملی را قدر بدانیم. مثل آیت الله هاشمی رفسنجانی به تعادل سیاسی فکر کنیم.   
معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: مثل سردار شهید سلیمانی با مردم صادق باشیم و بدانیم 
که مردم اگر احساس کنند صداقت داریم و به اشتباهات و خطاها توجه می کنیم و درصدد 

اصلاح هستیم، به کمک ما می آیند.

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی :

نیرومند باشیم دشمن جرأت پیشروی ندارد
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: به موجب »مکتب سلیمانی« در تامین امنیت کشور ما 

باید نیرومند باشیم تا دشمن جرأت نکند جلو بیاید.
حجت الاسلام سیدرضا اکرمی ، در رابطه با فرمایشات مقام معظم رهبری در مورد »مکتب 
سلیمانی« اظهار داشت: نکته اول اینکه مرحوم حاج قاسم سلیمانی فردی »کتوم« بود، 
یعنی کم حرف می زد و آنجایی هم که کم حرف می زد به اهلش می گفت. یعنی این گونه 
نبود که هر جایی سفره دلش را باز کند، نقد و انتقاد کند یا گزارش دهد بلکه به جا و بسیار کم 
حرف می زد. وی با تاکید بر اینکه »کتوم بودن« یکی از ویژگی های انسان والا است، عنوان 
کرد: نکته دیگر در مورد حاج قاسم این است که ایشان گمنامی را بهتر و بیشتر از مشهور 
بودن می پسندید. مقام معظم رهبری در جایی می فرمایند در یک جلسه ای می گشتیم تا 
او )حاج قاسم( را پیدا کنیم. این جور نبود که دم دست باشد و خودش را نشان بدهد. واقعاً 

گمنامی را می پسندید و اهل کار بود. می خواست اهل عمل باشد نه خودنمایی.
عضو جامعه روحانیت مبارز با اشاره به اینکه حاج قاسم سلیمانی فراجناحی بود و اصلًا 
چپ و راست، اصلاح طلب و اصول گرا، مستقل و ولایی و امثال اینها برایش مطرح نبود، 
گفت: او فقط به نظرات فرمانده کل قوا که هم ولی فقیه او و هم فرمانده کل قوا بود توجه 
می کرد و با او مسائل را در میان می گذاشت و به ایشان گزارش می داد. وی با همه جناح ها 
در ارتباط بود. یعنی با همه افراد و شخصیت ها چه مسئول و چه غیر مسئول که می بایست 
ارتباط داشته باشد ارتباط داشت اما فراجناحی بود. اکرمی افزود: نکته دیگر در مورد حاج 
قاسم اخلاص او بود. ایشان واقعاً هر جا می دید که مصلحت است و باید برای خدا خدمت 
کند وارد می شد. حالا این مصلحت در لبنان، سوریه، عراق، ترکیه یا جای دیگر باشد. نکته 
نهایی که در مورد ایشان وجود دارد این است که واقعاً در طول این 38 یا 40 سالی که در 
سپاه پاسداران بود یک خط مستقیم را دنبال می کرد. نه اهل افراط بود نه تفریط، نه کند 
می آمد و نه تند می رفت. مرد عمل بود و در صحنه عمل نفر اول بود که حضور داشت و 
انجام وظیفه می کرد. این »مکتب« است و این عبارات همگی در یک مکتب وجود دارد که 
انسان انتظار دارد از طرف خیر ببیند و شری نبیند. وی در پاسخ به این سوال که »ویژگی 
مکتب سلیمانی در تأمین امنیت کشور و تحقق صلح چیست؟« تصریح کرد: ما بارها و 
بارها از باب اسلام محمدی اعلام کردیم که والصلح خیرٌ، ادخلوا فی السّلمِ کافّه. ما صلح 
را اصلح می دانیم و سلم و مدارا را می بینیم و جهات قوت و قدرت را با عنوان بازدارندگی 
می نگریم. قرآن می گوید خودتان را نیرومند کنید تا دشمن را باز بگذاریم نه اینکه بگویند 
بروید به هر قیمتی بجنگید یا امثال اینها. عضو جامعه روحانیت مبارز ادامه داد: بنابراین 
ما باید نیرومند باشیم تا دشمن حرمت ما را نگه دارد و جرأت نکند جلو بیاید. اگر هم جلو 
ارِ رُحَمَاءُ بَیْنَهُمْ « باشیم. اکرمی در  اءُ عَلَی الْکُفَّ شِدَّ

َ
ذِینَ مَعَهُ أ هِ وَالَّ دٌ رَسُولُ اللَّ آمد باید »مُحَمَّ

پایان در رابطه با اینکه »مکتب سلیمانی چه رویکردها و سیاست هایی را در زمینه »سازش« و 
»صلح« و »مقاومت« داشت؟« خاطرنشان کرد: به عقیده من شهادت حاج قاسم سلیمانی 
و همراهانش یک تلنگری بر جامعه ما وارد کرد و ما را نسبت به سرگرم بودن به این برچسب ها 
و مسائل پیش پا افتاده و دم دستی هشدار داد که برویم سر اصل مطلب و دشمن را جدی 

بگیریم، در داخل هم انسجام، اتحاد و وحدت حداکثری داشته باشیم.

رییس فراکسیون ورزش مجلس:

  AFC در دام سیاسی کاری گرفتار شده است
 رییس فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی گفت: اقدام یک جانبه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا )ای اف سی( نشان می دهد که این نهاد ورزشی در دام سیاسی کاری گرفتار 
از  ایران  باشگاه های  میزبانی  لغو  خبر  داشت:   اظهار  تابش«  »محمدرضا  است.  شده 
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا اتفاقی ناگوار است که بدون شک مبنای ورزشی ندارد بلکه 
بر محور مباحث سیاسی در گردش است. فراکسیون ورزش مجلس پس از تعلیق ورزش 
جودو ایران هشدار لازم را درباره تکرار این اتفاق در فوتبال داده بود. متاسفانه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا بدون توجه به شرایط ایران در دام سیاسی کاری گرفتار شد. عضو فراکسیون 
امید با اشاره به پشت پرده های این تصمیم گفت: لغو میزبانی ایران فراتر از نگاه ورزشی 
است و باید با استفاده از ظرفیت دیپلماسی ورزش به دنبال فیصله دادن این موضوع باشیم. 
نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به یافتن راهکاری مفید 
برای حل این مشکل افزود: ما در کنفدراسیون فوتبال آسیا کرسی داریم و این مشکل باید 
از طریق رایزنی حل شود. در این مسیر وزارت امور خارجه نیز می تواند کمک حال ورزش 
 AFC شود. رییس فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی در پایان تصریح کرد: تصمیم
تنها بحث محرومیت از میزبانی یک مسابقه ورزشی نیست بلکه اهانت به کشور بزرگ ایران 
محسوب می شود. کدام کشور منطقه از امنیت ایران برخوردار است؟ چرا این نهاد ورزشی 

تذکری به کشورهای درگیر جنگ در خاورمیانه نمی دهد؟
 

عضو فراکسیون ورزش مجلس: 

ایران امن ترین کشور غرب آسیا است
عضو فراکسیون ورزش مجلس ایران را امن ترین کشور غرب آسیا عنوان کرد و گفت: اقدام 
کنفدراسیون فوتبال آسیا، سیاسی و در چهارچوب جنگ روانی آمریکاست و وزارتخانه های 

ورزش و امور خارجه باید به این اقدام قاطعانه پاسخ دهند. 
تصمیم  اظهارداشت:  آسیا   فوتبال  کنفدراسیون  اقدام  خصوص  در  سلیمی  اصغر 
کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر محرومیت تیم های فوتبال ایرانی از میزبانی در لیگ 
قهرمانی آسیا، اهداف پنهانی دارد  که دور کردن گردشگران و سرمایه گزاران از ایران و ناامن 
جلوه دادن آن  از جمله این اهداف است. وی با تاکید بر اینکه حوزه ورزش نباید تحت 
تاثیر حاشیه های سیاسی قرار گیرد، گفت: کاهش اختلافات فرهنگی و آشنایی ملت ها با 
یکدیگر از اهداف برگزاری ورزش های قهرمانی در سطح قاره ها و در سطح المپیک است و 
محروم کردن کشوری از میزبانی با اهداف سیاسی، اصلا قابل قبول نیست و ناقض قوانین 
بین المللی است. این نماینده مجلس به برگزاری جام جهانی فوتبال 2022 در قطر اشاره 
کرد و گفت: کشورهایی مثل قطر در کنار ما میزبانی جام جهانی فوتبال را برعهده گرفته اند 

و اگر واقعا ایران برای برگزاری مسابقات ناامن باشد، پس این کشورها هم ناامن هستند.
سلیمی تاکید کرد: با وجود تحریم ها، ایران در منطقه غرب آسیا از امن ترین کشورهای 
دنیاست و تنها به خاطر یک حادثه امنیتی مثل اشتباه پدافند در سقوط یک هواپیما نباید 

باعث شود که تصمیم گیران کنفدراسیون فوتبال آسیا، یک کشور را ناامن اعلام کند.
وی با اشاره حضور نام آوران ورزش دنیا و آسیا در ایران افزود: میزبانی حق  ایران است چرا 
که امنیت ایران حتی در کشورهای اروپایی هم دیده نمی شود. سلیمی اقدام کنفدراسیون 
فوتبال آسیا را بهانه جویی سیاسی ارزیابی کرد و گفت: این گونه اظهارات، بهانه است و باید 

این اقدام را در چارچوب فشارهای حداکثری آمریکا بر جمهوری اسلامی ارزیابی کرد.

میرلوحی: 
اگر فساد نمایندگان درست باشد باید تاسف خورد
یک فعال سیاسی گفت: اگر گفته سخنگوی شورای نگهبان مبنی بر پرونده فساد مالی 

داشتن نمایندگان فعلی مجلس درست باشد باید تاسف خورد.
محمود میرلوحی در واکنش به اعلام نتیجه تایید صلاحیت کاندیداهای مجلس یازدهم 
در مرحله اول از سوی شورای نگهبان  اظهار کرد: خیلی جای نگرانی است، با کلیات 
وضعیت کشور و حساسیت هایی که هست و با توجه به تشییع  باشکوه پیکر سردار سلیمانی 
توقع این بود که شورای محترم نگهبان به وحدت نیروها و انسجام ملی بیاندیشد. این فعال 
سیاسی با اشاره به رد صلاحت جمعی از نمایندگان فعلی مجلس صریح کرد: اگر فرمایش 
آقای کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان درست باشد باید تاسف خورد که 90 نفر از 
نمایندگان فعلی مجلس  سابقه مالی داشتند. وی ادامه داد: در این صورت ما به آن ها می 
گویم این همه برای انتخاب همین نمایندگان فیلتر گذاشتید اما یا فساد اقتصادی داشتند 
و یا دچارش شدند. میرلوحی گفت: کجای کشور این طور است که نهادی یک سومش 
ظرف سه سال این طوری فاسد شود؟   اما اگرحتی ده نفر هم مشکل مالی داشته باشند دو 
نتیجه می شود گرفت یکی اینکه این نوع نظارت شورا کارایی ندارد و دو مجلس ما به نقطه 
بی سابقه ای رسیده است. تا به حال ده دوره مجلس داشته ایم . اگر یک نماینده مسئله دار 
می شد مصیبتی بود. چه طور می شود که به چنین وضعیتی رسیدیم. وی خاطرنشان کرد: 
مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح داشته که رد صلاحیت ها قانونی باید باشد و 

دلایلش گفته شود. امیدواریم باز هم شورای محترم نگهبان تجدید نظر کنند.
 

حجت الاسلام مجید انصاری :

نباید آرامش فضای انتخابات و جامعه دو 
قطبی شود

 عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با بیان اینکه برخی اصول گرایان نباید 
آرامش فضای انتخابات و جامعه را دو قطبی و مخدوش کنند، گفت: با توجه به صحبتی 
با شورای  که  برنامه ریزی است  و  بررسی  ایشان گفت که در حال  با عارف داشتم،  که 
نگهبان در این مورد صحبت کند. حجت الاسلام مجید انصاری کنشگر سیاسی جریان 
اصلاحات درباره عبارت »فتنه خاموش«  که اصول گرایان برای حضور کمرنگ اصلاح طلبان 
در انتخابات از آن استفاده می کنند و انتقاد آنها از رد صلاحیت های شورای نگهبان را نیز 
در همین چارچوب می بینند، گفت: درباره این موضوع خود افرادی که مساله را مطرح 
می کنند باید پاسخ بدهند، این صحبت و تهمتی کلی است که گفته می شود و فضای جامعه 
را مشوش می کند؛ باید از این نوع اظهارات که فضای جامعه را دو قطبی می کند و آرامش 
مورد نیاز فضای انتخابات را مخدوش می کند، پرهیز کنیم. وی با بیان اینکه اصلاح طلبان 
خواسته ای فراتر از قانون ندارند، گفت: آنها می گویند جمع زیادی از کاندیداهایشان رد 
صلاحیت شده اند و می بایست مثل سایر افرادی که رد صلاحیت شده اند طبق قانون و 
شفاف به درخواست شان پاسخ داده شود و  مستندات رد صلاحیت به افراد ارائه شود تا 
بتوانند از خودشان دفاع کنند. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره رایزنی دولت و 
اصلاح طلبان با شورای نگهبان در مورد تایید افرادی که رد صلاحیت شده اند، گفت:  با توجه 
به صحبتی که با آقای عارف داشتم، ایشان گفتند که در حال بررسی و برنامه ریزی هستند 

که با شورای نگهبان در این مورد صحبت کنند.

رئیس جمهور بایان اینکه ما از هر فرصتی برای حل 
مساله با دنیا استفاده می کنیم گفت :هرجا دشمنان ما 
اعلام پشیمانی کنند ما در همان لحظه آماده ایم مسائل 
را حل و فصل کنیم. راه، راه سختی است دشمنان ما 

دشمنان قسم خورده ای هستند.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز 
شنبه در نشست هماهنگی مدیریت بحران سیستان و 
بلوچستان که در چابهار برگزار شد اظهار داشت: ما باید 
بر اساس شرایط روز مشکلات را حل کنیم ما آنچه که 
در جهان قول دادیم پایبند بودیم و کسی توافق را زیر پا 

گذاشت که هم اینک شر جهان است.
وی بیان کرد: آنها در عراق، لبنان پاکستان و افغانستان 

مشکلاتی را ایجاد کردند و عربستان را به یغما بردند.
رییس جمهوری گفت: سردار شهید سلیمانی زمانی 
این  در  حضور  جرات  کسی  بود  سوریه  میدان  در  که 
کشور را نداشت و این سردار شهید در کنار مردم منطقه 

ایستادند.
دار  و  درگیر  سوریه  مردم  که  زمانی  داد:  ادامه  وی 
زنده  زنده  قفس  در  را  مردم  و  داشتند  قرار  وحشی ها 
می سوزاندند و کشتار مردم اهواز را دیدیم گروهی مزدور 
آمریکایی ها که نفت مردم را تاراج برده و آثار تاریخی را از 
بین بردند که در این شرایط نیروهای نظامی همراه مردم 

با دشمنان مقابله کردند.
روحانی تصریح کرد: شر ایران شر منطقه است و ما با 
تمام توان در مسیر صحیح منافع ملی حرکت می کنیم و 
به هیچ عنوان تردیدی برای امنیت و منافع مردم به خود 

راه نمی دهیم.
وی اظهار داشت: در سیستان و بلوچستان هشت هزار 
میلیارد تومان فقط طرح آب و برق در دست اجراست که 
این امر شاخص های بهره مندی این استان را افزایش 

می دهد.
رییس جمهوری گفت:  31 هزار میلیارد تومان طرح 
آب برق را در کشور امسال خواهیم داشت که این امر  

بیانگر تلاش دولت است.
تمامی  سختی  باوجود  امسال  کرد:  بیان  وی 

شاخص های ما نسبت به سال گذشته بهتر است.
روحانی تصریح کرد: سال گذشته رشد اقتصادی ما 
منفی بود و پیش بینی ما تا آخر سال این است که اقتصاد 

ما رو به رشد است.
وی ادامه داد: اینکه تورم را مهار کردیم و اینکه امسال 
حدود 500 هزار شغل جدید خواهیم داشت نشان از 

تلاش دولت و ملت است.
اعلام  تاکید کرد: هر جا دشمنان  رییس جمهوری 
پشیمانی کنند در همان لحظه آماده حل مسائل هستیم 
حل  برای  توان  و  نیرو  تمامی  از  کار  سختی  وجود  با 

مشکلات مردم استفاده خواهیم کرد.
مشکلات مردم سیستان و بلوچستان را 

برطرف می کنیم
خود   ازسخنان  دیگری  دربخش  جمهوری  رییس   
بلوچستان  و  برای مردم سیستان  اینکه سیل  بیان  با 
مشکلاتی ایجاد کرده است، گفت: ما مشکلات مردم 
سیستان و بلوچستان برطرف خواهیم کرد و در کنار این 

مردم صبور هستیم. 
و  سیستان  برق  مشکل   : داشت  بیان  روحانی 
بلوچستان برطرف شده و تنها چند روستا در این استان 

آب آشامیدنی آنها قطع است که بزودی برطرف می شود.
وی بیان کرد: سیل برای مردم سیستان و بلوچستان 
مشکلاتی را ایجاد کرده که دولت در تلاش است تا این 

مشکلات را بر طرف کند.
رییس جمهوری اظهار داشت: نداشتن تلفات جانی 
در سیستان و بلوچستان برای دولت و همه زحمتکشان 

افتخار است.
وی بیان کرد: امروز به یک روستای سیلزده در بخش 
دشتیاری چابهار رفتیم که بسیار لذت بخش بود مردمی 
با غرور و با ایمان که با وجود سیلاب خم به ابرو نیاوردند.

بلوچستان در  و  تاکید کرد: مردم سیستان  روحانی 
این بحران خم به ابرو نیاوردند و خوشحال شدم از ستاد 
بحران که وقتی کمک رسانی به روستاها می کردیم مردم 
رستاهای بدون نیاز کمک ها را  به بخش های دیگر ارسال 

می کردند.
هفته  یک  از  بعد  دولت  خادمان  و  مردم  گفت:  وی 
مشکل برق سیستان و بلوچستان را حل کردند و اکثر 
روستاها مشکل برقشان حل شده که به معنای کارو 

تلاش بوده است.
رییس جمهوری بیان کرد: اینکه مشکل جانی در این 
امید  امدادی  نیروهای  تمامی  برای  نداشتیم  سیلاب 

بخش بخش است.
وی ادامه داد: مردم سیستان و بلوچستان از لحاظ 
زندگی، کشاورزی و زیربنایی مشکلات فراوان دارند که 

باید حل شود.
در  اثر سیلاب  بر  که  منازلی  داشت:  اظهار  روحانی 
سیستان و بلوچستان تخریب شده اند باید به صورت 

اصولی ساخته شوند.
وبلوچستان  سیستان  در  مسکونی  منزل  هزار   14

بازسازی می شود
مسکونی  منزل  هزار   14 حدود  کرد:  تصریح  وی   
روستایی در سیستان و بلوچستان داریم که در ابتدا باید 

مرمت و بعد بازسازی شوند.
رییس جمهوری گفت: در این حوادث نشان داده شد 
که کارهایی که قبلا انجام شده است مانند سد پیشین و 
زیردان در منطقه بسیار کار ساز بوده و جلوی بسیاری از 

خسارت ها را گرفته است.
وی ادامه داد: باید به سمت تکمیل سدهای سیستان 
و بلوچستان برویم تا در صورت بروز سیلاب در آینده با 

مشکلی رو به رو نشویم.

روحانی افزود: 288 میلیون مترمکعب برای شیرین 
کردن آب به این منطقه تخصیص داده شده که امیدواریم 

تمامی امکانات را در این راستا به کار گیریم.
وی با اشاه به خاک منطقه جنوب سیستان وبلوچستان 
گفت: زمین شناسی منطقه نفوذ ناپذیر است و آب دیر 
نفوذ کرده و در مواقع بحران خاک ریزش میکند و راه ها و 

پل ها باید متناسب با زمین منطقه ایجاد شود.
رییس جمهوری اظهار داشت: وزارتخانه ها در مورد 
طرح های منطقه همت کنند و به تمامی مشکلات این 

استان رسیدگی شود.
وی بیان کرد: تمام توان و همت دولت را در بازسازی 
منطقه به کار خواهیم بست و علمای این استان در کنار 

همدیگر قرار دارند و این بسیار ارشمند است.
روحانی تاکید کرد: اتحاد و انسجامی که در بین مردم 
و علما وجود دارد بسیار ارشمند است و تمام امکانات 
خودشان را به کار بسته اند تا مشکلات مردم برطرف 

شود.
سیستان و بلوچستان پیشانی امنیت کشور است

از  بلوچستان  و  سیستان  گفت:  جمهوری  رییس 
جایگاه راهبردی برخوردار است و پیشانی امنیت کشور 

محسوب می شود.
وی بیان کرد: کریدور شمال به جنوب از سیستان و 
بلوچستان ایجاد می شود و همت خود را بکار بسته ایم 

تا چابهار توسعه یابد.
روحانی تصریح کرد: هم اینک حدود 11 میلیون تن 
ظرفیت تخلیه و بارگیری بندر چابهار است و کشورهای 
مند  بهره  برکت  این  از  نیز  پاکستان  و  قفقاز  شمالی، 

خواهند شد.
با اشاره به گاز رسانی به سیستان و بلوچستان  وی 
گفت: گازرسانی جدی به این استان در دولت یازدهم 
آغاز شد و امیدواریم تا پایان عمر این دولت به اتمام برسد.
رییس جمهوری اظهار داشت: به وزیر راه و شهرسازی 
تاکید کردم توسعه راه آهن چابهار به زاهدان رونق یابد و 

امیدوارم در این دولت بخشی از طرح افتتاح شود.
در  نیز سعی  بزرگراه  و  راه  زمینه  وی عنوان کرد: در 
اجرای طرح هایی داریم و از همه مردم ایران می خواهم 
که ما در یک جاده ای با یک وسیله نقلیه مطمئن حرکت 
کردیم و دشمنان ما پل های مسیر راه را تخریب کرده اند 
و طبیعی است که حرکت کند شود ممکن است زمان 

موفقیت ما کند شود اما مشکلات حل خواهد شد.

رئیس جمهور :

از هر فرصتی برای حل مساله با دنیا استفاده می کنیم

 وزیر امور خارجه تاکید کرد: ایران به هیچ عنوان در مورد توافقنامه ای جدید با آمریکا مذاکره 
نخواهد کرد.

صنایع  اتحادیه  اعضای  با  دیدار  در  جمعه  روز  خارجه  امور  وزیر  ظریف«  جواد  »محمد 
هندوستان در مومبای )بمبئی( با اشاره به تاسیس سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در 
مومبای به عنوان اولین یا شاید دومین نمایندگی دیپلماتیک میهمان در خارج از ایران، آن را 

بیانگر این پیوند از هم ناگسیختنی دو ملت هند و ایران خواند.
وی با بیان اینکه در چند هفته گذشته ما ]ایرانیان[ شاهد رویدادهای تلخی بودیم، اظهار 
داشت: آمریکا در یک اقدام تروریستی محبوب ترین سردار کشورمان را به شهادت رساند. 
تنها در 430 شهر هند، علیه شهادت سردار سلیمانی برنامه های اعتراض آمیزی برگزار شد. 
این اعتراضات بدون هماهنگی یا حمایت مالی و سیاسی ما انجام شد. وزیر امور خارجه ادامه 
داد: این حرکت خود اثبات دیگری در پیوند از هم ناگسستنی ایران با کشور هند و ملت های 
دو کشور است. ظریف به پایان دوران قلدری و زورگویی کشورهای به ظاهر ابرقدرت تاکید کرد 
و حرکت زورگویانه قدرت های خارجی را اشتهایی سیری ناپذیر خواند که به تدریج گریبان گیر 

همه کشورهای منطقه و متعاقباً سایر کشورهای جهان می شود.
وی به ظرفیت های همکاری های تجاری اعم از تبادلات تجاری تهاتری و همچنین استفاده از 
سامانه ریال – روپیه برای کنار گذاشتن دلار و یورو تاکید کرد و اظهار داشت: آمریکایی ها از دلار 
برای فشارهای اقتصادی علیه مردم ایران و دیگر کشورهای جهان استفاده می کنند و به قول 

خودشان جنگ دلاری علیه دیگر کشورها راه می اندازند.
به دلار برای پرداخت  نیازی  افزود: جمهوری اسلامی و هند  رئیس دستگاه دیپلماسی 

بهای کالاها و خدمات صادراتی خود به یکدیگر ندارند و ما می توانیم با اتکا به ارزهای خود و 
توانایی های خودمان تراکنش های تجاری را انجام دهیم.

ظریف با اشاره به وجود ظرفیت های بالقوه برای همکاری های دوجانبه در حوزه های علمی، 
دانشجویی و مهندسی تصریح کرد: ایران اکنون رتبه چهارم، در فهرست کشورهای جهان با 
بیشترین تعداد فارغ التحصیلان رشته های مهندسی را دارد و چندی پیش با پشت سر گذاشتن 
آمریکا به این رتبه رسیده است. هند در این فهرست در جایگاه نخست قرار دارد بنابراین دو 
کشور می توانند در این حوزه با یکدیگر همکاری کنند. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر امکان 
میانجیگری هند برای کاهش تنش میان جمهوری اسلامی و آمریکا خاطرنشان کرد: ما به هیچ 
عنوان در مورد توافقنامه ای جدید مذاکره نخواهیم کرد. قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل 
در خصوص برنامه هسته ای ایران 159 صفحه است که احتمالًا طولانی ترین قطعنامه سازمان 
ملل است. اما در صورت آمادگی آمریکا برای بازگشت به برجام و توافق های قبلی، هند می تواند 
ایفای نقش کند. به گفته وزیر امور خارجه، کشورهای اروپایی نیز برای میانجیگری اعلام 
آمادگی کرده اند. بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس معتقد است ما اکنون به توافق ترامپ 
نیاز داریم. شاید در آینده نیاز به امضای توافق وارِن یا توافق سندرز باشد. برجام توافق میان ما و 

آمریکا و پنج کشور مهم دیگر جهان است و خروج یک کشور از آن پذیرفتنی نیست.
ظریف در پاسخ به امکان میانجیگری هند برای حل اختلاف میان جمهوری اسلامی و 
عربستان سعودی هم ابراز داشت: ما برای مذاکره با عربستان سعودی و سایر کشورهای حوزه 
خلیج فارس آماده ایم و حاضر به ارائه پیشنهادات در خصوص امنیت در این منطقه به ویژه در 

تنگه هرمز را داریم و پیشنهاداتی برای ایجاد آرامش و صلح در تنگه هرمز را نیز ارائه کرده ایم.

محمد جوادظریف:

ایران در مورد توافقنامه ای جدید با آمریکا مذاکره نمی کند

 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان 
انسجام ملی ایجاد شده در مراسم تشییع شهید سلیمانی، 
گفت: باید از تمام روزنه ها و فرصت ها برای تعمیق این انسجام 
استفاده کنیم ولی اگر توان تقویت این انسجام ملی را نداریم 

دست کم خرابش نکنیم.
خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  شنبه  روز  حضرتی«  »الیاس 
سیاسی ایرنا استراتژی اصلی آمریکا را فشار حداکثری برای 
فروپاشی جمهوری اسلامی ایران عنوان کرد و گفت: آن ها 
می خواستند در اثر این فشار مردم ناراضی شده و شورش ها 
و اعتراضات شروع شود. حوادث تلخی مانند دی ماه 96 
کردند  فکر  و  بود  آنها  برای  مثبتی  علائمی  آبان ماه 98  و 
مرز  در  را  اسلامی  جمهوری  حداکثری،  فشار  استراتژی 
فروپاشی قرار داده است. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: آن ها وقتی آمارهای اقتصادی را 
بررسی کردند و دیدند به رغم تمام فشارها وضعیت تولید در 
حال بهبود است و کشور با تمام مشکلاتش به سمت اقتصاد 
بدون نفت در حال حرکت است، دچار این بیم شدند که در 
صورت عدم اقدام جدید، این فشارها تاثیر خود را از دست 

خواهد داد. ضمن این که ایران نیز در حال حاضر نیازها 
و خواسته های خود را از طریق کشورهای همسایه تامین 
پروژه شکست  از  این قسمت  به  اکتفا  لذا دیدند  می کند. 

خورده است.
وی افزود: بنابراین احساس کردند اگر با وجود زمینه های 
نارضایتی مردمی، اگر یک ضربه اساسی به نظام بزنند، روحیه 
مردم را از هم می پاشد و مختصر امید موجود از میان خواهد 
رفت. در نتیجه خود به خود معترضان در یک فضای غبارآلود 
به خیابان ها آمده و قضیه را تمام می کنند. بنابراین با این 
تحلیل برادر عزیزم شهید قاسم سلیمانی را ترور کردند و اعلام 
هم کردند که مردم پایکوبی خواهند کرد. در حالی که نتیجه 

عکس شد و این مساله باعث انسجام و وحدت شد.
حضرتی با توصیف عظمت انسجام ملی ایجاد شده پس از 
شهادت سردار سلیمانی خاطرنشان کرد: از دید من یک زلزله 
اجتماعی و فرهنگی و اجتماعی اتفاق افتاده است.  فراموش 
کنیم آن چیزی که این انسجام را ایجاد کرد در درجه اول خون 
پاک یک شخصیت بزرگ است که خداوند به او توجه داشت 
و باید توجه داشته باشیم که اگر ما ادعا داریم و شعارش را 

می دهیم که به سردار سلیمانی علاقه مند هستیم، نمایش 
عملی این علاقه مندی حفظ این فضا و اتمسفر زیبای ایجاد 
شده توسط مردم است. عضو فراکسیون امید مجلس شورای 
اسلامی گفت: اگر فردی حرفی بزند و مصاحبه ای کند که 
این اتمسفر را آلوده و خراب کند و به بدبینی و اختلافات 
داخلی دامن بزند، این شاهدی است براین ادعا که برای این 
فرد منافع ملی اهمیت ندارد و به دنبال کاسبی در این شرایط 
است. وی درباره راهکارهای حفظ این انسجام ملی اظهار 
داشت: توصیه می کنم که با توجه به ورود کشور به فصل 
انتخابات، نامزدها برنامه ها و شعارهای خود را بر این اساس 
تنظیم کنند که چگونه می شود این اتمسفر عطرآگین و زیبا 
را حفظ کردو وحدت و انسجام داخل کشور را حفظ کرد و  
اعتمادی که ملت در میان خودشان به تصویر کشیدند را به 

زیباترین شکل در قالب امید به آینده  حفظ کنیم؟
حضرتی تاکید کرد: اگر ادعا می کنیم سیاستمدار هستیم، 
درک و فهمی از مسائل داریم برای تعمیق این انسجام، باید 
از تمام روزنه ها و فرصت ها استفاده کنیم اما اگر واقعا توان 

تقویت این انسجام ملی را ندارم دست کمخرابش هم نکنیم.

الیاس حضرتی :

 برای تعمیق انسجام از همه فرصت ها استفاده کنیم

 عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به ظرفیت بزرگی 
که در حوزه گردشگری سلامت برای رشد اقتصادی، اشتغالزایی و ارائه خدمات سلامت به 

بیماران خارجی وجود دارد، توسعه این حوزه در اولویت بودجه 99 قرار می گیرد.
علی نوبخت روز شنبه در نشست فعالان گردشگری سلامت در وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی افزود: در سالهای اول انقلاب برای درمان یک بیمار قلبی در خارج مجبور 
بودیم 30 هزار دلار بپردازیم. وظیفه مسئولان این بود که در شرایط تحریم آن زمان خدمات 

سلامت را به مردم ارائه کنند و جهش داشته باشند و برای کشور و مردم کاری انجام دهند.
وی گفت: آن زمان خدمات درمانی مثل امروز رشد نکرده بود. اما پس از آن دوره جامعه 
پزشکی ایران دستاوردهای بزرگی را رقم زد از جمله در تشکیل شبکه های بهداشتی که هنوز 
سر پاست و کادرهای فوق تخصصی و استادان پزشکی ایران تعداد زیادی نیرو تربیت کردند.

نوبخت افزود: در آن زمان تصمیم گرفتیم هزار دلاری که به پزشک خارجی داده می شد 
به پزشکان عمومی ایرانی بدهیم که از کشور خارج نشوند ولی هنوز جامعه پزشکی شرایط 

خوب و تسهیلات کافی ندارند و به زور نمی شود پزشکان را به جاهای دور فرستاد.
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: اکنون متخصص و فوق تخصص به 
اندازه نیاز کشور داریم و در برخی رشته ها اشباع شده است. در سالهای گذشته از یکسری 
از استادان خواهش کرده ایم که بروند و در خارج کشور دوره هایی ببینند و توانستند 

خدمات فوق تخصصی از جمله پیوند قلب و کبد را در ایران راه بیندازند.
وی افزود: باید قدر این پزشکان را حتی اگر در بخش خصوصی هستند بدانیم. از دست 
برخی از این پزشکان برای مردم طلا می بارد و هر سال تعداد زیادی از بیماران خارجی به 
خاطر نام این پزشکان برای درمان به ایران می آیند. البته افرادی هم به عنوان واسط سوء 
استفاده هایی کردند و مسائلی به وجود آوردند که به علت اهمیت موضوع در برنامه ششم و 

بودجه 98، اشاراتی شده که خدمات گردشگری سلامت در کشور ساماندهی شود.
نوبخت ادامه داد: گردشگری سلامت فقط این نیست که مسافری را می آوریم و مثلا 
اصفهان را به او نشان می دهیم. بحث سلامت و جان انسان است. خاطرات بدی هم وجود 
دارد مثلا در سالهای گذشته افرادی برای پیوند کلیه به ایران می آمدند و مشکلاتی به وجود 
آمد که درست نبود. رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: هفته پیش جلسه ای 
قرار بود درباره گردشگری سلامت با حضور مسئولان مختلف از نظام پزشکی و دستگاههای 
آن  بر اساس  باشیم که  اداره گذرنامه در مجلس داشته  و  از جمله وزارت خارجه  دیگر 
گردشگری سلامت در اولویت بودجه سال 99 قرار بگیرد و اعتبار لازم برای آن در نظر گرفته 
شود. بیمارستان های فعال در این عرصه نیز نظراتشان را اعلام کنند تا از این موهبت کشور 
برای رشد اقتصادی کشور و توسعه جایگاه ایران در حوزه سلامت بیشتر استفاده کنیم اما به 

علت حوادث هفته گذشته این جلسه لغو شد.

رئیس کمیسیون بهداشت مجلس اعلام کرد

توسعه گردشگری سلامت در اولویت بودجه ۹۹

جهانبخش خانجانی*

روح اله کرمانی*

حسن بختیاری زاده*
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کدام مواد غذایی چه اندام هایی را از کار می اندازند؟ 

3

آشنایی با وسیله ای برای شستشوی بینی

7 توصیه ایمنی قبل از استفاده از نتی پات

کار نتی پات تمیز کردن سینوس های شماست و به منظور استفاده از آن باید راه حلی 
برای ورود آب به طور کامل در حفرات بینی پیدا کنید. اینکه چگونه سر خود را کج کنید، 

بسیار مهم است.
چه این اولین باری باشد که قصد دارید از نتی پات )Neti Pot( استفاده کنید و یا کاربر 
همیشگی آن هستید، این نکات اطمینان می دهد که سینوس های شما از راه درست پاک 

می شوند
از نتی پات مناسب خودتان استفاده نمایید

طیف متفاوتی از نتی پات ها و بطری های فشاری در فروشگاه ها و داروخانه ها وجود دارد. 
برخی بزرگ تر، برخی دیگر کوچک تر، برخی، بطری های فشرده شده و بعضی دیگر دقیقاً 

شبیه یک قوری چای هستند. پس کدام یک برای شما مناسب است؟
متخصصان، نتی پات های فشاری را توصیه می کنند. بطری های قابل فشار، با فشار بالا 
و حجم بالا آب را خارج می کنند، بنابراین معمولًا بهتر وارد ناحیه بینی شده و بهتر خارج 
می شوند. از آنجایی که شما به جای ریختن آب، آن را در بینی خود فشار می دهید، کمی 
بیشتر قادر به کنترل جریان خواهید بود. نتی پات ها سال ها به عنوان درمانی برای آلرژی و 

سرماخوردگی در نظر گرفته شده اند.
هرگز نباید به جای تهیه محلول، از آب ساده برای شست شوی بینی استفاده کنید، این 
ممکن است باعث عفونت بیشتر شود. استفاده بیش از حد از نمک هم می تواند موجب 

سوزش شود
سرتان را به روشی صحیح کج کنید

کار نتی پات تمیز کردن سینوس های شماست و به منظور استفاده از آن باید راه حلی برای 
ورود آب به طور کامل در حفرات بینی پیدا کنید. اینکه چگونه سر خود را کج کنید، بسیار 
مهم است. به خصوص برای کسانی که به علت ترس از غرق شدن یا خفگی در استفاده 
از این دستگاه محتاط هستند. وضعیت قرارگیری سر، زمانی که شما در حال شستشوی 
هستید بسیار اهمیت دارد. وارد کردن آب و خروج آن از سینوس ها به بهترین وجه، تنها حائز 

اهمیت نیست بلکه داشتن احساس راحتی در حین شستشو نیز باید در نظر گرفته شود.
توصیه می شود سر را به یک سمت کج کرده و بالا ببرید. وقتی محلول درون نتی پات را 
به یک سوراخ بینی وارد کردید و محلول از سوراخ دیگر خارج شد، سرتان را به سمت دیگر 
کج کنید و محلول را به سوراخ دیگر بینی فشار دهید. اگر از یک بطری فشاری استفاده 

می کنید، سرتان را راست نگه دارید و به جلو تکیه دهید.
از آب تمیز استفاده کنید

چند سال پیش، پس از آنکه برخی افراد بعد از استفاده از نتی پات ها، در اثر ابتلا به آمیب 
مغزخوار معروف به "نگلریا فاولری" درگذشتند، استفاده از این وسیله بسیار مورد سرزنش 
قرار گرفت. با این که این موضوع ترسناک به نظر می رسد، اما اگر از آب مناسب این کار 
استفاده کنید، شانس ابتلا به این بیماری در شما کاهش پیدا می کند. دانشمندان متوجه 
شده اند که کشته شدگان ناشی از این بیماری از نتی پات پر شده با آب شیر بدون فیلتر 
استفاده کرده بودند و نتیجه گرفتند که مقصر این اتفاق، نوع آب استفاده شده بوده نه نتی 
پات. به همین دلیل باید در صورت استفاده از این وسیله از آب مقطر یا فیلتر شده استفاده 
نمایید. همچنین می توانید آب را به مدت 3 تا 5 دقیقه بجوشانید و اجازه دهید در دمای 

اتاق خنک و یا ولرم شود.
برای استفاده از نتی پات دستورالعمل وجود دارد

بیشتر نتی پات ها همراه با بسته های کوچک، شامل عناصری که با آب استریل مخلوط 
می شوند، هستند تا یک محلول تهیه شود، با این حال می توانید با استفاده از نمک بدون یُد 
و کمی جوش شیرین )که به عنوان یک بافر عمل می کند( محلول خودتان را درست کنید. 
شما به محلولی احتیاج دارید که بینی تان را نسوزاند و موجب ناراحتی نشود. مهم است که 
بدانید در صورت استفاده از نتی پات استفاده از بسته و یا محلول خانگی ضروری است. 
هرگز نباید به جای تهیه محلول، از آب ساده برای شست شوی بینی استفاده کنید، این 
ممکن است باعث عفونت بیشتر شود. استفاده بیش از حد از نمک هم می تواند موجب 

سوزش شود.
بیش از حد از آن استفاده نکنید

برای بیشتر افراد توصیه می شود روزی دو بار از نتی پات استفاده کنند. با این وجود، اگر 
احتقان دارید و یا دچار عفونت شدید سینوسی هستید، می توانید بیشتر این کار را تکرار 
نمایید )سه تا چهار بار در روز( اما مشورت قبلی با پزشک ایده خوب و مطمئنی است. با این 
حال استفاده زیاد از نتی پات لزوماً به شما آسیب نمی رساند و یا شما را بیمار نمی کند، اما 
می تواند حفره بینی تان را خشک کند و باعث سوزش، خارش و درد شود. مانند اکثر مسائل 

زندگی، زیاده روی هرگز مفید نخواهد بود.
از تمیز کردن نتی پات مطمئن شوید

تمیز کردن نتی پات به طور مناسب برای جلوگیری از رشد باکتری ها ضروری است، هیچ 
کس نمی خواهد میکروب ها از بینی اش بالا برود. یک نتی پات باید حداقل هفته ای دو بار 
تمیز شود. برای این کار می توان از گزینه ماکروویو یا قرار دادن آن در طبقه بالایی ماشین 
ظرف شویی استفاده کرد. اگر ماکروویو یا ماشین ظرف شویی ندارید، می توانید از آب گرم 

همراه با صابون استفاده کنید.
با پزشک خود مشورت کنید

اگر مطمئن نیستید که می توانید از نتی پات استفاده کنید یا خیر، با پزشک خود مشورت 
کنید. اگر از یک نتی پات استفاده می کنید و احساس می کنید وضعیت سلامتی تان رو به 
بهبودی نیست، ممکن است بخواهید با پزشک خود مشورت کنید. یک نتی پات، همه 

عفونت های سینوسی را از بین نمی برد و شاید شما به دارو هم نیاز داشته باشید.

محققان عنوان می کنند؛

۵ فاکتور سالم زیستی برای افزایش طول عمر 
را بشناسید

طبق نتایج تحقیقات جدید، تلفیق گزینه های سبک زندگی سالم نظیر حفظ وزن سالم، 
عدم استعمال سیگار و ورزش منظم، می تواند موجب افزایش طول عمر شود.

به گفته محققان، سبک زندگی سالم نه تنها موجب افزایش طول عمر می شود بلکه زندگی 
عاری از بیماری را هم همراه دارد.

محققان اثبات کرده اند که فاکتورهای سبک زندگی می تواند تفاوت زیادی در ریسک 
بیماری و طول عمر ایجاد کند. این فاکتورها شامل فعالیت فیزیکی، سیگارکشیدن، مصرف 

الکل، رژیم غذایی و وزن است.
محققان اذعان می کنند: »مطالعات نشان می دهند سیگار کشیدن، عدم تحرک فیزیکی، 
از مرگ های  بر 60 درصد  بالغ  الکلی در  رژیم غذایی بی کیفیت، و مصرف مشروبات 

زودهنگام تأثیر داشته و 7.4 تا 17.9 سال از عمر را کوتاه می کند.«
در این مطالعه، محققان داده های دو منبع اطلاعاتی را بررسی کردند؛ گروه اول اطلاعات 
مربوط به 73,196 پرستار زن بود. اطلاعات گروه دوم مربوط به 38,366 متخصص مرد در 
حوزه سلامت بود. دانشمندان براساس ارزیابی 5 فاکتور سبک زندگی به شرکت کنندگان از 
0 تا 5 نمره دادند: وزن سالم، عدم استعمال سیگار، حداقل 30 دقیقه ورزش در روز، عدم 
مصرف الکل و رژیم غذایی باکیفیت خوب. محققان این افراد را سال ها تحت نظر داشتند 
و موارد مربوط به تشخیص بیماری و مرگ ناشی از سرطان، دیابت نوع 2، و بیماری قلبی 
عروقی را ثبت کردند. یافته ها نشان داد پیروی از سبک زندگی کم ریسک با افزایش طول 
عمر در سن 50 سال به بالا همراه بود که برای مردان 7.6 سال و برای زنان 10 سال بیشتر 
بود. به گفته محققان، »سبک زندگی سالم نه تنها موجب کاهش ریسک ابتلاء به سرطان، 
بیماری قلبی عروقی و دیابت نوع2 می شود، بلکه مدت زنده ماندن بعد از تشخیص این 

بیماری ها را هم بهبود می بخشد.«
 

مطالعات نشان می دهد؛

سیگار کشیدن افسردگی می آورد 
محققان دریافتند سیگارکشیدن بر سلامت روان تاثیر گذاشته و با افسردگی ارتباط دارد.

محققان در مطالعه جدید خود به بررسی ارتباط بین سلامت روان و سیگارکشیدن در بین 
دانشجویان پرداختند.

مطالعات نشان می دهد افسردگی در بین افراد سیگاری دو برابر بیشتر است. حال 
نه  می شود  افسردگی  به  منجر  سیگارکشیدن  دریافتند  خود  بررسی های  در  محققان 
افسردگی موجب سیگار کشیدن. مطالعه جدید شامل داده های مربوط به دو مطالعه از 
دانشگاه بلگراد صربستان با حدود 90 هزار دانشجو و دانشگاه پریستینا صربستان با حدود 

8 هزار شرکت کننده بود.
و  اقتصادی  و  اجتماعی  پیشینه  این مطالعه اطلاعاتی در مورد  در  شرکت کنندگان 
همچنین عادات و سبک زندگی شأن نظیر وضعیت سیگار کشیدن، مصرف مشروبات 

الکلی، میزان ورزش و عادت تغذیه ای ارائه کرده بودند.
در مجموع مشخص شد دانشجویانی که دو تا سه بار سیگار کشیده باشند در مقایسه با 
افرادی که هرگز سیگار نکشیده بودند با ریسک بالا ابتلاء به افسردگی روبرو بودند. همچنین 
افراد سیگاری همواره دارای علائم بیشتر افسردگی و سلامت روان بد در مقایسه با همسن و 

سال های خود هستند. محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این زمینه تاکید دارد.

سلامت 

یک روانشناس به مردم توصیه کرد برای خنثی کردن تاثیر روانی اخبار بد، اقداماتی 
مانند تقسیم نگرانی با دیگران و انجام فعالیت های اجتماعی را در اولویت قرار دهند و 

بیش از پیش مراقب کودکان باشند. 
مریم گویا روز سه شنبه در گفت  وگو با خبرنگار سلامت ایرنا درباره شیوه کنترل تاثیر 
روانی اخبار بد برای افراد بیان کرد: یکی از اقدامات برای کنترل تاثیر روانی اخبار بد این 
است که افراد این نگرانی های اجتماعی را با دیگران تقسیم کنند. اگر خبرهای روزانه، 
افراد را ناراحت می کند، باید با کسانی که به آنها اعتماد دارند حرف بزنند. مهم است که 

آنچه افراد را نگران کرده با دیگران تقسیم کنند.
وی ادامه داد: از طرفی، دلیلی ندارد که افراد همه اخبار و صحنه های ناخوشایند را نگاه 
کنند. برای مثال تصاویری از اجساد قربانیان یک حادثه یا بدتر از آن صحنه کشته شدن 
یک انسان در شبکه های اجتماعی دست به دست می شود و لازم نیست افراد حتما آن 

تصاویر را نگاه کنند.
گویا افزود: در این شرایط بیشتر از همیشه باید مراقب کودکان بود. مدلی که کودکان 
اخبار بد را درک می کنند با بزرگسالان متفاوت است. وقتی افراد دارند اخبار یک فاجعه 

را دنبال می کنند، کودکان به قدر کافی باید دور از صداها و تصاویر باشند.
هنگام انتشار اخبار بد، با موبایل به رختخواب نروید

این روانشناس گفت: در زمانی که اخبار بد به صورت مداوم منتشر می شود و حتی در 
شرایط عادی نباید با موبایل به رختخواب  رفت. البته قرار نیست حبابی از بی خبری 
دور خود ساخت. اگر افراد با واکنش های روانی خود در برابر خبرها بهتر آشنا باشند، 
راحت تر می توانند عادت های خود در پیگیری خبرها را تغییر دهند. احتمال اینکه فرد 
در شرایط ایمن باشد بالاتر است.  به محض رخ دادن رویدادهای ناگوار تقریبا همه مردم 
درباره آن حرف می زنند و باید به یاد داشت که احتمال کمی وجود دارد که آن اتفاق برای 

شما یا اعضای خانواده و دوستان تان رخ دهد.
وی اظهار کرد: نکته دیگر این است که دنیا بیشتر از قبل سیر نزولی طی نمی کند. 
زندگی بشر نسبت به قرن های گذشته روند رو به پیشرفت داشته است، اما با توجه به 

پیشرفت صنعت ارتباطات، امروز فجایع بیش از گذشته در مقابل چشمان ما هستند.
گویا بیان کرد: یکی دیگر از اقداماتی که می توان در این مواقع انجام داد، پیوستن به 
پویش فعالیت های اجتماعی است. با پیوستن به پویش ها و فعالیت های  اجتماعی و 
سیاسی می توان بر حس منفی ناشی از خبرهای بد غلبه کرد و گام مثبت در راستای 

موضوعی برداشت که برای فرد اهمیت دارد.

ضربه عاطفی و روانی ناشی از حوادث
این روانشناس گفت: گاهی ضربه عاطفی و روانی ناشی از حوادث، فوق العاده تنش زا 
است که امنیت را به خطر انداخته و فرد احساس درماندگی و گیر کردن در یک جهان 
خطرناک دارد. تجربه های آسیب زا اغلب تهدیدی برای زندگی یا سلامت است. هر 
موقعیتی است که فرد احساس ضعف و تنهایی کند می تواند آسیب زا باشد، حتی اگر در 

آن نشانی از آسیب های فیزیکی نباشد.

به گفته وی، این واقعیت های عینی است که تعیین می کند آیا یک رویداد آسیب زا است 
یا نه، اما تجربه احساسی ذهنی خود از این رویداد، بیشتر به صورت وحشت زده بودن 

و درماندگی احساس می شود و بیشتر احتمال دارد فرد را دچار آسیب های روانی کند.
گویا تصریح کرد: یک رویداد به احتمال زیاد منجر به ضربه روحی و روانی می شود، اگر 
این اتفاق به طور غیر منتظره بیافتد، فرد برای آن آماده نباشد و برای جلوگیری از آن 

احساس ناتوانی کند.
وی ادامه داد: ضربه عاطفی و روانی می تواند با تک ضربه یا یک حادثه مانند تصادف 

وحشتناک، یک فاجعه طبیعی یا یک حمله خشونت آمیز ایجاد شود.
این روانشناس گفت: همه وقایع به طور بالقوه آسیب زا منجر به آسیب های روحی و 
روانی پایدار می شوند. برخی از افراد به سرعت به جای اول بر می گردند، حتی پس از 
غم انگیزترین و تکان دهنده تجارب. برخی تجارب نیز که به نظر می رسد خیلی ناراحت 
کننده نباشد افرادی را به شدت ویران می کند. تعدادی از عوامل خطر، مردم را در 
معرض ضربه عاطفی و روانی قرار می دهد. مردم به احتمال زیاد با یک تجربه استرس زا 
دچار آسیب های روانی می شوند. این عوامل ممکن است در حال حاضر ایجاد استرس 

کند یا در کودکی ریشه داشته باشد.
تاثیر آسیب روانی کودکی در بروز آسیب های روانی جدید

گویا افزود: از طرفی افراد به احتمال زیاد توسط یک وضعیت جدید دچار آسیب های 
به  باشند.  روانی شده  آسیب های  قبلا دچار  که  در صورتی  روانی جدی می شوند، 
خصوص اگر ضربه یا اتفاق قبلا در دوران کودکی رخ داده باشد. در واقع ترومای دوران 

کودکی خطر ابتلا به تروما در آینده را افزایش می دهد.
وی ادامه داد: تجربه تروما در دوران کودکی می تواند یک اثر شدید و طولانی مدت 
داشته باشد. کودکانی که دچار آسیب های روانی شده اند، جهان را به عنوان یک مکان 
ترسناک و خطرناک می بینند. هنگامی که ضربه دوران کودکی حل و فصل نشود، این 
مفهوم اساسی از ترس و درماندگی وارد بزرگسالی شده و زمینه را برای ضربه های بعدی 

بیشتر می کند.
به گفته این روانشناس، نتایج ترومای دوران کودکی از هر چیزی است که باعث مختل 
شدن احساس کودک از ایمنی و امنیت شود. از جمله این موارد می توان به محیط بی 
ثبات یا نا امن، جدایی از پدر و مادر، بیماری جدی، روش های پزشکی نفوذی، سوء 
استفاده جنسی و جسمانی یا کلامی، خشونت خانگی، غفلت، قلدری و نشانه های 

ضربه عاطفی و روانی اشاره کرد.

زمانی که تعریق صورت می گیرد، بدن رطوبت خود را از دست می دهد که پوست نیز 
از این شرایط مستثنی نیست. ورزش در فضای باز و زیر نور خورشید می تواند از دست 

دادن آب بدن را هرچه بیشتر افزایش دهد. 
احتمالا می دانید که ورزش می تواند چه تاثیر قابل توجهی بر شرایط سلامت و 
تندرستی شما داشته باشد که از بهبود سلامت قلبی عروقی تا تقویت استخوان ها و 
عضلات و افزایش قدرت مغز را در بر می گیرد. اما شاید شگفت زده شوید اگر بدانید که 

ورزش می تواند به روش هایی منفی و مثبت پوست را تحت تاثیر قرار دهد.
به نقل از "لیو استرانگ"، پوست بزرگترین اندام بدن انسان و دیوار دفاعی اولیه در برابر 
عوامل بیرونی محسوب می شود از این رو توجه به شرایط سلامت آن از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.  
ورزش می تواند روزاسه را تشدید کند 

فرآیند  این  که  شوند  می  گشاد  خونی  های  رگ  ورزش،  از  ناشی  تعریق  هنگام 
»وازودیلیشن« نام دارد. این شرایط به افزایش جریان خون با هدف تامین اکسیژن مورد 

نیاز پوست و تغذیه سلول های آن با مواد مغذی کمک می کند.
در نتیجه، نه تنها چهره شما روشن تر می شود بلکه سرخی پوست به واسطه افزایش 

هموگلوبین می تواند تا دو ساعت نیز ادامه داشته باشد.
اما برای افراد مبتلا به روزاسه، گشاد شدن رگ های خونی یک جنبه منفی دارد. این 
شرایط موجب التهاب می شود که در کنار افزایش دمای بدن می تواند به تشدید روزاسه 
منجر شود. برای پیشگیری از افزایش بیش از حد دمای بدن می توانید از یک پارچه یا 

حوله خنک و قرار دادن آن روی صورت استفاده کنید.
تعریق ممکن است موجب مسدود شدن فولیکول های مو شود 

تعریق به کاهش دمای بدن و دفع رادیکال های آزاد مضر - ترکیباتی که با پیری پوست و 
بیماری پیوند خورده اند - به خارج از بدن کمک کند که شرایطی خوب در نظر گرفته می 

شود اما می تواند پوست را تحریک کند.
تعریق می تواند به مسدود شدن غدد عرق و فولیکول های موی بدن و بروز شرایطی 
شبه آکنه به نام فولیکولیت منجر شود. فولیکولیت می تواند در هر نقطه از بدن که تعریق 
صورت می گیرد، به ویژه بخش های با احتمال زیاد بروز انسداد مانند پشت و سینه رخ 

دهد.
این بخش ها دارای تراکم بالاتری از غدد چربی هستند که به واسطه تعریق و گرد و غبار 

روی سطح پوست می توانند مسدود شوند.
اگزما نیز می تواند به واسطه تعریق تشدید شود که می تواند با افزایش خارش همراه 
باشد. پوشیدن لباس های گشاد هنگام ورزش و تعریق ناشی از آن می تواند به مقابله 
با این شرایط کمک کند. پوشیدن لباس های تنگ و جذب می تواند موجب تشدید 
فولیکولیت شود. همچنین، بلافاصله پس از ورزش دوش آب گرم بگیرید تا عرق و بقایای 
دیگر از روی پوست پاک شوند. سپس از یک مرطوب کننده ملایم برای بهبود شرایط 

پوست استفاده کنید.
ورزش می تواند موجب بروز آکنه شود 

یا  مسدود شدن فولیکول های مو می تواند موجب تشکیل جوش های سرسیاه 
سرسفید شود که ممکن است ملتهب با عفونی شده و آکنه شکل بگیرد.

پیش از ورزش آرایش خود را پاک کنید. آرایش صورت نه تنها موجب مسدود شدن 
هرچه بیشتر غدد و فولیکول های مو می شود بلکه اغلب می تواند بستری مناسب برای 

جذب باکتری ها، تشدید مشکلات پوستی و در نهایت بروز جوش روی پوست باشد.
حتی اگر آرایش نکرده اید، شستشوی صورت اقدامی خوب محسوب می شود. گرد 
و غبار و چربی می توانند روی پوست انباشته شوند و بهتر است آنها را پاکسازی کنید. 
اگر با کمبود زمان مواجه هستید یا به آب دسترسی ندارید می توانید از دستمال های 

مرطوب استفاده کنید.
تعریق و استفاده از وسایل آغشته به عرق می تواند میکروبیوم شما را تغییر 

دهد 
شاید درباره جمعیت باکتری های روده چیزهایی شنیده باشید اما آیا می دانستید که 

پوست نیز دارای یک میکروبیوم است؟
میکروبیوم پوست اکوسیستمی از ارگانیسم های مختلف ساکن روی این اندام، از جمله 
باکتری ها، ویروس ها و قارچ ها است. یک میکروبیوم سالم از پوست در برابر عفونت 

محافظت کرده و سدی قوی بین بدن و عناصر خارجی ایجاد می کند.
تعریق ناشی از ورزش می تواند این میکروبیوم حساس را مختل کند. ارگانیسم های 

خاص، مانند مخمر، در محیطی مرطوب تکثیر می شوند. در صورت باقی ماندن عرق 
روی پوست برای مدتی طولانی می تواند تعادل در میکروبیوم پوست را از بین برده و به 
رشد بیش از حد مخمر منجر شود. این می تواند به بروز راش پوستی خارش دار و پوسته 

پوسته روی صورت و نیم تنه بالایی و همچنین شوره سر منجر شود.
محیط گرم و مرطوب باشگاه مکانی ایده آل برای تکثیر میکروب ها است که می توانند 
روی وسایل و قسمت های مختلف تکثیر شوند. در حقیقت، هر زمان که زیرانداز یوگا یا 
دسته های تردمیل را لمس کرده و سپس به صورت خود دست می زنید می توانید به 

پخش شدن باکتری ها کمک کنید.
شما می توانید زیرانداز یوگای خود را همراه داشته و پس از اتمام فعالیت آن را با مواد 
ضد عفونی کننده تمیز کنید. برخی باشگاه ها نیز دستمال های مرطوب و ضد عفونی 
کننده را برای کاهش احتمال تماس با میکروب ها ارائه می کنند. دوش گرفتن پس از 

ورزش را نیز فراموش نکنید.
ورزش می تواند موجب خشکی پوست شما شود 

زمانی که تعریق صورت می گیرد، بدن رطوبت خود را از دست می دهد که پوست نیز 
از این شرایط مستثنی نیست. ورزش در فضای باز و زیر نور خورشید می تواند از دست 

دادن آب بدن را هرچه بیشتر افزایش دهد.
برای حفظ عملکرد درست پوست، شما باید به میزان زیاد مایعات و الکترولیت ها را 
مصرف کنید. اگر صورت شما رنگ پریده است یا در لب های خود با احساس خشکی 

مواجه هستید، این می تواند نشانه ای از سطح پایین رطوبت باشد.
هنگام ورزش بطری آب یا یک نوشیدنی ورزشی به همراه داشته باشید و از خوراکی 
های مغذی مانند موز یا انرژی بار استفاده کنید. استفاده از کرم ضد آفتاب هنگام ورزش 
در فضای باز را فراموش نکنید. از محصولات حاوی روغن معدنی یا گلیسیرین پرهیز کنید 
زیرا می توانند موجب مسدود شدن منافذ پوست شوند. پوشاک ورزشی ضد آفتاب نیز 
می تواند از پوست در برابر پرتوهای مضر خورشید محافظت کند. استفاده از محصولاتی 

با UPF حداقل 50 توصیه شده است.
ورزش ممکن است موجب سایش پوست ران شود 

مالش یا تماس مکرر با رطوبت یا پارچه های محرک می تواند موجب تخریب سلول 
های پوست شده و به بروز یک راش پوستی که ممکن است سوزناک باشد، منجر شود.

در بخش هایی از بدن که با تعریق و تماس زیاد با سطوح دیگر مواجه هستند از 
محصولات ضد تعریق و روان کننده ها مانند کرم ها، روغن ها یا پودرها استفاده کنید. 

همچنین، از لباس هایی که اجازه تبخیر عرق را می دهند، استفاده کنید.
یک فایده بزرگ: ورزش ممکن است ظاهر جوان تری به شما ببخشد 

کلاژن پروتئینی است که در بافت همبند وجود دارد و به حفظ استحکام و نرمی پوست 
کمک می کند. اما با افزایش سن، سطوح کلاژن در بدن افت می کند که به بروز خطوط 

و چین و چروک روی پوست منجر می شود.
خبر خوب این است که می توانید با انجام ورزش این روند را تا حدودی معکوس کنید. 
فیبروبلاست ها سلول هایی هستند که کلاژن تولید می کنند. زمانی که ورزش می 

کنید، فعالیت فیبروبلاستی افزایش می یابد و کلاژن بیشتری تولید می شود.
البته فواید ورزش به همین جا ختم نمی شود. با افزایش سن، لایه بالایی پوست 
ضخیم تر، زبرتر و خشک تر می شود. به طور همزمان، لایه های عمیق تر پوست نازک تر 
می شوند که به افتادگی و بروز چین و چرک، به ویژه در صورت، گردن، سینه، دست ها 

و ساعت منجر می شود.
اما ورزش می تواند اکسیر ضد پیری شما باشد. برخی مطالعات نشان داده اند که 

ورزش می تواند صورت شما را حتی تا 25 سال نیز جوان تر جلوه دهد.
ورزش تولید موادی به نام میوکین ها، به ویژه اینترلوکین 15، را تحریک می کند که 
ضخامت لایه های عمیق تر پوست را افزایش داده و همچنین ضخامت لایه های بیرونی 
را کاهش می دهد. در نتیجه، شما از پوستی نرم تر، روشن تر و شاداب تر برخوردار خواهید 

بود.

تاثیر اخبار بد را چگونه خنثی کنیم؟

6اثر منفی ورزش بر پوست! 

مصرف بعضی از مواد غذایی باعث آسیب رسیدن به اندام های 
مختلف بدن می شود. 

افزایش طول عمر انسان ها، به تعویق انداختن کهولت سن، 
بهبود عملکرد مغز و حافظه و تقویت سیستم ایمنی بدن در برابر 
انواع بیماری ها نمونه های تحول سبک زندگی و شرایط محیطی 
هستند که می توانند بر سلامت و زندگی انسان ها تغییر ایجاد 
کنند. در واقع کاهش اضطراب ،افزایش تحرک بدن، ترک سیگار 

یا الکل و تغییر رژیم غذایی از عوامل تغییر سبک زندگی هستند.
افزایش آگاهی فردی و توجه به سلامتی در جوامع مختلف روز 
به روز اهمیت بیشتری پیدا می کند و به واسطه رواج یافتن این 
سبک، تفکر و رویکرد زندگی، اطلاعات مرتبط با فواید و مضرات 
هر رفتاری که افراد به صورت روزمره انجام می دهند یا مواد غذا و 
تنقلاتی که وارد بدن خود می کنند و وفور در دسترس است. برای 
مثال فردی که سیگار می کشد تحت هیچ شرایطی نمی تواند 
ادعا کند که از آسیب هایی که سیگار به ریه، معده، سیستم گردش 

خون و در نهایت قلب وارد می کند بی اطلاع است.
جالب است بدانید که محققان دانشگاه هاروارد ترک سیگار، 
فعالیت های ورزشی بدنی و ذهنی در طول روز، تغذیه سالم، 
ویتامین ها، حفظ وزن سالم  به موقع مولتی  و  اندازه  مصرف 
بدن، حفظ روند یادگیری، ایجاد و تولید شبکه اجتماعی قوی و 
قدرتمند، حفظ بهداشت دهان و دندان، کنترل وضعیت فشار 
خون، کنترل کلسترول بالا و مصرف مواد غذایی سالم و مفید 
برای بدن را از اصلی ترین موارد برای افزایش طول عمر، تقویت 
سیستم ایمنی بدن و سلامتی معرفی کرده اند. رژیم غذایی و 
تغذیه سالم از مهم ترین موضوعاتی است که در حفظ سلامتی و 

تندرستی بدن با انسان سر و کار دارد.
بهتر است بدانید که در بدن انسان بیش از 22 اندام وجود دارد 
و در این میان مغز، قلب، کلیه ها، کبد، لوزالمعده، روده ها و لیگ 
ها از اندام های حیاتی بدن هستند. به همین منظور باشگاه 
خبرنگاران جوان در گزارش زیر به بیان مواد غذایی که مصرف 
بیش از اندازه و خارج از کنترل آنها می تواند برای اندام های 

حیاتی بدن مضر باشند پرداخته است که در ادامه می خوانید؛
مواد غذایی آسیب زننده به مغز

نوشیدنی های گازدار و انرژی زا، انواع مواد غذایی شیرینی 
رژیمی حاوی آسپارتام مانند بستنی رژیمی، نوشابه های بدون 

قند، آب میوه های کم کالری، آبنبات ها و آدامس های بدون قند، 
گوشت ماهی های با جثه های بزرگ مانند نیزه ماهی، کوسه، 
شمشیر ماهی، ماهی تن، هامور به دلیل بالا بودن حجم جیوه در 
گوشت این ماهی ها، غلات فراوری شده مانند آرد سفید، روغن 
قنادی، کیک ها، کلوچه های آماده، غذاهای فست فود، چیبس 
ها، نودل ها، پاپ کورن های مایکروویوی، انواع سس ها، آب نبات 
ها، غذاهای از پیش آماده شده، سوسیس، کالباس، آب میوه های 
کارخانه ای می توانند باعث افزایش احتمال ابتلا به آلزایمر، زوال 
عقل، ایجاد مقاومت انسولینی در مغز، کاهش توانایی یادگیری و 
کند شدن تشکیل نورون ها، نقص حافظه، افزایش فشار خون، 
آسیب به بافت های مغزی، افزایش اعتیاد به بیماری های تباه 
کننده، افزایش احتمال ابتلا به التهابات مغزی، بروز اختلال در 
سیستم محافظ مغز، افزایش احتمال ابتلا به افسردگی، کاهش 
حجم مغز، کاهش قدرت شناختی، آسیب به بافت مغز، مختل 
سازی سیستم مرکزی و کاهش علملکرد سیستم حافظه در جنین 

شوند.

مواد غذایی آسیب زننده به کبد
های  نوشیدنی  انواع  قند،  شکر،  مانند  غذایی  مواد  مصرف 
گازدار، نوشیدنی های الکلی، چیپس، غذاهای نیمه آماده، فست 
فود، کره های گیاهی، شیرینی ها، نمک، سوسیس، کالباس، 
حبوبات کنسروی، نان سفید، برنج و پاستا می توانند شانس ابتلا 
به کبد چرب، نقص عملکرد کبد، افزایش احتمال ابتلا به سیروز 

کبدی و افزایش قند خون را در افراد بالا ببرند.
مواد غذایی آسیب زننده به لوزالمعده

غذاهای فرآوری شده، شیرینی ها، سوسیس، کالباس، نان 
سفید، گوشت قرمز، الکل، لبنیات پرچرب باعث آسیب پذیری در 
برابر ابتلا به نقرس، بر هم خوردن تنظیم تولید انسولین، افزایش 
با  ابتلا به بیماری های مرتبط  میزان تری گلیسیرید، احتمال 

لوزالمعده و کاهش میزان آنتی اکسیدان ها شوند.
مواد غذایی آسیب زننده به روده و معده ها

مصرف گوشت، شیر، پنیر، ماست، میوه های ترش، نوشابه و 
نوشیدنی های گازدار، انواع چاشنی ها، غذاهای سرخ شده مانند 

سیب زمینی سرخ کرده، چیپس، همبرگر و شکلات باعث تغییر 
ساختار میکروبی روده ها، افزایش احتمال ابتلا به بیماری التهابی 
روده، افزایش احتمال ابتلا به سندروم روده تحریک پذیر، افزایش 
اسید معده، ایجاد درد، احتمال ابتلا به اسهال، التهاب روده و 

احتمال رشد باکتری های مضر درون روده می شوند.
مواد غذایی آسیب زننده به کلیه ها

نمک، انواع غذاهای فرآوری شده، سوسیس، کالباس، گوشت 
قرمز، شیرینی و شکلات باعث افزایش فشار خون، نقص عملکرد 
کلیه ها، افزایش فسفر درون بدن، آسیب دیدگی کلیه ها، بر هم 
خوردن تنظیمات کلیه، بروز اسید وز، احتمال ابتلا به دیابت و 

افزایش احتمال به بیماری های مزمن کلیوی خواهد شد.
مواد غذایی آسیب زننده به قلب

سیب  چیپس،  شیرین،  شکلات  آبنبات،  شیرینی،  انواع 
زمینی سرخ شده، بیکن، گوشت قرمز، نوشابه های گازدار، 
سالامی،  داگ،  هات  ها،  مافین  ها،  کیک  ها،  کلوچه 
الکل  پیتزا،  پاستا،  ماکارانی،  نان،  سفید،  برنج  سوسیس، 
قلبی،  حمله  عروق،  گرفتگی  احتمال  افزایش  باعث  کره  و 
افزایش چربی مضر خون، مختل کردن عملکرد قلب، افزایش 
کلسترول خون، افزایش احتمال سکته قلبی، افزایش تری 
گلیسیرید، افزایش چربی دور شکم و افزایش احتمال به ابتلا 

به بیماری های قلبی خواهد شد.
مواد غذایی آسیب زدن به ریه ها

مصرف سیب زمینی سرخ کرده، سوخاری ها، نمک، شیر، 
پنیر، ماست، گل کلم، نوشابه، سبزیجات )برای افراد مبتلا به 
بیماری های ریوی(، هات داگ، سوسیس، کالباس باعث ایجاد 
تنگی نفس، افزایش فشار بر ریه ها، افزایش وزن، ایجاد اختلالات 
بیماری های مزمن  به  اعتیاد  افزایش  افزایش خلط،  تنفسی، 

انسدادی ریه را در پی خواهند داشت.
مواد غذایی آسیب زننده به پوست

نان سفید، نان شیرینی، پاپ کورن، انواع کیک ها، بستنی ها، 
شکلات شیرین، آب های نوشیدنی با بسته بندی پلاستیکی، 
قهوه صبحگاهی، الکل، انواع چیپس، پفک، غذاهای هندی، 
پپرونی یا فست فود های پر ادویه باعث تخریب کلاژن، و الاستین 
پوست، کدر شدن پوست، افزایش چروک های پوستی و احتمال 

بروز آکنه در افراد خواهد شد.
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رییس شورای تبلیغات اسلامی استان قم:

آیین های دهه فجر در راستای تکریم 
سردار سلیمانی باشد

رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: دهه فجر امسال متفاوت از 
مناسبت های تقویمی است و باید آیین های آن در راستای تکریم شهدای مقاومت و سردار 

سپهبد حاج قاسم سلیمانی برنامه ریزی شود. 
نصرت الله لطفی روز شنبه در جلسه شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم بیان کرد: همه 
کارگروه های این شورا با مشارکت فعال دستگاه های اجرایی استان باید درزمینهٔ فراهم کردن 
تبلیغات، آثار هنری،  برنامه های فرهنگی،  جلسات روشنگری و آماده سازی فضای شهری 
برای گرامیداشت باشکوه دهه مبارک فجر و جشن پیروزی انقلاب اسلامی و تکریم شهدای 
مقاومت، حضور میدانی و متنوع تر از قبل داشته باشند.   وی افزود:  میثاق همه باید حضور 
مؤثرتر در برنامه های دهه مبارک فجر باشد و به همین دلیل قرار شد تا برگزاری راهپیمایی 
باشکوه 22 بهمن ماه و گرامیداشت سالروز پیروزی انقلاب اسلامی که با چهلمین روز شهادت 

سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی هم زمان شده است،  هیچ راهپیمایی دیگری برگزار نشود.
وی ادامه داد: همه محورهای موردتوجه در اجرای برنامه های دهه مبارک فجر مبتنی بر 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی ترسیم و هرکدام از روزهای این دهه با عنوانی خاص نام گذاری 
شده است. لطفی گفت:  شنبه دوازدهم بهمن ماه با عنوان »ولایتمداری،  انقلابی گری،  
پیوند ناگسستنی امت و امام«، یکشنبه سیزدهم بهمن ماه »تفکر دینی، فرهنگ و هنر 
انقلابی،  تمدن نوین اسلامی«،  دوشنبه چهاردهم بهمن ماه»جوان انقلابی،  جهاد علمی،  
امیدآفرینی«،  سه شنبه 15 بهمن ماه »مدیریت جهادی،  اقتصاد مقاومتی، رونق تولید« و 
چهارشنبه شانزدهم بهمن ماه »سبک زندگی ایرانی اسلامی،  اعتلای منزلت زن، تحکیم 
خانواده« نام گذاری شده است. وی ادامه داد:  همچنین پنجشنبه هفدهم بهمن ماه به نام 
»معنویت،  ایثار، شهادت«،  جمعه هجدهم بهمن ماه »قرآن و عترت،  وحدت اسلامی، آمادگی 
برای طلوع خورشید ولایت عظمی)عج(«،  شنبه نوزدهم بهمن ماه »امنیت پایدار، بازدارندگی،  
پاسداری از انقلاب اسلامی«،  یکشنبه 20 بهمن ماه »مردم سالاری دینی،  عدالت اجتماعی،  
مبارزه با فساد«،  دوشنبه 21 بهمن ماه »جهاد،  مقاومت،  استکبارستیزی« و سه شنبه 22 
بهمن ماه با عنوان »حماسه حضور،  عظمت ملت،  تکریم سردار دل ها« نام گذاری شده است.

صبح جمعه 13 دی ماه جاری سردار سرافراز اسلام حاج قاسم سلیمانی به همراه ابومهدی 
مهندس معاون الحشد الشعبی و چند تن از همراهانشان پس از عمری مجاهدت در حمله 

تروریستی بالگردهای آمریکایی در فرودگاه بغداد )عراق( به شهادت رسیدند.
 

درمجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( قم :

آیین گرامیداشت سردار سلیمانی و شهدای 
روحانی کرمان برگزار شد 

آیین گرامیداشت شهید سردار حاج قاسم سلیمانی و هفتمین یادواره 140 شهید روحانی 
استان کرمان،جمعه شب درمجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( قم برگزار شد. 

حجت الاسلام والمسلمین علیرضا پناهیان مشاور رییس نهاد نمایندگی رهبر معظم انقلاب 
در دانشگاه ها دراین مراسم، با بیان اینکه مردم همیشه به شهدا احترام می گذارند و در مقابل 

آن ها تواضع می کنند،گفت: شهیدان قله هایی هستند که از جامعه غفلت زدایی می نمایند.
مشاور رئیس نهاد نمایندگی رهبر معظم انقلاب در دانشگاه ها با بیان اینکه امروز جوانان ما 
کتاب های خاطرات و زندگی نامه شهدا را مطالعه می کنند و بدان علاقه مند هستند، افزود: از 
نظر معرفتی نیز باید به این مساله توجه شود و کتاب هایی در این زمینه تدوین شود. حجت 
الاسلام پناهیان با تاکید بر شناخت شهدا عنوان کرد: لازم است راه و سلوک شهیدان برای 
مردم به ویژه جوانان که به شهدا علاقه مند هستند، بیان شود. او دربخش دیگر سخنان خود، با 
اشاره به ویژگی های شهید حاج قاسم سلیمانی گفت: ایشان از شهید کاظمی نقل می کرد که 
اگر بخواهی، شهید بشوی، باید شهید باشی؛ از این رو ما باید شهید زندگی کردن و شهادت را 
از شهدا تمنا کنیم. حجت الاسلام پناهیان با اشاره به اینکه شهدا در یک سیر و سلوک معنوی 
قرار دارند و معلمان بی نظیری برای نشان دادن راه و سلوک معنوی هستند و در امور اجتماعی 
به اوج ولایتمداری می رسند،عنوان کرد: امام خمینی )ره( می فرمایند که شهدا راه 100 
ساله را یک شبه طی کردند.  مشاور رییس نهاد نمایندگی رهبر معظم انقلاب در دانشگاه ها 
یادآورشد: همان طور که شهید سردار حاج قاسم سلیمانی می تواند یک ملت و یک جهان را 
تکان دهد؛ فکر و معنویت شهدا نیز همین گونه است. حجت الاسلام پناهیان با بیان اینکه 
خدا درچشم شهدا عظمت دارد و غیر خدا در چشم ایشان خار است و به جان آن ها راه ندارد، 
گفت: شهید حاج قاسم سلیمانی از فرزندان شهیدان التماس می کرد که برای شهادتش 
دعا کنند. او با بیان اینکه بر اساس نظرسنجی ها شهید حاج قاسم سلیمانی محبوب ترین 
شخصیت بود و این مساله تاثیری در ایشان نداشت، عنوان کرد: شهید سردار حاج قاسم 
سلیمانی، بار دیگر شهادت طلبی را در جامعه ما زنده کرد. در این یادواره از خانواده های معظم 
شهیدان حاج قاسم سلیمانی، طلبه شهید حسن یزدانی، حمزه شهبا و احمد حسنی و نیز 
یکی از خانواده های جان باختگان مراسم تشییع شهید سلیمانی درکرمان تقدیر و تجلیل به 
عمل آمد. در این مراسم شرکت کنندگان، همزمان با نوحه خوانی مداحان و نواختن سنج و 
دمام، پیکر مطهر یکی از شهدای گمنام را تشییع و بدرقه و یک بار دیگر با آرمان های شهیدان 

تجدید میثاق کردند.
 

مجری طرح الگوی کشت سازمان جهاد کشاورزی قم مطرح کرد

کاهش ۲۵ درصدی مصرف آب بااجرای طرح 
الگوی کشت  

مجری طرح الگوی کشت سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: بر اساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته اجرای این طرح میزان مصرف آب در بخش کشاورزی قم را حدود 25 درصد 

کاهش می دهد که رقم بسیار قابل توجهی است. 
محمدحسین احمد پور بیان کرد: درشرایط عادی میزان مصرف آب در بخش کشاورزی 
قم سالانه حدود 850 میلیون مترمکعب است که در گام نخست اجرای طرح تغییر الگوی 
کشت باید این میزان به 600 میلیون مترمکعب برسد. وی افزود: این میزان کاهش مصرف آب 
دربخش کشاورزی بسیار چشمگیر است و نقش موثری در حفظ منابع آبی زیرزمینی استان 
و تقویت حجم سفره ها، خواهد داشت. وی ادامه داد: اجرای طرح تغییر الگوی کشت درقم 
علاوه برکاهش میزان مصرف آب،  اهداف مهم دیگری را نیز دنبال می کند که ازجمله آن ها، 
فراهم شدن شرایط تولید حداقل 50 درصد علوفه  موردنیاز دامداری های استان درمزارع 
کشاورزی داخل قم است. احمد پور گفت: قم یکی از قطب های دامپروری کشور است و 
تولید علوفه موردنیاز دامپروری ها درداخل استان،  نقش مهمی در کاهش هزینه فعالان این 
حوزه و رونق یافتن بیش ازپیش آن خواهد داشت. وی بیان کرد: هدف دیگر اجرای طرح 
الگوی کشت درقم، تلاش برای پایداری محیط زیست استان است، ما در این طرح به دنبال 
آن هستیم که سطح زیر کشت استان را با مدیریت حجم مصرف آب و سایر نهاده ها حفظ کرده 
و با تقویت پوشش گیاهی از بلند شدن گردوخاک در اثر افزایش بیابان ها جلوگیری کنیم. 
وی ادامه داد: همچنین دراین طرح ارتقا درآمد پایدارکشاورزان قمی و حفظ اشتغال موجود 
در بخش کشاورزی استان را با استفاده از همه ظرفیت های سازمان جهاد کشاورزی دنبال 
می کنیم. در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 105 هزار و 730 هکتار است 
که این رقم 46 صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان 

شامل 21 هزار هکتار باغ و 44 هزار هکتار زراعت است.
 

مدیر کل راه وشهرسازی استان اصفهان تاکید کرد

 لزوم تعیین تکلیف بحث تملک پروژه ها
 قبل از اجرا 

مدیر کل راه وشهرسازی استان اصفهان  گفت : از ابزار و توان هر شهر در راستای توسعه 
همان شهر در جهت اتمام پروژه های نیمه تمام استفاده شود. علیرضا قاری قرآن در سفر به 
شهرستان مبارکه ضمن بازدید از پروژه های عمرانی حوزه راه وشهرسازی، مسایل و مشکلات 
در شهرستان را متنوع دانست و بر لزوم تعیین تکلیف بحث تملک پروژه ها قبل از اجرا تاکید 
داشت. وی س در سفر خود به شهرستان مبارکه ضمن بازدید از پروژه های راه و شهرسازی 
در شهرستان در جلسه ای که به منظور رفع مسایل و مشکلات پیش روی پروژه ها با حضور 
زهرا سعیدی نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ، حمید عصارزادگان فرماندار و جمعی 
از مسئولین شهری تشکیل شد، حضور یافت. علیرضا قاری قرآن مدیر کل راه و شهرسازی 
استان گفت: مسایل و مشکلات در شهرستان متنوع و مشمول زمان شده که تنها راهکار آنها 
استفاده از توان خود شهرستان و هر شهر برای توسعه همان شهر و پیشبرد پروژه هاست. وی 
افزود: برای تکمیل پروژه ها با توجه به شرایط حاکم به تنهایی نمی توان وارد شد و در بحث 
تکمیل پروژه ها, شهرداریها می توانند بسیار موثر باشند و با استفاده از ظرفیت های موجود در 
هر شهر، نتایج آن در نهایت در خود آن شهر مورد استفاده قرار گیرد لذا با کمک شهرداری ها 

می توان بخش عمده ای از مشکلات این حوزه را در شهرستان مرتفع نمود.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

پرداخت ۲87 میلیارد تومان تسهیلات طرح 
رونق تولید 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بانک های استان در 9 ماه نخست 
سال جاری، 287 میلیارد تسهیلات طرح رونق تولید را پرداخت کردند و رتبه قم در این طرح 
در کشور 11 است.  محمود سیجانی با اشاره به پرداخت تسهیلات رونق تولید در استان قم 
اظهار کرد: امسال هدف گذاری استان پرداخت هزار و 80 میلیارد تسهیلات در قالب طرح 
رونق تولید است که 780 میلیارد تومان برای بخش های صنعت، معدن و تجارت، 70 میلیارد 
تومان برای بخش جهاد کشاورزی و 230 میلیارد تومان برای بخش گردشگری است. وی 
ادامه داد: بانک های استان قم در 9 ماه نخست سال جاری، 287 میلیارد تسهیلات طرح 
رونق تولید را پرداخت کردند و رتبه استان در این طرح در کشور 11 است، میزان پرداخت 
تسهیلات طرح رونق تولید در استان در سال های 1395، 1396 و 1397 به ترتیب 449 
میلیارد تومان، 904 میلیارد تومان و هزار و 175 میلیارد تومان بود. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم افزود: در سال گذشته 46 جلسه کمیته نظارت طرح رونق تولید 
در استان تشکیل شد و اعضای این کمیته از 275 واحد دریافت کننده تسهیلات بازدید به 
عمل آوردند، این واحدها 359 میلیارد تومان تسهیلات طرح رونق تولید را دریافت کرده بودند 

و پرداخت این تسهیلات موجب تثبیت پنج هزار و 20 شغل و ایجاد 685 شغل جدید شد. 

اجتماعی

 یک استاد حوزه علمیه قم در خصوص اقدام تروریستی 
اخیر آمریکا در به شهادت رساندن سردار سلیمانی گفت: 
من مجددا این شهادت بسیار مهم را که در تاریخ انقلاب ما 
سرنوشت ساز است را به امام زمان)عج( و رهبری معظم و 
ملت ایران و همچنین ملت های آزاده دنیا تبریک و تسلیت 

عرض می کنم.
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی افزود: به نظرم باید 
در درجه اول بررسی شود که چرا آمریکا چنین تصمیم 
پوچ  و  واهی  ادعای  به خاطر  تنها  آیا  گرفت؟  را  مهمی 
خودش برای حفظ جان آمریکایی ها بود یا اینکه مسأله 
تقویت  با  داشتند  یقین  اسرائیل  و  آمریکا  که  بوده  این 
داعش می توانند تسلطی بر منطقه پیدا کنند. در نتیجه 
باید نیروی شجاع و مخلصی را که در مقابل آنها ایستاده و 
پایان عمر داعش را اعلام کرده یعنی حاج قاسم سلیمانی 

را از میان بردارند.
فاضل لنکرانی ادامه داد: خدمتی که این شهید بزرگوار 
در از بین بردن داعش و خنثی کردن این توطئه بزرگ 
آمریکایی اسرائیلی انجام داد و خاورمیانه را از شر داعش 
دور کرد، از شهادتش بزرگتر بود. این مسأله سبب شد تا 
آمریکایی ها بدانند که هر نقشه و توطئه ای که بخواهند 

برای خاورمیانه داشته باشند با وجود چنین شخصیتی 
موفقیت آمیز نخواهد بود. لذا مساله این نبوده که آمریکایی 
ها برای حفظ جان شهروندانش در عراق و آمریکا این کار را 
کرده باشد. آمریکا با ضربه ای که از طریق حذف داعش در 
منطقه خورد تلاش کرد این ضربه را به نحوی جبران کند.

وی بیان کرد: این شهید بزرگوار با خدمت بزرگی که برای 
از بین بردن داعش در منطقه کرد، علاوه بر اینکه ایران 
و عراق و سوریه از شر این گروه تروریستی نجات داد، بر 
جامعه بشری و همه ملت های دنیا حق دارد. زیرا تهدید 
داعش تنها متوجه کشورهای منطقه نبود. به نظر من 
مبارزه با داعش مهم ترین کاری بود که این شهید بزرگوار 
کرد. یعنی علاوه بر خدماتی که در دفاع مقدس و جاهای 
با این خدمت  او  از کارهای  انجام داد هیچ کاری  دیگر 

بزرگی که به جامعه بشری کرد، برابری نمی کند.
امامت،  سلیمانی  سردار  کرد:  بیان  لنکرانی  فاضل 
عتبات، شیعه و اسلام را از این خطر بزرگ جهانی حفظ 
کرد و آمریکا در حقیقت با به شهادت رساندن ایشان انتقام 
شکست داعش را گرفت. نکته دیگر اینکه به نظرم همانطور 
که اسلام در مرور زمان با خون هایی که می داد بیمه و 
بقایش تضمین می شد، این خون نیز برای بقای انقلاب 

و نظام اسلامی و استمرار آن بسیار موثر واقع شده است. 
امروز می بینیم همان روحیه ای که نسبت به اصل انقلاب 
در اوایل پیروزی  و دوران جنگ وجود داشت، تجدید شده 
و مردم نسبت به آن روحیه و اسلام و انقلاب اظهار وفاداری 
می کنند. واقعا این تاثیر بزرگی است که شهادت این شهید 

بزرگوار داشته و ما باید قدردان آن باشیم.
وی در گفت و گو با جماران گفت: باید حاج قاسم را به 
عنوان الگوی انقلابی، اسلامی و دینی برای همه اقشار 
مردم قرار دهیم و هیچ وقت او را وجه المصالحه مقاصد 
سیاسی قرار ندهیم و در آینده هم کسانی نیایند از این 
شهادت به عنوان مطامع سیاسی یا جناحی خود بهره 
ببرند. زیرا ایشان شخصیتی فراجناحی داشت و معتقد بود 
که این جناح بندی ها به انقلاب ضربه می زند و به نوعی 
مخالف جناح بندی ها بود. او باید به عنوان یک الگوی 
انقلابی، اسلامی و نظامی برای همه گروه ها و جناح ها 

در کشور باشد.
فاضل لنکرانی گفت: اینکه در فرمایشات رهبری معظم 
انقلاب بود نکته اصلی موفقیت این شهید بزرگوار بود که 
ما باید برای انقلاب با اخلاص و برای خدا بدون اینکه به 
دنبال نام و نشان باشیم، تلاش کنیم. از برجستگی های 
سردار شهید سلیمانی این بود که دنبال نام و نشان نبود و 
درصدد بود تا تنها برای خدا کار کند. حاج قاسم همانطور 
که در بیانات رهبر معظم انقلاب هم بود یکی از تربیت 
شدگان واقعی مکتب امام خمینی)ره( بود. او یکی از چهره 
هایی بود که کاملا مطابق راه و افکار امام تربیت شد و ما 

نباید این مسأله را فراموش کنیم.
وی گفت: استمرار انقلاب نیازمند نیروهایی است که 
افکار، اخلاص و ایثار و تیزبینی های امام را دارند. انقلاب 
ما به این تیزبینی ها و درایت ها نیاز دارد. نکته دیگر اینکه 
همانطور که بر همگان روشن شد دشمن فکر کرد که با از 
بین بردن حاج قاسم پرچم مقاومت بر زمین خواهد افتاد. 
در حالی که امروز نه فقط در منطقه بلکه در صحنه بین 
الملل، مقاومت در برابر کفر درحال شکل گیری است و 
این یکی از برکات این شهادت و خون مقدس است که 
فکر امام با شهادت حاج قاسم جهانی شود. البته قبلا 
جهانی شده بود ولی امروز جهانی تر شد. ما امیدواریم 
آثار این مقاومت منجر به اضمحلال استکبار در دنیا شود. 
آمریکا در حقیقت با این اقدام سند اضمحلال خود را 

امضا کرد.

آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی: 
استاندار البرز:  سردار سلیمانی بر جامعه بشری و همه ملت های دنیا حق دارد 

ایران کوچک در حوزه فناوری پیشتاز است
استاندار البرز با اشاره به توانمندی ها و ظرفیت های علمی و اقتصادی این استان گفت : 
ایران کوچک )البرز( در زمینه فناوری ، شتاب دهنده ها و استارتاپ ها در کشور پیشتاز است. 
عزیزاله شهبازی روز شنبه در نشست  امضای تفاهم نامه راه اندازی کارخانه نوآوری البرز 
که با حضور معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری  در کرج برگزار شد،اظهار داشت: این 
استان در حوزه فناوری، شتاب دهنده، استارتاپ ها و اقتصاد دیجیتال رشد بسیار خوبی 
داشته و راه اندازی کارخانه نوآوری می تواند آینده فرزندان این استان را به سمت ابتکار و 
خلاقیت هدایت کند. وی با ابراز خرسندی از توجه ویژه دکتر سورنا ستاری معاون رییس 
جمهوری  به استان البرز گفت:  راه اندازی کارخانه نوآوری البرز می تواند در ایجاد اشتغال 
و پایین آوردن نرخ بیکاری موثر واقع شود. شهبازی با قدردانی از تلاش های شورای شهر و 
شهردار کرج برای راه اندازی کارخانه نوآوری البرز ، افزود: پیش بینی می شود این کارخانه 

تابستان سال 99 بهره برداری شود.
وی ادامه داد: اقتضائات این استان به واسطه رشد سریع جمعیت و افزایش روز افزون 
مهاجرت می طلبد که پیگیری جدی در خصوص توسعه فناوری های نوین و دانش بنیان 
داشته باشیم. شهبازی گفت: در هزاره سوم باید به سمتی حرکت کنیم که ایجاد اشتغال از 

طریق شتاب دهنده ها، استارتاپ ها، فناوری های نوین و دانش بنیان داشته باشیم.
استاندار البرز در بخش دیگری از سخنان خود به اجرایی شدن پروژه ملی مهارت  در این 
استان از فردا  یکشنبه خبر داد و اظهار داشت: صندوق شکوفایی و نوآوری نیز به عنوان 
مصوبه حضور قبلی معاون علمی و فناوری رییس جمهوری اکنون با 100 میلیارد ریال 
سرمایه در مراحل پایانی ثبت قرار دارد. علی اصغر کمالی زاده شهردار کلانشهر کرج نیز 
در این نشست گفت: حکمرانی هوشمند و افزایش بهره وری در ارائه خدمات به شهروندان 
از مهم ترین اهداف راه اندازی کارخانه نوآوری است. وی اضافه کرد: زمین محل احداث 
کارخانه نوآوری استان البرز در خط چهار حصار کرج بیش از 10 هکتار وسعت دارد که 
امیدواریم در تابستان 99 به بهره برداری برسد. کمالی زاده گفت: طبق آمار بیش از 300 
هزار نفر دارای مدرک کارشناسی و بالاتر در شهرکرج ساکن هستند و نشان از فرهیختگی این 
شهر دارد، نبوغ و نوآوری های موجود در این کلانشهر را می توان در دل فعالیت های کارخانه 

نوآور البرز بارور و به مرحله تجاری سازی رساند.
 

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی مازندران خبرداد

جلوگیری از تغییر کاربری در ۹7 هکتار از 
اراضی مازندران

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی مازندران از جلوگیری تغییر کاربری 97 هکتار 
اراضی و باغی در استان با اجرای یک هزار و 61 مورد احکام تخلف دستگاه قضایی در 9 

ماهه گذشته خبر داد. 
بهرام درخشان افزود: از این تعداد 884 فقره حکم دادستانی مربوط به آزادسازی 84 
هکتار از زمین های کشاوری بود که به استناد تبصره 2 ماده 10 قانون حفظ کاربری زمین 
های کشاورزی اجرا شد. وی ادامه داد : همچنین 128 حکم اجرا شده مربوط به قلع و قمع 
بناهای ساخته شده به مساحت 10 هکتار در اراضی کشاورزی و باغی بود که استناد قانونی 

آن ماده 3 قانون حفظ کاربری زمین های کشاورزی و باغی است.
درخشان تصریح کرد: تعداد 49 فقره از پرونده های تغییر کاربری غیرمجاز با 4 هکتار 

مساحت به صورت داوطلبانه حکم قانون را تبعیت و اجرایی کردند. 
وی با اشاره به تشکیل 764 فقره پرونده تغییر کاربری غیرمجاز در دادگاه های استان در 
9 ماهه نخست امسال گفت: از این تعداد حکم قلع و قمع 220 فقره از آنها به مساحت 10 

هکتار صادر شده است و به زودی اجرایی خواهد شد و مابقی نیز در حال بررسی می باشد.
درخشان خاطرنشان کرد: شهرستان های چالوس با 224 مورد، آمل با 91، ساری با 85 
و عباس آباد با 72 مورد بیشترین تعداد پرونده تغییر کاربری غیر مجاز مازندران را به خود 
اختصاص دادند. مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی مازندران از شناسایی 108 پلاک 

اراضی بلاکشت به مساحت 329 هکتار در مازندران در 9 ماهه نخست امسال خبر داد.
درخشان افزود: با توجه به اهمیت بازگرداندن زمین های بایر کشاورزی به چرخه کشت به 
عنوان اولویت های این نهاد، بازرسان این نهاد در جریان بازرسی پس از اخطار به صاحبان 
7مورد با هفت هکتار از اراضی بلاکشت مازندران به چرخه تولید بازگشت. وی تصریح کرد: در 
مرحله اولیه به صاحبان اراضی بلاکشت اخطار داده می شود و در صورت عدم کشت در این 
اراضی، پرونده آنها پس از بررسی در کمیسیون بایر مازندران براساس مصوبه این کمیسیون 
قانون برای آنها اجرا خواهد شد. درخشان خاطرنشان کرد: براساس قانون، اراضی که بیش از 
پنج سال بدون عذر موجه بلاکشت بماند، ملزم به کشت براساس ضوابط کشاورزی یا فروش 
یا اجاره یا مزارعه زمین بایر خود هستند و به غیر از این به صورت بلاعوض در اختیار دولت 
قرار خواهند گرفت. مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی مازندران از شناسایی یک هزار 
و 540 پلاک از اراضی کشاورزی که دارای تداخل مالکیت دولتی و مردمی در 9 ماهه امسال 
خبر داد و گفت:  با گرفتن مصوبه 302 هکتار آن رفع تداخل شد. وی گفت: مردم می توانند 
در صورت مشاهده تغییرکاربری غیر مجاز اراضی با تماس با سامانه تلفنی 131 در سازمان 

جهاد کشاورزی استان مازندران، موضوعات را گزارش کنند.
  

در مدت 9 ماهه امسال

صادرات نفتی از بندرهای هرمزگان افزایش یافت
9 میلیون و 517 هزار و 147 تن فرآورده نفتی درمدت 9 ماهه امسال از بندرهای هرمزگان 

صادرشد که این میزان 5.3 درصد درهمسنجی با پارسال افزایش داشته است. 
مدیرکل بنادرودریانوردی هرمزگان گفت: همچنین درمدت یادشده 66هزار و 997تن 
فرآورده نفتی با افزایش چشمگیر 86درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل ترانزیت و 

15میلیون و 326 هزار و 587 تن با افزایش 4.8 درصدی کابوتاژ شد.
الله مراد عفیفی پور روز شنبه درتشریح عملکرد 9 ماهه این اداره کل درجمع خبرنگاران 
افزود: در مجموع از ابتدای سالجاری تا پایان آذرماه امسال 69 میلیون و 418 هزار تن انواع 

کالای نفتی وغیرنفتی از بندرهای هرمزگان تخلیه وبارگیری شده است.
وی بیان داشت: 44 میلیون و 505 هزارتن از این کالاها مربوط به کالاهای غیرنفتی و 24 

میلیون و 912 هزار تن به فرآورده های نفتی اختصاص دارد.
۲۷ میلیون تن کالای غیرنفتی از بنادرهرمزگان صادرشد

مدیرکل بنادر ودریانوردی هرمزگان یادآورشد: همچنین در مدت 9ماهه امسال 27 میلیون 
و 619 هزار و 97 تن کالای غیرنفتی از بنادرهرمزگان صادرشد.

عفیفی پور اضافه کرد: دراین مدت 5 میلیون و 479 هزارو 274 تن کالای غیرنفتی واردبنادر 
هرمزگان، 2 میلیون و 356 هزار و 705 تن ترانشیپ، 2 میلیون و 317هزار و 687تن ترانزیت 

و 6 میلیون و 108 هزار و 583 تن کابوتاژ)کران بری( شده است.
وی اظهار داشت: در دوره زمانی 9ماهه سالجاری، یک میلیون و 237هزار TEU کانتینر 
)هر تی.ای. یو معادل یک کانتینر بیست فوت( در مجموعه بنادر بازرگانی هرمزگان نیز تخلیه 

و بارگیری شد.
ثبت بیش از 14 میلیون سفر دریایی درهرمزگان

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان بیان داشت: از آغاز سالجاری تا ابتدای دیماه امسال، 
14 میلیون و 70 هزار و 575 نفر سفر دریایی در بنادر و پایانه های دریایی این استان به 
ثبت رسید که افزایش 5.5 درصدی داشته است. عفیفی پور گفت: همچنین در این مدت 
50هزار و 458فروند شناور در بنادرهرمزگان پهلوگرفت که از این تعداد، 3هزار و 696فروند 
کشتی های بالای هزارتن و 46هزار و 762فروند زیر هزارتن وزن داشته است. هرمزگان دارای 
71 بندر بزرگ و کوچک است که مهم ترین آن ها مجتمع بندری شهید رجایی، شهید باهنر، 
بندرلنگه و بندرهای کوچک شامل چارک، آفتاب، کیش، شهیدحقانی، پشت شهر، نخل 

خدا، کریان، تیاب و کلاهی، سیریک، جاسک، شهید ذاکری و کاوه قشم است.
 

معاون طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان:

ادارات لرستان موظف به استفاده از تولیدات 
استان هستند 

 معاون طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان گفت: با توجه به شعار سال 
و به منظور حمایت از تولیدات لرستان، ادارات استان موظف شده اند از محصول کارخانه و 

واحدهای تولیدی استان استفاده کنند. 
علی شیخ مرادی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: واحدهای تولیدی استان محصولات 
متنوعی در خصوص مواد غذایی، بهداشتی، لبنی، آب معدنی، ظروف یکبار مصرف و 

مصالح ساختمانی دارند که باید مورد توجه ادارات استان باشد.
وی ادامه داد: در این راستا  با همکاری اداره کل استاندارد، 93 واحد برای فروش مصالح 
ساختمانی تولید استان تعیین شده اند و برای مابقی واحدها نیز برنامه ریزی در دست اقدام 
است  اما بخشی از این مسایل فرهنگی و روانی است که مردم تمایلی به خرید تولید داخل 

استان یا کشور ندارند.
وی ادامه داد: واحدهای موفقی در استان وجود دارد که باید معرفی شوند که در این 
خصوص باید تبلیغات از مدارس آغاز شود،  طرح توانمندسازی و توسعه اشتغال پایدار ) تاپ( 

انجام شده و صدا و سیما نیز در معرفی کارآفرینان موفق و کالاهای با کیفیت اقدام کند.
معاون صمت لرستان گفت:  متاسفانه واحدهایی بدون مجوز فعالیت می کنند و در صورت 
برخورد و یا تعطیل کردن آنها با واکنش اجتماعی و جو ناسالمی مواجه می شویم چراکه مردم 

همچنان معتقد به خرید کالای ارزان، تحت هر شرایطی هستند.
شیخ مرادی اظهار داشت: باید از واحدهای فعال حمایت کرده و نبایستی واحدهای زیرپله 

ای را به بهانه حمایت از تولید، پشتیبانی کرد.
وی همچنین خودروهای شوتی را از بحران های استان برشمرد و افزود: باید مبادی اصلی 
و رسمی کشور را کنترل کنیم و اجازه ندهیم "پدرخوانده ها" لوازم خانگی همچون تلویزیون و 

یخچال قاچاق را از گمرکات و اسکله ها وارد کنند.
وی با تاکید بر رونق گردشگری مشاغل، آشنایی مردم با تولیدات داخل و فرهنگ سازی در 
این زمینه تصریح کرد: شرایط باید برای قاچاقچیان از مبادی ورودی کشور تا بازارهای کوچک 

شهرستان ها ناامن شود.
بیش از 96 درصد صنعت استان را صنایع کوچک تشکیل داده که 30 درصد این صنایع در 
شهرک ها و نواحی مستقر هستند و یکهزار و 324 پروانه بهره برداری صنعتی توسط سازمان 
صنعت، معدن و تجارت لرستان صادر شده که 96 درصد آن صنایع کوچک هستند و در 23 

شهرک و ناحیه صنعتی دولتی در مساحت یکهزار و 500 هکتار مستقر شده اند.

 یک استاد دانشگاه درخصوص اقدام اخیر تروریستی آمریکا در به شهادت رساندن سردار 
سلیمانی گفت: وقتی افکار و گفتار و برخی مواجههات شخصی خودم را با شهید سردار 
سلیمانی مرور می کنم، در یک سطح پایین تری یاد حضرت امیر)ع( و سیدالشهداء می افتم. 
یعنی آنچه آنها در بالاترین سطحش قرار داشتند و مطرح می کردند و در قله آنها قرار داشتند، 
شهید بزرگوار حاج قاسم سلیمانی هم در سطحی پایین تر از آنها برخوردار بود. این نشان می 

دهد که ایشان در زندگی خودش نظرا و عملا از این بزرگواران و اهل بیت تأسی جسته است.
عماد افروغ افزود: اخیرا توفیق داشتم که یک بار دیگر بر خلاصه خودم بر نهج البلاغه مروری 
داشته باشم. دیدم که این شهید بزرگوار بسیاری از صفات متقین و عارفان مورد نظر حضرت 
امیر را داشت. امام علی)ع( در جایی می فرماید اگر از چیزی می ترسید وارد آن شوید. این نکته 
ای بسیار مهم است چرا که خیلی ترس ها کاذب هستند و فرد تنها با ورودش متوجه می شود 

که ترسش کاذب بوده است.
این جامعه شناس ادامه داد: شهید سلیمانی نیز با تحلیل من حتما در روزهای اول حضورش 
در صحنه نبرد حتما ترس هایی داشته است اما با ورودش این ترس را از خود دور می کند و به 
جایی می رسد که شجاعت ملکه وجودی و اخلاقی اش می شود و دیگر هیچ ترسی جرأت این 
را ندارد که در ایشان رخنه کند. یا جایی که حضرت امیر)ع( در برابر کسانی که »اهل حرف« 
هستند، از »عمل« می گوید و به اصطلاحی که ایشان به کار می گیرد کسانی که »رعد و برق« 
هستند و باران ندارند. اما شهید سلیمانی جزو کسانی بود که رعد و برق نداشت و اهل عمل 

و »باران« بود.
وی بیان کرد: علاوه بر آرامش اخلاقی و روانی و تبسم همیشگی که در وجود سردار سلیمانی 
را داریم که  این  ما  ایشان قرار داشت و عجب معجزه ای می کند اخلاص!  بود، اخلاص 
»مُخلَصین« کلا در معرض خطر هم قرار ندارند و ایشان به یک معنا مُخلَص بود. ایشان خدا را 
عملا درک کرده بود چون خودش را شناخته بود. به همین خاطر وقتی یاد رفقای شهیدش می 

افتاد بی اختیار اشکش جاری می شد و آرزوی شهادت می کرد.
افروغ ادامه داد: نکته دیگر برمی گردد به جناح بندی های داخلی که بعضی اوقات هم به 
قیمت فراموشی ملات و ریسمان وحدت تمام می شود، باید بگویم که سردار سلیمانی به هیچ 
جناح سیاسی وابستگی نداشت. تعلق او به یکسری ارزش های متعالی و اصول فراجناحی 
بود. ایشان آن اصول را در قالب جناح نمی ریخت و به تعبیری بهتر نگاه فرمی یا شکلی به اصول 

نداشت که بگوید این اصول و ارزش ها تنها در قالب فلان جناح سیاسی می گنجد.
وی گفت: ملاک های سردار سلیمانی فراجناحی بود. او ارزش ها را با جناح ها ارزیابی نمی 
کرد بلکه جناح ها را با ارزش ها ارزیابی می کرد. بنابراین پیمان اخوتی با کسی نبسته بود. در 
برخوردی که با ایشان داشتم، سردار طوری با من صحبت می کرد پنداری که هیچ فاصله ای 
بین ما نیست و ایشان از نظرات بنده سوال می کرد و من نیز خوشحال شدم که سردار برخی 
آثار مرا مطالعه کرده است. از این رو وقتی نظر خود را درباره سوریه به ایشان ارائه کردم، گفتند 

بله اگر از ابتدا این گونه می شد بهتر بود ولی باید پرسید الان چه باید کرد؟
افروغ در گفت و گو با جماران گفت: از خصائل ناب سردار سلیمانی مردمی بودن ایشان بود. 
مسأله مردم امروز بسیار اساسی شده است. حتی در فضاهای آکادمیک هم مهم تلقی می 
شود؛ به گونه ای که ما امروز جامعه شناسی مردم مدار داریم. این خصلتی پیامبرانه است که 
انصافا شهید سلیمانی این خصلت را داشت. به نظرم بتوانم حق مطلب را این گونه ادا کنم که 
او زندگی علی وار و حسینی داشت و ما می توانیم بگوییم که ایشان یک علی یا حسین کوچک 
برای عصر ما بود. همین خصائل دست به دست هم می دهند و یک انسان را مفتخر به درجه 

رفیع شهادت می کنند.
وی در پایان گفت: شهدا نیز مراتب دارند. شهیدی که می تواند بار دیگر وحدت کم رنگ شده 
انقلاب اسلامی را احیا کند و تفاوت ها و اختلافات را کمرنگ کند و یک اربعینی شبیه اربعین 
حسینی را رقم بزند، بسیار ارزشمند است. اگر من بخواهم او را با شخصیت های عصر حاضر 
مقایسه کنم مظلومیت او شبیه مظلومیت شهید بهشتی است. وقتی شهید آیت الله شهید 
بهشتی به درجه شهادت نائل آمد، فضا دگرگون شد و یک بار دیگر فضای معنوی و رمزآلود و 
معنادار در کشور رقم خورد. حتی به نظرم شهادت ایشان چیزی شبیه تسخیر لانه جاسوسی 
است که باعث شد قطار جمهوری اسلامی مجددا روی ریل انقلاب اسلامی قرار بگیرد و به 
تعبیر امام در آن مقطع انقلابی در انقلاب رخ دهد. با این شهادت نیز اتفاق جدیدی رقم خورد و 
باردیگر انقلاب اسلامی احیا شد با این تفاوت که شهادت سردار سلیمانی به دلیل وجه جهانی 

بودنش می تواند طلیعه یک اتفاق بزرگ در جهان نیز باشد.

 عماد افروغ: 

شهید سلیمانی ارزش ها را با جناح ها ارزیابی نمی کرد

مداح جوانی که این سال ها به مدد تلویزیون و حمایت 
نهادهای خاص مطرح شده است، روز جمعه در اشعاری 
که تحت نام مداحی بر زبان آورد، نه تنها وحدت آفرینی و 
بی طرفی نهاد نماز جمعه را زیر سؤال برد، بلکه به رئیس 
جمهوری که با رأی اکثریت مردم انتخاب شده است، کنایه 

زد. 
پایتخت نماز  از 8 سال، مردم  روز جمعه گذشته پس 
جمعه را به امامت مقام معظم رهبری اقامه کردند. جمعیت 
کثیری از ساعات اولیه صبح خودشان را به مصلای تهران 
رسانده بودند تا شانه به شانه و صف به صف، پشت سر 
ولی فقیه، نماز وحدت آفرین جمعه را برپا کنند و علاوه 
بر شنیدن بیانات رهبر معظم انقلاب، در شرایط حساس 

کشور، وحدت و همدلی مؤمنانه را به نمایش بگذارند.
با  مردم  همه  رویدادی  چنین  در  که  است  طبیعی 
گرایش های سیاسی مختلف و فارغ از اینکه به چه کسی 
رأی داده یا نسبت به چه کسی منتقد باشند، حضور پیدا 
می کنند تا نشان دهند همه با هر گرایش و نظر سیاسی 
در شرایطی که با دشمنی خارجی مواجه باشیم، متحد 
می کنیم.  دفاع  انقلاب  آرمان های  و  وطن  از  و  هستیم 
تجمعات  این گونه  از  برخی  در  اتفاقی  متاسفانه  اما 
تکرار می شود که با روح وحدت و همدلی منافات دارد و 

صف های به هم پیوسته مردم را از هم می درد.
نماد  که  تریبون هایی صورت می گیرد  از  اتفاقات  این 
وحدت و همبستگی هستند و به خصوص در خطبه دیروز، 
احساس  این مسئله  دیگری ضرورت  زمان  از هر  بیش 
می شد. اما به نظر می رسد برخی اساسا با وحدت سر 
ناسازگاری دارند و نمی توانند میان منافع سیاسی و منافع 

ملی تمایزی قائل شوند.
سوء استفاده از یک تریبون عمومی

مصداق بارز این اتفاق را در مداحی پیش از خطبه های 
نماز جمعه  دیدیم. مداح جوانی که این سال ها به مدد 
تلویزیون و حمایت نهادهای خاص، مطرح شده است در 
اشعاری که تحت نام مداحی بر زبان آورد نه تنها وحدت 
آفرینی و بی طرفی نهاد نماز جمعه را زیر سؤال برد، بلکه 
اکثریت مردم  با رأی  به رئیس جمهور کشور که  تلویحا 
انتخاب شده است، کنایه زد و انتخاب مردم را غلط و عامل 
فساد نامید. )ما علیه فساد جنگیدیم، باید این نکته را به 
یاد آورد؛ انقلاب امام سالم بود، انتخاب غلط فساد آورد( 
سید رضا نریمانی که از اعضای حلقه مداحان موسوم به 
انقلابی است، با اشعار خود انتخاب اکثریت مردم ایران را 

نیز زیر سؤال برد.
پیش از این هم میثم مطیعی در اشعاری که به عنوان 

مداحی در نماز عید فطر سال 97 خوانده بود، موجب 
نارضایتی بسیاری از نمازگزاران شد و در بین مسئولان هم 
انتقاداتی را برانگیخت و بسیاری معتقد بودند که این اشعار 
با هدف اتحاد و همدلی مردم در مناسک عبادی منافات 
مداحان  از  دیگر  تعدادی  و  مطیعی  گرچه  دارد.  جدی 
جوانی که به عنوان مداحان انقلابی فعالیت می کنند، در 
هیئت های خود و مراسم های مختلف همان رویه را ادامه 
دادند اما در سال بعد، به جای او محمود کریمی مداح نماز 
عید فطر بود. سابقه اظهار نظرهای سیاسی مداحان در 
قالب روضه و نوحه و شور به دوران دوم خرداد بازمی گردد 
که منصور ارضی و برخی از مداحان اطرافش با هدایت 
حسین الله کرم تلاش کردند در مجالس خود دولت را نقد 
کنند اما گاهی این نقدها به جملات خارج از ادب رسید. 
اطرافش در دوران  و حلقه  ارضی  البته عملکرد منصور 
محمود احمدی نژاد هم در نوع خود جالب است که باید 

در جای خودش مورد بررسی قرار بگیرد.
چه کسی مداح را انتخاب می کند؟

مداح  کسی  چه  که  اینجاست  اصلی  سوال  حالا 
مراسم های مهم مانند نماز عید فطر و نماز جمعه مقام 
معظم رهبری را انتخاب می کند و آیا اشعاری که قرار است 

خوانده شود کنترل می شوند یا خیر؟
پیگیری های خبرنگار ایرناپلاس از شورای سیاستگذاری 
ائمه جمعه و ستاد نماز جمعه تهران، نشان می دهد که 

انتخاب مداح مراسم روزجمعه ، از دایره اختیار این دو 
مجموعه نیز خارج بوده و کسانی در نهادهای دیگر، برنامه 
نماز جمعه رهبر معظم انقلاب و انتخاب مداح آن را بر 

عهده داشته اند.
مصونیت آهنین مداحان

حاشیه سازی مداحان در سال های اخیر پایانی ندارد. 
به مقدسات اهل سنت  توهین یک مداح  اینها  از  پیش 
روی آنتن زنده جنجال آفرید و مدیر شبکه پنج برکنار شد 
ولی هنوز از حکم قضایی آن مداح خبری منتشر نشده 
از آن هم شایعاتی درباره مداحان نفوذی و  است. قبل 
ارتباط برخی مداحان با جاسوسان انگلیسی منتشر شد و 
تعدادی از این افراد بازداشت شدند، اما بدون اعلام حکم 
نهایی دوباره بازگشتند و برنامه های خود را از سر گرفتند. 
با  ارتباط  به  متهم  مداحان  از  برخی  هم  این ها  از  قبل 
مفسدان اقتصادی شده بودند که از پیگیری قضایی آنها 
هم خبری در دست نیست. به هر حال به نظر می رسد روند 
کنونی بیش از آن که مفید باشد، مضر است و موجب تفرقه 
و دوقطبی شدن جامعه خواهد شد و یا در بهترین حالت به 

حضور مردم در این نوع مراسم ها ضربه می زند.
البته توقع می رود با نزدیک تر شدن به انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری، این گروه از مداحان بیشتر فعال شوند و 
بخواهند نقش سیاسی موثری ایفا کنند اما معلوم نیست، 

مردم تا چه اندازه به سلیقه و نظر این گروه توجه کنند.

سوء استفاده از یک تریبون عمومی؛

مداحان تفرقه افکن از کجا حمایت می شوند؟
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قابل توجه خودروهای اینترنتی،  آژانس و تعلیم رانندگی

سهمیه سوخت می خواهید به صنف تان 
مراجعه کنید

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: هر شخصی که در آژانس، 
تاکسی های اینترنتی و موسسات تعلیم رانندگی فعالیت می کنند و تاکنون سهمیه 
سوختی برای فعالیت خود دریافت کرده اند، می توانند با مراجعه به صنف مربوطه پیگیر 

این موضوع شوند.
فاطمه کاهی با بیان این که برای موسسات خودروهای تعلیم رانندگی تاکنون چیزی 
از سوی وزارت کشور به شرکت پخش فرآورده های نفتی ابلاغ نشده است، اظهار کرد: 
رانندگان می توانند از طریق صنف مربوطه خود نسبت به وضعیت اخذ سهمیه سوخت 

اقدام کنند.
وی با اشاره به وضعیت دریافت سهمیه تاکسی های اینترنتی و آژانس ها گفت: تاکنون 
یک مرحله برای 30 هزار راننده آژانس اطلاعات دریافت و سهمیه سوخت واریز شده 
است و زمانی که تعداد بیشتری از خودروها مورد تایید قرار گیرند، سهمیه آن افراد نیز 

واریز خواهد شد.
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با تاکید بر این مساله که تا وقتی 
سامانه مشخص برای رانندگان آژانس و تاکسی های اینترنتی ایجاد نشود، قرار است که 
به صورت اعلام لیستی از سوی صنف به وزارت کشور و از آن وزارتخانه به وزارت نفت، 
سهمیه هایی به افراد حاضر در این لیست های به همان صورت که در یک نوبت واریز شد، 
پرداخت شود، گفت: افراد می توانند جزییات دریافت سهمیه خود را از صنف مربوطه 
جویا شوند. به گفته وی اطلاعاتی که از سوی وزارت کشور در اختیار ما قرار می گیرد، 
بررسی می شود و در سریع ترین زمان ممکن سهمیه سوخت به این افراد تعلق می گیرد.

از بامداد روز جمعه 24 آبان، بنزین سهمیه بندی شد و بر این اساس قیمت بنزین 
معمولی سهمیه ای )ماهانه 60 لیتر برای خودروهای شخصی( از قرار هر لیتر 1500 
تومان، قیمت بنزین معمولی غیرسهمیه ای از قرار هر لیتر 3000 تومان و قیمت بنزین 

سوپر نیز از قرار هر لیتر 3500 تومان تعیین شد.
توان  افزایش  بالای مصرف سوخت،  میانگین  به  توجه  با  کنترل مصرف سوخت 
صادرات، مبارزه با قاچاق سوخت و اختصاص منابع حاصل از مدیریت مصرف به مردم به 
ویژه اقشار ضعیف و کم درآمد به صورت مستقیم و نیز کاهش آلودگی هوا در کلانشهرها و 

شهرها از جمله اهداف اجرای طرح سهمیه بندی بنزین اعلام شده است.
  

شقاقی شهری  کارشناس اقتصادی:

مالیات ۵ پله ای به عدالت محوری
 نزدیک تر است

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مالیات 5 پله ای به عدالت محوری نزدیک تر 
است، گفت: مالیات دو پله ای به نفع نجومی بگیران بوده و شکاف طبقاتی بین کارمندان 

را افزایش می دهد.
وحید شقاقی شهری درباره اقدام کمیسیون تلفیق بودجه که مالیات کارمندان را از 
پنج پله به دو پله کاهش داده است، اظهار داشت: در نظام مالیاتی ما عدالت محوری 
و بحث کاهش شکاف طبقاتی هرگز مدنظر نبوده است؛ تاکنون عمدتاً به مالیات بیشتر 

نگرش درآمدی آن هم یک درآمد ناچیز داشته ایم.
این کارشناس اقتصادی افزود: تاکنون هر بودجه ای که بسته ایم 40 تا 50 درصد 
متکی به درآمدهای نفتی، 20 درصد متکی به درآمدهای حاصل از واگذاری ها و انتشار 
اوراق مالی و 30 تا 35 درصد وابسته به مالیات بوده که عدد ناچیزی است. همین 
موضوع نشان می دهد که هرگز به مالیات نگاه تنظیم گر و ایجاد کننده عدالت نداشته 

ایم و رویکرد این نظام عدالت محور نبوده است. 
وی ادامه داد: مالیات در ادبیات جهانی سه رویکرد دارد که شامل درآمدمحوری، 
عدالت محوری و اشتغال و تولید محوری می شود؛ متأسفانه در نظام مالیاتی از دو رویکرد 

عدالت محوری و اشتغال و تولید محوری همواره غفلت شده است. 
شقاقی شهری با بیان اینکه مالیات صرفاً در ادبیات جهانی برای بحث درآمدمحوری 
دولت ها نیست، گفت: در دنیا بیش از 80 درصد درآمد دولت ها از مالیات است از این رو 
همیشه تبعیض هایی در این حوزه قرار می دهند و انواع مالیات بر ثروت، مجموع درآمد، 

حقوق و دستمزد و … را برای جلوگیری از افزایش شکاف طبقاتی وضع می کنند.
 وی با تاکید بر اینکه هر که درآمد بیشتری دارد باید مالیات بیشتری بدهد، اظهار 
داشت: نگاه دولت برای مالیات 5 پله ای حقوق کارکنان منطقی تر و به عدالت محوری 

نزدیک تر است در حالی که مالیات دو پله ای خطر زیادی دارد.
این کارشناس اقتصادی افزود: باید حقوق های بالای 3 میلیون تومان برای پرداخت 
مالیات طبقه بندی شوند اینکه قرار باشد مالیات کسانی که 3 میلیون تومان حقوق 
می گیرند با کسانی که حقوق 21 میلیون تومانی دارند برابر باشد، هم به نفع نجومی 

بگیران است و هم به هیچ عنوان به عدالت نزدیک نیست. 
وی ادامه داد: تصمیم کمیسیون تلفیق مجلس برای مالیات دوپله ای بی معنی است 
و یک حرکت انفعالی محسوب می شود بنابراین باید حتماً اصلاح شود. شقاقی شهری 
گفت: زمانی که قانون نوشته می شود هم باید جامعیت داشته باشد و هم همه جوانب 
مدنظر قرار گیرد و عدالت محور باشد، اما تصمیم مجلس برای مالیات کارکنان هیچ یک 

از این شرایط را ندارد.

مدیرعامل بانک صادرات:

سود بانکی عادلانه تر می شود
کدیرعامل بانک صادرات با بیان اینکه مهم ترین و مستقیم ترین عاملی که در عملیات 
بازار باز هدف تلقی می شود نرخ سود بانکی و نقدینگی است، گفت: اگر بخواهم در یک 
جمله بگویم با اجرای عملیات بازار بازار در بازار مالی رونقی نسبی ایجاد می  شود و بازار 

پول ثبات بیش تری را به همراه خواهد داشت.
حجت الله صیدی درباره تاثیر کنترل نقدینگی در کشور با اجرای عملیات بازار باز 
بانکی اظهار داشت: مهم ترین و مستقیم ترین عاملی که در عملیات بازار باز هدف تلقی 
می شود نرخ سود بانکی است و چون مهم ترین ابزار مورد استفاده در این عملیات اوراق 
مالی دولتی است، طبیعی است که بخشی از نقدینگی به سمت این اوراق می رود 

بنابراین در کنترل نقدینگی هم موثر خواهد بود.
وی با اشاره به مهم ترین اثرگذاری بازار باز در اقتصاد کشور گفت: اگر بخواهم در یک 
جمله بگویم در بازار مالی رونقی نسبی ایجاد می کند و در بازار پول ثبات بیش تری را به 
همراه خواهد داشت. مدیر عامل بانک صادرات ادامه داد: این آثار را هم در کوتاه مدت و 

هم در بلندمدت می توان شاهد بود. 
هر چند در کوتاه مدت بیش تر شاهد تعیین عادلانه ترین یا بهتر بگویم منصفانه ترین 
نرخ مورد نظر خواهیم بود و اثر آن در بلند مدت رسیدن بازار به تعادل است. صیدی 
اظهار داشت: از منظری دیگر، می توان گفت چون عملیات بازار باز، ابزار قدرتمند تری 
در دست بانک مرکزی است، دست سیاست گذار برای مدیریت بازار پول و نقدینگی هم 
بازتر و هم قوی تر می شود البته همه آیت ها بستگی به کیفیت عملیات در دنیای واقع 

دارد. 
مدیرعامل بانک صادرات در پاسخ به این سوال که عده ای بر این باورند تناسبی بین 
میزان اوراق قابل انتشار )80 هزار میلیارد تومان طبق لایحه بودجه سال 99( و نقدینگی 
2 هزار هزار میلیارد تومان در کشور وجود ندارد که بتواند از طریق عملیات بازار باز هم 
در کنترل این نقدنگی موثر عمل کرد، گفت: بالاخره عملیات بازار باز باید از یک جایی 
و با یک ظرفیتی شروع شود. الان نمی توان گفت که رقم مورد اشاره شما کم است یا 
زیاد یا کافی. ضمن این که آنچه مهم است، رقم اسمی و مطلق این اوراق نیست، بلکه 
میزان گردش آن است که اگر گردش بالایی داشته باشد، آثار قابل توجهی را می تواند 

بر بازار بگذارد .

 هدفمندی واقعی یارانه ها می توانست و می تواند بسیاری از مسئولیت هایی را که قانون 
اساسی برای تامین نیازهای اقتصادی جامعه برعهده دولت قرار داده، به انجام رساند.

با  یارانه ای برای دولت، در تنگناهایی که اقتصاد کشور را  ادامه عمل به تعهدات 
فشارهایی بی سابقه مواجه ساخته، از نگاه کارشناسان و تحلیلگران با دشواری های 
روی  پیش  جدی تری  و  بیشتر  بایسته های  شرایط  این  در  است.  همراه  مضاعف 
هدفمندسازی واقعی یارانه و افزایش ضریب اصابت آن به اقشار هدف پرداخت یارانه 

در جامعه به چشم می آید.
ادامه پرداخت یارانه برای ۷8 میلیون ایرانی 

با وجود بحث های متعدد در خصوص حذف یارانه دهک های با درآمد بالا در دولت 
های یازدهم و دوازدهم، دولت روحانی با پیش بینی 425 هزار میلیارد ریال به عنوان 
بودجه یارانه نقدی در سال 98، برای پرداخت یارانه نقدی ماهیانه، به مبلغ 45 هزار و 

پانصد تومان، به 77 میلیون و 838 هزار نفر اعلام آمادگی کرد.
این اقدام دولت اگرچه از سوی برخی تلاش برای حفظ رضایتمندی اقشار مختلف 
جامعه تعبیر شد، اما از آنجا که مبلغ یارانه پرداختی برای هر نفر هیچ گونه افزایشی 

نداشت، بسیاری می گویند با روند افزایش قیمت ها و تورم تناسبی ندارد. 
در همین حال، ادامه پرداخت یارانه به نزدیک به 78 میلیون نفر و حذف نشدن 
دهک های پردرآمد از دریافت یارانه، انتقادهایی را برای دولت به همراه داشته است. 
در حالی که دولت در دو سال گذشته طی فراخوانی از مردم، خواستار کناره گیری 
داوطلبانه افراد پردرآمد از دریافت یارانه نقدی شده بود، اما در عمل چنین نشد و 

همچنان بیش از 77 میلیون نفر از افراد جامعه متقاضی دریافت یارانه نقدی هستند.
پرداخت یارانه ها با وجود برنامه ریزی و اقداماتی که صورت گرفته، آنگونه که انتظار 
می رود هدفمند نشده است. در همین ارتباط »شهباز حسن پور« عضو کمیسیون 

برنامه و بودجه مجلس، در گفت وگویی که اواسط مردادماه امسال با رسانه ها داشت، 
ضمن انتقاد از عملکرد دولت درخصوص پرداخت یارانه ها و حذف نشدن دهک های 
پردرآمد یارانه بگیر، قول دولت در زمینه حذف پردرآمدها را اقدامی برای بستن دهان 
مجلس دانست و با طرح این ادعا که دولت عزم و اراده ای برای حذف یارانه دهک های 
پردرآمد ندارد، گفت: اگر موضوعاتی مطرح می شود شاید به دلیل تبلیغات و کاهش 

فشار مجلس به دولت است.
پرداخت های ماهیانه سرسام آور

دولت هرماه افزون بر حقوقی که به کارمندان، بازنشستگان و مستمری بگیران پرداخت 
می کند، باید یارانه نقدی معمول و کمک معیشتی را که خود پس از افزایش قیمت بنزین 
در آبان ماه 1398 بنا نهاد نیز به حساب خانوارهای ایرانی واریز کند. حال سوال اینجا 
است که آیا دولت در شرایطی که با تحریم روبرو است و با چالش های اقتصادی دست و 

پنجه نرم می کند تا چه زمان توان پرداخت این هزینه ها را دارد؟
پرداخت حقوق و مستمری به پنج میلیون نفر، پرداخت یارانه 45 هزار و پانصد تومانی 
به 78 میلیون ایرانی و حالا پرداخت ماهانه بسته معیشتی دولت برای 18میلیون 
خانوار یعنی 60میلیون نفر که به عنوان اقشار نیازمند شناخته شده اند، از نگاه برخی 
کارشناسان می تواند هزینه های زیادی روی دست دولت بگذارد و حتی اگر دولت 
در کوتاه مدت بتواند این شرایط را اداره کند، این هزینه ها در آینده ای نه چندان دور 

مشکلاتی را برای دولت ایجاد می کند.
در این میان، برخی تحلیلگران بر این باورند که تصمیم دولت برای پرداخت بسته 
معیشتی پس از گران شدن قیمت بنزین، اگر چه در حمایت از اقشار آسیب پذیر است، 
اما می تواند آثار تورمی داشته باشد. »تیمور رحمانی« عضو هیات علمی دانشکده 
اقتصاد دانشگاه تهران، در گفت وگویی که به تازگی با روزنامه »دنیای اقتصاد« داشته، 

تاکید کرده است که حمایت معیشتی یا یارانه های اعطا شده به مردم، الزاما به طور 
متناسب با کاهش رفاه ایجاد شده به این بخش از دهک های پایین اصابت نمی کند و 
ممکن است در کاهش نابرابری اثر مثبت محسوسی نداشته باشد. اما این طرح به دلیل 

اینکه شوک منفی است آثار تورمی در اقتصاد دارد.
لزوم هدفمندسازی یارانه های پنهان  

علاوه بر یارانه های آشکاری که به مردم پرداخت می شود، یارانه های پنهانی نیز وجود 
دارد که شامل یارانه به کالاهایی مانند آب، برق، بنزین و غیره است که همه مردم به 
شکل یکسان از آن بهره مند نمی شوند. برای مثال کسی که یک خانه بزرگ دارد و برق و 

آب بیشتری مصرف می کند، بهره بیشتری از یارانه های آن نیز خواهد داشت.
در مورد بنزین نیز به همین شکل است. طبق نظر کارشناسان، بررسی میزان یارانه 
پنهان سالانه نشان می دهد که این میزان در حوزه حامل های انرژی به رقم خیره کننده 
در حدود 600 تا 900 هزار میلیارد تومان می رسد. از این رو می توان گفت که میزان یارانه 

پرداختی به صورت پنهان بسیار بیشتر از یارانه نقدی و آشکار است.
در مجموع سه دهک بالای جامعه و افراد ثروتمند که خانه های بزرگتر ، احتمالا 
اتومبیل های بیشتر و امکانات رفاهی پرشمارتری در مقایسه با دهک های پایین جامعه 
دارند، ناخودآگاه از یارانه های پنهان بیشتری بهره مند می شوند. به همین خاطر، 
هدفمندی یارانه ها نه فقط در یارانه های آشکار بلکه باید در جهت ساماندهی یارانه های 
پنهان نیز باشد. یکی از تازه ترترین گام های دولت در این مسیر، متعادل سازی قیمت 
بنزین بود که اگرچه برخی به زمان و نحوه اجرای آن انتقاداتی داشتند اما گامی در مسیر 

هدفمندسازی یارانه های پنهان به شمار می رود.
چه باید کرد؟

طرح هدفمندی یارانه ها که از سال 1389 تاکنون در دستور کار دولت قرار دارد، 
همواره با افت وخیزهای فراوان همراه بوده و منتقدان و حامیان خود را داشته است. در 
وضعیت کنونی و با توجه به ضرورت های پیش روی هدفمندسازی واقعی یارانه های 
آشکار و پنهان، شناسایی دقیق دهک های جامعه بیش از هر زمان دیگری اهمیت و 
اولویت دارد؛ حال آنکه هنوز زیرساخت های دولت الکترونیک به عنوان سازوکار پیش نیاز 

این شناسایی فراهم نیست.
به طور کلی در مسیر هدفمندسازی یارانه ها دولت باید به گونه ای رفتار کند که هر 
چه بیشتر به تامین رفاه و امنیت اقتصادی جامعه کمک کرده و دست کم جامعه را از 
نیازمندی های اولیه اقتصادی برهاند چرا که در اصول متعدد قانون اساسی بر لزوم 
تامین حداقل رفاه و نیازهای اولیه معیشتی مردم به دست دولت تاکید شده است. 
برای مثال به موجب بند یک اصل 43 قانون اساسی تامین نیازهای اساسی مردم 
مانند مسکن، خوراک، پوشاک، بهداشت، درمان، آموزش و پرورش و امکانات لازم برای 
تشکیل خانواده برای همه بر عهده دولت است. در بند دوم اصل سوم و نیز اصل سی ام 
قانون اساسی نیز آموزش و پرورش رایگان در تمام سطوح و تسهیل و تعمیم آموزش 
عالی از اهداف دولت جمهوری اسلامی ایران است. اصل بیست و نهم هم برخورداری 
از تامین اجتماعی از نظر بازنشستگی، بیکاری، پیری، از کار افتادگی، بی سرپرستی، در 
راه ماندگی، حوادث و سوانح و نیاز به خدمات بهداشتی و درمانی و مراقبت های پزشکی 
به صورت بیمه و غیره را حقی همگانی و بر عهده دولت می داند که بر اساس آن دولت 
مکلف است، طبق قوانین از محل درآمدهای عمومی و درآمدهای حاصل از مشارکت 

مردم در امور اقتصادی به تامین آنها بپردازد.
تحقق کامل این اصول قانون اساسی هر چند با توجه به واقعیات اقتصادی دولت و 
جامعه دور از دسترس به نظر می رسد اما نباید فراموش کرد که با برنامه ریزی صحیح 
نیازهای  این  تامین  می شود،  پنهان  یارانه های  اعطای  مصروف  تنها  که  منابعی 

می توانست و می تواند شکل واقعیت به خود بگیرد.

یارانه هایی که باید خرج اجرای قانون اساسی شود

لزوم هدفمندسازی یارانه های پنهان  

در حالی که شمارش معکوس برای اغاز دور جدید ثبت نام برای مسکن ملی آغاز شده 
است، آخرین خبرها حکایت از اعلام نتایج اولین دور ثبت نام تا نیمه بهمن ماه دارد.

طرح مسکن ملی که با هدف خانه دار شدن جمعیتی نزدیک به 400 هزار خانوار اجرا 
شده است.  هر چند در اولین دور ثبت نام برای مسکن ملی 260 هزار نفر متقاضی، 
نسبت به ثبت نام اقدام کرده اند اما خرید و فروش غیرقانونی امتیاز مسکن ملی نشان 
می دهد تقاضا برای این طرح بالاتر از تعداد متقاضیانی است که موفق به ثبت تقاضای 
خود شده اند. پیش از این معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی و حتی شخص 
وزیر نسبت به خرید و فروش غیر قانونی امتیاز مسکن ملی هشدار داده و تاکید کرده اند 
هنوزپالایش ثبت نام کنندگان صورت نگرفته و پیش بینی ها نشان می دهد بین 30 تا 
40 درصد ثبت نام کنندگان قادر به حضور در این پروژه نخواهند بود چرا که شرایط 
لازم را دارا نیستند.  بر این اساس اما برخی در فضای مجازی با انتشار آگهی هایی با 
قیمت های بین 100 تا 150 میلیون تومان امتیاز ثبت نام مسکن کلی یا به عبارت دیگر 
کد رهگیری ثبت نام را در معرض فروش گذاشته و بازاری کاذب برای خود در این راستا 

ایجاد کرده اند.
شرایط ثبت نام چیست؟

شروط اصلی ثبت نام در طرح مسکن ملی عبارت است از تاهل، سابقه حداقل 5 
سال سکونت در شهر مورد تقاضا و عدم استفاده از امکانات و تسهیلات دولتی در خرید 
واحدهای مسکونی.در عین حال نداشتن مالکیت خصوصی نیز از شرایط لازم است. 
این بدان معناست که متقاضی و افراد تحت تکفل او نباید در 14 سال اخیر یعنی از سال 
84 به بعد مسکن ملکی داشته باشند. همچنین در صورتی که متقاضی و افراد تحت 
تکفل او تا کنون از امکانات دولتی و نهادهای عمومی، زمین و تسهیلات وام مسکن 
و مسکن دریافت کرده باشند، نمی توانند در طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام کنند. به 

عبارتی فرم »ج« متقاضی و اعضای خانواده باید سبز باشد.
 منظور از شرط تاهل این است که متقاضی باید متاهل یا سرپرست خانواده باشد. البته 
زنان خودسرپرست در صورت داشتن سن بالای 35 سال هم می توانند در طرح اقدام 
ملی مسکن ثبت نام کنند. همچنین متقاضی نباید منع قانونی برای دریافت تسهیلات 
بانکی داشته باشد که از جمله آن می توان به چک برگشتی و تسهیلات معوقه اشاره کرد. 
توانایی تامین هزینه ساخت مسکن به غیر از تسهیلات بانک از دیگر شرایط برای ثبت 
نام در طرح اقدام ملی مسکن است. طوری که متقاضی باید امکان سپرده گذاری 30 

میلیون تومان در بانک مسکن برای اطمینان از توانایی تأمین هزینه های ساخت مسکن 
را داشته باشد. با این تفسیر دریافت وام طرح اقدام ملی مسکن نیاز به سپرده گذاری 
30 میلیون تومانی دارد که 25 میلیون تومان آن همراه قسط اول وام بانک بعد از 
اجرای فنداسیون و پنج میلیون تومان دیگر همراه قسط دوم وام بانک در مرحله اجرای 
اسکلت به متقاضی بازگردانده می شود. در شرایط ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن آمده 
متقاضی باید توانایی پرداخت اقساط ماهانه تسهیلات به میزان حداقل یک میلیون و 

500 هزار تومان در ماه را داشته باشد.
 هزینه هر متر مربع مسکن ملی چقدر است؟

 هنوز پاسخ صریحی برای این سئوال وجود ندارد که هزینه ساخت هر متر مربع 
مسکن ملی در هر شهر چقدر است اما مسولان رقم های متفاوتی را در این خصوص 
اعلام کرده اند. محمود زاده، معاون مسکن و ساختمان وزارت راه در این خصوص گفته 
است: در شهرهای استان تهران در طرح اقدام ملی، میانگین یک مترمربع زمین بین 
3.5 تا 4 میلیون است، برای آپارتمان های پرتراکم که مساحتی بین 38 تا 43 متر دارند، 
در شهرهای استان تهران قیمت زمین 120 میلیون تومان تخمین زده می شود که 
متقاضیان باید این مبلغ را در اقساط 12 ساله پرداخت کنند. معاون وزیر راه و شهرسازی 
تاکید کرده است: در موضوع ساخت نیز قیمت تمام شده محاسبه و به اطلاع متقاضیان 
می رسد. در عین حال متقاضیان باید آورده ای بین 100 تا 150 میلیون تومان داشته 
باشند و پرداخت اقساط واحدهای مسکونی توسط متقاضیان بعد از تحویل واحد، 
آغاز می شود.محمودزاده با تاکید بر اینکه سیاست وزارت راه و شهرسازی تولید مداوم 
و تدریجی مسکن است، گفت: در صورتی که در استانهای ثبت نام شده، مجددا زمین 

تامین شود، ثبت نام برای این طرح از سر گرفته خواهد شد.
 دور جدید ثبت نام چه زمانی است؟

 آخرین بررسی ها نشان می دهد دور جدید ثبت نام پیش از فرارسیدن نوروز سال 
1399 اغاز خواهد شد. محمودزاده در تازه ترین اظهار نظر خود گفته است ضمن 
اشاره به ایجاد ظرفیت های جدید در دور بعدی نام نویسی ها، افزود: همکاران من در 
تلاش و مذاکره با ادارات کل راه وشهرسازی تمام استان های کشور هستند که بتوانند 
ظرفیت های جدید را تامین کنند، هر زمانی مرحله شناسایی تمام و کسانی که واجد 
شرایط نیستند از لیست متقاضیان حذف شوند، اعلام می کنیم تا کسانی که متقاضی 

شرکت در این طرح هستند اقدام کنند.

 بازار مسکن در انتظار تغییر وضعیت
بسیاری از معامله گران مسکن معتقدند اعلام نتایج ثبت نام و آغاز دور جدید ثبت نام 
نیز می تواند زمینه را برای تغییر وضعیت بازار مسکن مهیا نماید . بازار مسکن در آذرماه 
با رشد قیمت ها مواجه شد. این بازار از پس سهمیه بندی بنزین با رشدی محسوس 
مواجه گردید اما پیش بینی ها نشان از آن دارد که آغاز دور جدید ثبت نام و اجرای این 
طرح بتواند بار دیگر بازار مسکن را با تغییر مواجه نماید . برآوردها نشان از ان دارد که بازار 
مسکن مسستعد تخلیه حباب است و اغاز این طرح روند کاهش قیمت در بازار مسکن 

را می تواند بار دیگر سرعت بخشد. 

بازار مسکن در انتظار تغییر وضعیت؛

دور جدید ثبت نام مسکن ملی چه زمانی آغاز می شود؟

سدهای  گفت:  ایران  آب  منابع  مدیریت  شرکت  مدیرعامل 
استان سیستان و بلوچستان بدون هیچ خسارت و آسیبی به طور 

کامل در مدار بهره برداری قرار دارند.
شایعات  خواندن  بی اساس  ضمن  حاج رسولی ها«  »محمد 
مطرح شده در فضای مجازی درباره آسیب دیدن سد »خیرآباد« 
افزود: 30 درصد مخزن سد خیرآباد تا پیش از وقوع سیلاب در 
استان خالی بود که اکنون پر شده و اکنون به  طور کامل در حال 

بهره برداری است.
در  آبخیزداری  کوچک  بند  یک  است  داد:ممکن  ادامه  وی 
ارتفاعات دچار آسیب شده باشد، اما سدهای بزرگ استان با هیچ 

مشکلی مواجه نیستند.
حاج رسولی ها گفت:سدهای بزرگ استان هم توانستند از 
شدت سیلاب بکاهند هم ذخیره خوبی انجام دهند، به گونه ای 
که در سد »پیشین« حدود 39 درصد، سد »زیردان« 45 درصد، 
سد »خیرآباد« 27 درصد، سد »شی کلک« 44 درصد و در سد 

»ماشکید« سراوان حدود 100 درصد سیلاب مهار شد.
مدیریت  درباره  ایران  آب  منابع  مدیریت  شرکت  مدیرعامل 
مناسب صورت گرفته در مخازن استان ادامه داد: سد شی کلک 
350 متر مکعب در ثانیه ورودی داشت که بر اساس برنامه 190 
متر مکعب در ثانیه از آن خروجی صورت گرفت و از طریق این 

سدها مدیریت سیلاب  در مناطقی که دارای سد بودند انجام 
شد.

از  بلوچستان  و  سیستان  استان  افزود:  حاج رسولی ها 
سدهای  باید  که  بوده  برخوردار  زیادی  فصلی  رودخانه های 
بیشتری روی آنها ساخته شود تا تاسیسات مهار آب و سیلاب در 
سایر سرشاخه ها هم تکمیل شده و ضمن تامین آب در فصول 

مورد نیاز، از سیلاب هم جلوگیری کنند.
وی میزان بارندگی  ثبت شده در برخی از ایستگاه های سنجش 
استان را تا حدود 2 برابر متوسط سالانه برشمرد و  افزود: در 
ایستگاه های کهیر 149 میلی متر، پیشین 125 میلی متر، پیش 

سهراب 120 میلی متر، باهوکلات 107 میلی متر بوده و به طور 
میانگین حدود 1.5 برابر برخی ایستگاه ها بارش صورت گرفته 
است. مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: سدهای 
استان سیستان و بلوچستان صرفا از طریق سیلاب ها آبگیری 
می شوند و دبی پایه رودخانه ندارند،  78 درصد از سد زیردان تا 
قبل از سیلاب پر بود که با بارش های اخیر 22 درصد ظرفیت 

خالی آن پر شد.
وی خاطرنشان کرد:  پیش از وقوع سیلاب بخشی از ذخیره 
سد پیشین تخلیه شده بود که  اکنون این سد نیز پر شده و برای 

بهره برداری کشاورزان در سال آینده آماده است.

مدیرعامل شرکت منابع آب ایران:

سدهای سیستان و بلوچستان هیچ آسیبی ندیدند

یک کارشناس بازار سرمایه جریان نقدینگی به سمت بازار سرمایه را عامل رشد در قیمت بسیاری از سهم ها دانست و گفت: رشد 
کنونی بازار سرمایه نمی تواند تا ابد ادامه دار باشد و احتمال ایجاد اصلاح درون کانالی در شاخص بورس وجود دارد.

شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات روز چهارشنبه )25 دی ماه( به عدد 399 هزار و 445 واحد رسید که در 
مقایسه با پایان هفته گذشته حدود 13 درصد رشد داشت.

ارزش بورس تهران در هفته ای که گذشت 14 هزار و 799 میلیارد ریال بود که در مقایسه با هفته گذشته 11 درصد افزایش را تجربه 
کرد، همچنین ارزش فرابورس در مدت ذکر شده چهار هزار و 384 میلیارد بود که نسبت به مدت مشابه هفته گذشته با افزایش 10 

درصدی همراه شد.
امیرعلی امیرباقری به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره کرد و افزود: بعد از ترور سردار سپهبد سلیمانی بازار شاهد 

یک رفتار ریزشی و بیش واکنشی از سوی سرمایه گذاران نسبت به این اتفاق سیاسی بود.
وی افزود: بعد از رسیدن قیمت ها و شاخص هم وزن به سط,ح حمایتی قوی و همچنین به دلیل پاسخ قاطع ایران به آمریکا شاهد 

بازگشت بازار سرمایه به سمت صعود بودیم.
امیر باقری با بیان اینکه در همه روزهای هفته  گذشته شاهد رشد مداوم در بازار سرمایه بودیم، گفت: این رشد به دلیل هدایت 

نقدینگی سرگردان جامعه به بازار سرمایه و کمرنگ شدن ریسک های  سیاسی و ریسک کل بر بدنه بازار سرمایه به دست آوردیم.
این کارشناس بازار سرمایه ضمن تاکید بر اینکه نکته کنونی که مورد توجه بازار قرار گرفته افزایش P/E بازار به دلیل هجوم نقدینگی 
سرگردان به سمت بازار سرمایه است، افزود: با توجه به اینکه برخی از نمادها در حال فاصله گرفتن از ارزش ذاتی خود هستند؛ 

بنابراین دراین ارتباط باید احتیاط را رعایت کرد.
وی خاطرنشان کرد: سازمان بورس در این زمینه با ارسال پیامک های آگاه سازی توجه سرمایه گذاران را به تنوع سرمایه گذاری به 
صورت سبد یا صندوق های سرمایه گذاری جلب کرده به همین دلیل از سرمایه گذاران انتظار می رود تا با توجه بیشتری به انتخاب 

نمادها بپردازند و برای سرمایه گذاری بر روی نمادها جانب احتیاط را رعایت کنند.
امیرباقری با تاکید بر اینکه جریان نقدینگی به سمت بازار سرمایه را عامل رشد بسیاری از سهم ها دانست و گفت: رشد کنونی شاخص 

بورس نمی تواند تا ابد ادامه دار باشد و احتمال اینکه ایجاد اصلاح در بازار وجود دارد.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان خاطرنشان کرد: به سرمایه گذاران توصیه می شود ضمن انتخاب سهام های کارشناسی شده برای 

سرمایه گذاری، منابع مالی و اعتباری خود را مدیریت کنند تا در صورت اصلاح بازار متضرر نشوند.

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی گفت: امروز عزم جدی شروع شده تا بخش خصوصی از ظرفیت های مرکز ملی فرش ایران 
استفاده کند و جایگاه فرش دستباف در بازار جهانی باز پس گرفته شود.

حسین مدرس خیابانی قائم مقام وزیر صمت دراموربازرگانی در دیدار از مرکزملی فرش ایران ضمن تاکید براهمیت نقش فرش 
دستباف در اشتغال و ارآوری، افزود: فرش دستباف به جایگاه اصلی خود باز خواهد گشت.

مدرس خیابانی پیشنهاد داد: شورای حمایت از تولید و صادرات در مرکز ملی فرش با حضور تشکل ها، انجمن ها و بخش خصوصی 
تشکیل شود و از ظرفیت های مناطق و استان ها نباید غفلت شود.

وی افزود: فرش پرچم دوم و نشان هویت ایران است و جایگاه خود را به کشورهای دیگر واگذار کرده ایم.
به گفته این مقام مسوول،  صادرات فرش به همراه زعفران، خشکبار و غیره که در شمار اقلام صادرات سنتی محسوب می شوند، به 

میزان صادرات بخش صنعت افزایش نیافته و از آن غافل شده ایم.
وی خواستار توجه به انجمن ها و تشکل ها، هویت بخشی بافندگان، شناسنامه دار سازی فرش، تقویت زیرساخت های تجاری، بسته 

بندی و ایجاد نمایشگاه دائم در این بخش شد.
مدرس خیابانی با بیان این که لازم است فرش دستباف در اکسپو ) امارات - دوبی( حضور جدی داشته باشد، افزود: ضرورت دارد تا 

فضایی دائمی در اختیار فرش دستباف قرار گیرد.
براساس این گزارش، فرحناز رافع رئیس مرکزملی فرش ایران نیز در این نشست پیرامون اهمیت سیاست گذاری در عرصه داخلی 
فرش دستباف توضیحاتی داد و گفت: توسعه هدفمندسازی پژوهش، آموزش، تبلیغات و پژوهش، هویت بخشی فرش دستباف و 

شناسنامه دار سازی فرش با مشخصات کد بافنده در عرصه بین المللی با استفاده از تحول دیجیتال اهمیت بسزایی دارد.
رییس مرکز ملی فرش ایران، ارتقاء کیفیت و روان سازی تولید، ایجاد و توسعه کارگاه های متمرکز و غیرمتمرکز و استفاده از فناوری 
روز را بسیار حائز اهمیت دانست و افزود: اصلاح ماده 121 آیین نامه اجرایی قانون امور گمرکی و نگاه ویژه به ماده 75 ورود موقت فرش 

از مطالبات مرکز ملی فرش و بخش خصوصی است و بیمه قالی بافان از مهم ترین مطالبات این بخش است.
همچنین عبدالله بهرامی مدیر عامل اتحادیه سراسری تعاونی های تولیدکنندگان فرش دستباف، بروزرسانی سند راهبردی فرش 

دستباف و هم گرایی تشکل های فرش دستباف را باعث تقویت بخش خصوصی و تقویت وضعیت تولید و صادرات برشمارد.
مرتضی حاجی آقامیری به نمایندگی از اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش ایران به همراهی این تشکل دیرپا با مرکز ملی 

فرش ایران و سیاست های وزارت صنعت، معدن و تجارت در حوزه فرش دستباف تاکید کرد.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد 

احتمال اصلاح شاخص بورس در بازار سرمایه
قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی:

ضرورت بازپس گیری بازار جهانی فرش ایران

اگهی مفقودی )نوبت اول(
بدین وسیله به اطلاع می رساند: شرکت سپید سنگ قشلاق به شماره 
ثبت ۵۷9۶ طی نامه شماره ۷۶۳1 مورخ 1۳98/۲/۲9 اعلام نموده که 

پروانه بهره برداری شماره ۶۲۳/د مورخ 1۳۷8/۲/19 )شناسه ۵11/د تاریخ 
1۳۷8/۲/14 و طرح بهره برداری ۵۶۲۳/ج تاریخ 1۳۷۷/11/۲۰( آن شرکت 
مفقود و تقاضای صدور پروانه بهره برداری المثنی نموده است. لذا مراتب طی 

دو نوبت و به فاصله 1۵ روز آگهی می شود، چنانچه هر شخص اعم حقیقی 
یا حقوقی نسبت به حقوق مربوط به پروانه یاد شده ادعایی دارند با در دست 
داشتن مستند ادعا حداکثر تا تاریخ 1۵ روز پس از انتشار به سازمان صنعت 

معدن تجارت استان قم مراجعه نمایند. در غیر اینصورت بعد از انقضای مهلت 
مذکور نسبت به صدور پروانه المثنی اقدام خواهد شد.
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به میزبانی سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم:

سومین دوره مسابقات رنکینگ قهرمانی دارت 
کشور در قم برگزار شد

ورزشی6

سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر :

کنار آمدن با تصمیم کمیته ملی پارالمپیک 
سخت است

سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر با اشاره به حذف سهمیه این رشته از اعزام به 
پارالمپیک توکیو گفت که کنار آمدن با تصمیم کمیته ملی پارالمپیک سخت است.

کمیته ملی پارالمپیک 34 سهمیه ورزش ایران برای بازی های پارالمپیک 2020 را 
از فهرست کاروان اعزامی به توکیو کنار گذاشته است. بسکتبال با ویلچر یکی از هفت 
رشته ای است که ورزشکارانش از حضور در دوره پیش روی بازی های پارالمپیک حذف 

شده اند.
مازیار میرعظیمی با تاکید بر اینکه پیش از کسب سهمیه هم صحبت هایی مبنی 
بر اعزام نشدن بسکتبال با ویلچر به پارالمپیک مطرح بود، خاطرنشان کرد: مردادماه 
گذشته بعد از بازدیدی که اعضای تیم ملی بسکتبال با ویلچر از موزه ملی ورزش داشتند، 
نشستی در کمیته ملی پارالمپیک داشتیم. در همان نشست سرپرست کاروان در مورد 
احتمال عدم اعزام تیم به توکیو صحبت هایی را مطرح کرد که اتفاقاً باعث ناراحتی 

بازیکنان هم شد و حتی برخی از آنها می خواستند اردو را ترک کنند.
وی ادامه داد: کادر فنی اما تلاش کرد که روحیه و امید را به تیم بازگرداند و بازیکنان 
را متقاعد کند که همه اینها احتمالات است. با این شرایط در تورنمنت چهارجانبه ژاپن 
شرکت کردیم و بعد از آن هم از حضور در مسابقات قهرمانی آسیا و اقیانوسیه و با کسب 

مدال برنز صاحب سهمیه شدیم.
سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر تصریح کرد: نمی دانستیم که فقط با قهرمانی در 
این رقابت ها می توانیم مجوز اعزام از کمیته ملی پارالمپیک را بگیریم ضمن اینکه ما 
در رقابت های انتخابی پارالمپیک تمام تلاش خود را برای قهرمانی داشتیم اما با تیمی 
قدرتمند به نام استرالیا روبرو بودیم و قدرتمندتر از آن تیم داوری که می خواست فقط 
استرالیا برنده دیدار با ما باشد و در کل قهرمان مسابقات شود. اگر تیم ملی ایران 24 

ساعت هم با استرالیا بازی می کرد قطعاً با آن تیم داوری بازنده می شد.
میرعظیمی در ادامه این گفتگو گفت: کنار آمدن با تصمیم کمیته ملی پارالمپیک 
سخت است اما سخت تر از آن مواجه شدن با بازیکنانمان است که الان از شنیدن این 
تصمیم و خبر دل شکسته و ناراحت هستند. ما لژیونرهای زیادی داریم که الان به واسطه 

این موضوع مقابل هم تیمی های خود سرخورده شده اند.
وی با بیان اینکه از تصمیم کمیته ملی پارالمپیک مبنی بر حذف بسکتبال با ویلچر از 
اعزام به توکیو بی اطلاع بوده است در واکنش به این موضوع که »سرپرست کاروان مدعی 
است موضوع به فدراسیون ها اطلاع رسانی شده بود«، گفت: شاید موضوع در سطح 
مدیریتی بوده اما من بی خبر بودم. ضمن اینکه گویا هنوز این تصمیم هنوز به صورت 
رسمی به کمیته بین المللی پارالمپیک اطلاع رسانی نشده است. امیدوارم تجدید نظری 

صورت بگیرد.
سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر تاکید کرد: بعید نیست در صورت اجرایی شدن 
این تصمیم، در بسکتبال با ویلچر تعدادی دیگر کیمیا علیزاده ظهور کند. قبل از این 
دو بازیکن ما با پیشنهاد جدی و خوب مواجه بودند بر اینکه برای تیم ملی دیگر کشورها 
بازی کنند. قطعاً این موضوع باعث افرایش این پیشنهادات خواهد شد و بعید نیست 

ورزشکاران ما را در پاسخ مثبت دادن به پیشنهادها مصمم تر کند.
عظیمی در پایان گفت: ترکیبی که تیم ملی بسکتبال با ویلچر در اختیار دارد، نسل 
طلایی این رشته است. هیچ زمانی این تیم چنین ترکیب قوی و خوبی نداشته است. 

امیدوارم واقعاً تجدید نظر اساسی صورت بگیرد.

 مرتضی محصص: 

استیلی بدنبال سرمربی شدن در تیم امید نبود
 رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال گفت: »حمید استیلی« بدنبال سرمربی 

شدن در تیم امید نبود. بدون شک با انتخاب او تصمیم درستی گرفتیم.
»مرتضی محصص« پس از ناکامی تیم امید در صعود به مرحله بعدی رقابت های 
قهرمانی زیر 23 سال آسیا اظهار داشت: من هم مثل همه اعضای تیم و میلیون ها 
نفر از مردم فوتبال دوست ایران از حذف تیم ایران متاسف و ناراحت هستم. لیاقت این 
تیم بیش از اینها بود اما وقت آن است که در مورد واقعیت ها صحبت کنیم. واقعیت اول 
این است که »حمید استیلی« هیچ وقت به دنبال سرمربی شدن در تیم امید نبود. بعد 
از کرانچار به استیلی پیشنهاد دادیم سرمربی شود اما به هیچ وجه قبول نکرد و بعد از 
»فرهاد مجیدی« باز هم این پیشنهاد را به استیلی دادیم که قبول نکرد. هیچ گزینه ای 
وجود نداشت که هم مدارج لازم را طی کرده و هم پرولایسنس داشته باشد و در آن مقطع 

کوتاه باقیمانده با همه نفرات این نسل به خوبی آشنا باشد.
وی افزود: استیلی کامل ترین اطلاعات ممکن را در این زمینه داشت و با شناخت 
خود نفرات مورد نظر را از بین بازیکنان قبلی تیم و مهره های شایسته لیگ انتخاب کرد. 
قبول دارم که چند سال بود استیلی کار مربیگری نمی کرد اما در این مقطع با قاطعیت 
می گویم که بهترین تصمیم را گرفتیم و بهترین انتخاب را انجام دادیم. البته می توانستیم 
به سراغ مربی گرانقیمت خارجی برویم اما این مساله هم برای فدراسیون مشکل ساز بود 
و کدام مربی خارجی در مدت 2 ماه می توانست چنین شناختی از این تیم پیدا کند؟ 

مساله مهم این بود که زمان کافی در اختیار نداشتیم.
رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال ادامه داد: در این بین صحبت های غیر 
منصفانه زیادی مطرح شد. از این قبیل که من می خواهم وارد کادر فنی این تیم ها 
شوم. واقعا اینگونه ادعاها و صحبت ها در شان فوتبال ما نیست. زمان کدام مربی چنین 
خواسته ای داشتیم یا چنین هدفی را دنبال کردیم؟ آیا در نهایت ما دستیار »حمید 
استیلی« در این مسابقات شدیم؟ فکر می کنم برای همه روشن است که این صحبت ها 
دروغ بود. حوزه کار و وظایف من به عنوان کمیته فنی و عضو کمیته فنی AFC کاملا 
مشخص است و همین حالا به عنوان یکی از نمایندگان AFC  در بانکوک حضور دارم. 

در قبال چنین دروغ هایی چه باید گفت؟
وی اضافه کرد: متاسفانه ما بازنده های خوبی هم نیستیم. نمی دانم چرا در زمان 
شکست همه چیز را فراموش می کنیم. استیلی از سرمایه های ماست و اتفاقات تاریخی 
برای ایران رقم زده است. در ماجرای تیم امید هم به جز تلاش برای موفقیت این تیم 
هیچ کاری نکرد. استیلی سرمایه ماست که امروز بعضی ها برای او شمشیر از رو بسته اند. 
نمی دانم چرا قدر این سرمایه ها را نمی دانیم. من معتقدم تیم امید با این بازیکنان و این 

کادر باید حفظ شوند و تیم )ب( فوتبال ما را بسازند.
محصص همچنین گفت: به جای زانوی غم بغل کردن باید به فکر فردا باشیم و ببینیم 
تیم هایی که موفق شدند چه الگویی دارند. ژاپن هم حذف شد، عراق هم کنار رفت و 
تیم های دیگری هم به این سرنوشت دچار می شوند اما مشکل ما این است که زمان 
ناکامی ها به دنبال تسویه حساب می رویم. به اعتقاد من می شود به این تیم امیدوار بود 
و می توان فردای بهتری داشت. یادمان نرود استیلی زمان کمی داشت و فقط 2 اردو در 
قطر و اندونزی کنار این تیم بود که برای ایجاد تحول تاکتیکی در تیم و اجرای برنامه های 
مورد نظر کافی نیست. نباید زود ناامید شویم و این همه تلاش و دلسوزی و زحمات 

سرمایه های فوتبال کشورمان را نادیده بگیریم.

دیلی میل:

 استوکس به پرسپولیس پیوست
روزنامه دیلی میل انگلیس از پیوستن آنتونی استوکس به پرسپولیس خبر داد.

باشگاه پرسپولیس برای تقویت خط حمله خود، در پنجره نقل و انتقالات زمستانی 
به دنبال جذب 2 مهاجم خارجی بود. سرخپوشان هفته گذشته با کریستین اوساگونا 

قرارداد بستند. آنتونی استوکس هم دیگر گزینه مورد نظر پرسپولیس بود.
روزنامه دیلی میل انگلیس خبر داده است که این بازیکن ایرلندی با باشگاه پرسپولیس 
قرارداد بست. این روزنامه نوشته است که پرسپولیس، پنجمین تیم استوکس در 2 سال 

اخیر است.
این موضوع به قدری برای روزنامه دیلی میل عجیب بود که کلمه FIFTH )پنجم( را در 

تیتر خود با حروف بزرگ درج کرده است.
به نوشته این روزنامه انگلیسی، قرارداد پرسپولیس با استوکس 6 ماهه است.

استوکس 31 ساله، در 2 سال اخیر و پس از ترک تیم هیبرنیان اسکاتلند، در تیم های 
آپولون یونان، تراکتور تبریز و آدانا دمیسپور ترکیه بازی کرده است. این بازیکن در مدت 6 

ماه حضور در لیگ ترکیه فقط یک گل به ثمر رساند.

امین صانعی

تیم فوتبال امید ایران بازهم در راه رسیدن به المپیک ناکام ماند تا حسرت حضور در این 
بازی ها به نیم قرن برسد.

انتخابی  رقابت های  مقدماتی  مرحله  دیدار  آخرین  در  استیلی هر چند  شاگردان 
المپیک مقابل چین پیروز شدند اما با تفاضل گل کمتر نسبت به ازبکستان، از صعود به 

مرحله بعد بازماندند تا طلسم ناکامی های امیدها همچنان ادامه داشته باشد.
استیلی، مقصر بود یا قربانی شد

پس از هر ناکامی و شکستی همه به دنبال مقصر هستند، فردی که سپر بلا شود تا 
مدیران در حاشیه امنیت باقی بمانند. حمید استیلی در شرایطی که می دانست چه بازی 
خطرناکی را شروع کرده اما رفت تا شاید اندک امیدها، به موفقیت ختم شود اما نشد. 
حمید را همیشه فردی نجیب و آرام دیده ایم، او در ذهن هواداران فوتبال خاطرات خوبی 

را از خود به یادگار گذاشته و باید پرسید چه شد که این بازی دوسرباخت را انجام داد.
البته استیلی اولین و آخرین فردی نیست که قربانی بی تدبیری مدیران و مسوولان 
ورزشی می شود. در شرایطی که تیم بدون سرمربی بود و زمانی بسیار اندک تا شروع 
مرحله مقدماتی بازی های المپیک داشتیم، هدایت تیم را بر عهده گرفت تا شاید این بار 
امیدها، راهی المپیک شوند اما نشد و حسرت و داغ المپیک برای ما باز هم ادامه دارد. 

خانه از پای بست ویران است
ناکام شدیم و از حضور در المپیک بازماندیم. این یک واقعیت تلخ است، واقعیتی که 

خیلی ها روی آن سرپوش گذاشته و نمی خواهند آنچه بر سر این ورزش پرطرفدار می آید 
را باور کنند. حسرت حضور در المپیک همچنان بر دلمان ماند، حسرتی که این روزها در 
فوتبال کم نیست. مشکل فقط به رده سنی امیدها باز نمی گردد، ما در همه رده ها دچار 
ضعف و مشکل شده ایم. تیم ملی ایران در برابر تیم هایی از جمله بحرین و عراق نتیجه 
را واگذار می کند و در کمال تعجب با شکست زمین را ترک می کند. در رده نوجوانان از 
مرحله گروهی حذف می شود و در رده جوانان حتی به مرحله نهایی هم صعود نمی کند. 
بدتر از همه این که شاید این بار حضور در جام جهانی هم برایمان یک آرزو شود و شاید به 
همین دلیل است که خیلی ها اعتقاد دارند مهدی تاج رییس فدراسیون فوتبال به بهانه 
بیماری و شرایط نامساعد جسمانی، خیلی آرام و زیرکانه از زیر با مسوولیت فرار کرد و با 
یک استعفای هوشمندانه خود را خلاص کرد. فوتبال ایران این روزها از فوتبال سطح 
اول آسیا دور می شود، در رده باشگاهی موفقیتی حاصل نمی شود و در دره ملی هم 

ناموفق هستیم. 
قبول مسوولیت استیلی و صالحی، فرهنگی که باید نهادینه شود

عدم صعود به المپیک هر چند برای همه سخت بود اما همانطور که انتظار می رفت 
استیلی با قبول مسوولیت و عذرخواهی از مردم، یک حرکت جدید را آغاز کرد. او خیلی 
راحت می توانست تقصیرها را گردن این و آن بیاندازد اما ایستاد و سر تعظیم در برابر مردم 
ورزش دوست فرود آورد. اما فقط استیلی نبود که حاضر به قبول مسوولیت این شکست 
شد، سید رضا صالحی امیری رئیس کمیته ملی المپیک هم در واکنشی به عدم صعود به 
المپیک 2020 توکیو گفت مسوولیت این ناکامی را می پذیرد اما باید ضعف را پیدا کرد و 

پاک کردن صورت مساله هیچ کمکی نمی کند.
بازیکنان بی دقت بلای جان استیلی

شما بهترین مربی جهان، اما زمانی که یک بازیکن از دو قدمی، توپ را به اوت می زند، 
چه می توانید بکنید؟ متاسفانه آنچه در این بازی  ها خیلی مشهود بود عدم دقت بازیکنان 

تیم امید بود. بازیکنانی که خود را تافته جدابافته می دانند اما در عمل ....
به هرحال هرچه بود تمام شد، اما برای آنکه بدانیم چه بر سرمان آمد، مروری خواهیم 
داشت بر موقعیت های گلی که به راحتی آب خوردن از دست رفت و نتیجه اش خرید 

بلیط برگشت به تهران شد.
مگر در یک بازی چند بار یک بازیکن در موقعیت گلزنی قرار می گیرد؟  شاگردان 
استیلی در سه بازی برابر تیم های ازبکستان، کره جنوبی و چین موقعیت های گلزنی را از 

دست دادند تا حسرت المپیک 48 ساله شود. 
در بازی اول برابر ازبکستان دو موقعیت خوب و مشابه را به خارج از دروازه زدیم تا از 
یک پیروزی دلچسب دور بمانیم. در نیمه نخست این بازی یک موقعیت طلایی توسط 
علی شجاعی از دست رفت. شجاعی پاس عرضی صیادمنش را به شکلی باورنکردنی و  
در شرایطی که دروازه خالی را پیش رو داشت، به اوت زد تا 3 امتیاز شیرین را به تلخ ترین 
شکل ممکن از دست بدهیم. البته در نیمه دوم این بازی یک موقعیت خوب دیگر هم از 
دست رفت. این بار هم صیادمنش در نقش یک پاسور عمل کرد و محبی را برابر دروازه 
قرار داد. بازیکن سپاهان در شرایطی که فقط دروازه بان را پیش رو داشت توپ را به آسمان 

فرستاد تا آرزوهایمان هم به باد برود. 
در بازی برابر چین هم این روند ادامه داشت، در شرایطی که نیاز به یک پیروزی با 
اختلاف 3 گل داشتیم اما بازهم بی دقتی مهاجمان تیم امید کار دستمان داد تا از آنچه 
می خواهیم دور بمانیم.  ضربه سر جعفر سلمانی هر چند در شرایط نامتعادل زده شد اما 
دقیقا همان جایی رفت که سنگربان چینی اننظارش را داشت، ضربات علی شجاعی و 
شاهین طاهرخانی نیز با کمی بی دقتی و شاید بدشانسی راهی به چارچوب دروازه پیدا 

نکرد و صیادمنش هم در گلزنی ناکام ماند. 
از ناکامی و عدم موفقیت مهدی خانی هم باید گفت، او که از چند قدمی در گل زنی 
ناکام ماند، اما همه این ها را که کنار بگذاریم بهترین و شاید مهم ترین موقعیت گلزنی ایران 
توسط مهاجم استقلال از دست رفت. مهدی قائدی دروازه خالی چین را کج دید و توپ را 
به بیرون زد. باورش سخت بود اما آقای گل نیم فصل اول لیگ، یک بخت مسلم و طلایی 
را به راحتی آب خوردن از دست داد تا یاد موقعیت سوزی طارمی در جام جهانی بیافتیم. 
هر چند برابر چین به پیروزی رسیدیم اما با تفاضل گل کمتر نسبت به ازبکستان، از 
صعود به مرحله بعد بازماندیم تا برای نهمین دوره متوالی، از خانه بازی ها را دنبال کنیم. 

در این شکست کل فوتبال مقصر است
اگر انصاف داشته باشیم همه مشکلات و تقصیرها را نباید گردن یک نفر یا یک گروه 
انداخت. واقعیت این است که در عدم موفقیت تیم امید، خیلی ها دست دارند، فقط 
اندازه و اثرش متفاوت است. از نبود آکادمی  حرفه ای فوتبال گرفته تا عدم همکاری 
باشگاه ها با تیم امید، از نبود انجسام در رده های مدیریتی فوتبال گرفته تا بلاتکلیفی این 
تیم حتی در چند ماه آخر و .... همه و همه دست به هم داد تا المپیک همچمان برایمان 

یک آرزو و رویا باقی بماند. 
بدتر از همه این که همه چیز خیلی زود فراموش می شود. چند روزی همه داغ هستند 
اما دوباره یادمان می رود که تیم امیدی هست. بازیکنانی هستند که سرمایه فوتبال به 

شمار می روند و ....
آینده را نمی توان پیش بینی کرد اما می توان آن را ساخت.

آقای وزیر، حال فوتبال خوب نیست

حسرت المپیک، از بی دقتی بازیکنان تا بی تدبیری مسوولان

سپهر ستاری: 

فصل نقل و انتقالات نیم فصل دوشنبه شب گذشته   به پایان رسید و حالا تیم ها 
فقط می توانند بازیکن آزاد جذب کنند. نقل و انتقالات زمستانی لیگ ایران برخلاف 
سال های گذشته تا روز آخر آرام دنبال شد و اغلب تیم ها فعالیت خود را به روز آخر موکول 
کردند و همین باعث شد روز پایانی نقل و انتقالات بسیار شلوغ دنبال شود. تیم های 
ایرانی هم چون سال های گذشته نفرات زیادی را جذب کردند که این موضوع در فوتبال 
روز دنیا کمتر دیده می شود و در لیگ های معتبر کمتر تیمی در نقل و انتقالات نیم فصل 

به دنبال تغییرات پرتعداد است.
بدون تردید مهم ترین انتقال زمستانی فوتبال ایران که سر و صدای زیادی هم به پا کرد، 
انتقال آیاندا پاتوسی، هافبک سابق تیم استقلال به فولاد خوزستان بود؛ در شرایطی که 
تصور می شد پاتوسی پس از جدایی از بنی یاس دوباره پیراهن تیم استقلال را بر تن کند، 
فولادی ها زرنگی کردند و این ستاره را از چنگ استقلال درآوردند و حالا باید دید این 
ستاره آفریقایی که نیم فصل ضعیفی را در فوتبال امارات تجربه کرد، در بازگشت دوباره 
به فوتبال ایران چه عملکردی از خود به جا می گذارد. فولاد علاوه بر پاتوسی، فرضاد 
احمدزاده، سینا زامهران و زبیر نیک نفس را جذب کرد تا تیم جواد نکونام به خوبی برای 

نیم فصل دوم رقابت ها آماده شود.
استقلال سرانجام پس از کش و قوس فراوان با استراماچونی به توافق نرسید، حالا 

فرهاد مجیدی را به عنوان سرمربی جدید خود می بیند. این تیم که در رقابت بر سر 
جذب پاتوسی از فولاد شکست خورد، در مجموع تا به این لحظه نقل و انتقالات ضعیفی 
را تجربه کرده و تنها موفق به جذب امیرارسلان مطهری از ذوب آهن شده است. برنی 
ایبینی، یکی از نفرات مدنظراستقلال بود که نتوانست در تست های پزشکی موفق شود و 
به همین دلیل جذب او منتفی شد و حالا گفته می شود مدیران استقلال به دنبال جذب 
بازیکن دیگری هستند. علاوه بر این گفته می شود یک مدافع خارجی هم قرار است با 
حضور در تهران به جمع استقلالی ها بپیوندد . این درحالی  است که آبی ها تنها چهار 
روز دیگر باید در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به مصاف الکویت کویت بروند. استقلال در 
نیم فصل سه خروجی به نام های مرتضی آقاخان، سجاد آقایی و میلاد باقری هم داشت 
ولی مرتضی تبریزی و علی دشتی که شایعات زیادی مبنی بر جدایی آن ها به گوش 
می رسید در جمع آبی ها ماندنی شدند و طبق اعلام مدیران باشگاه هروویه میلیچ هم 
به زودی به تهران برخواهد گشت. پرسپولیسی ها که در روزهای پایانی نقل و انتقالات 
با گابریل کالدرون قطع همکاری و یحیی گل محمدی را به عنوان سرمربی جدید خود 
معرفی کردند، در روز پایانی کریستین اوساگوآنا که فصل قبل در تیم ذوب آهن بازی 
می کرد را جذب کردند و حالا هواداران پرسپولیس امیدوارند این بازیکن که فصل گذشته 
در رقابت های آسیایی برای ذوب آهن عملکرد خوبی داشت، مشکل گلزنی تیم شان را 
حل کند. علاوه بر اوساگوآنا، پرسپولیس به دنبال جذب آنتونی استکوس، ستاره سابق 
تراکتور است و احتمالا در چند روز آینده جذب این بازیکن هم رسمی خواهد شد. 
پرسپولیس در نیم فصل به دنبال نفراتی چون عیسی آل کثیر، شهریار مغانلو و دانیال 

اسماعیلی فر هم بود که با مخالفت تیم های این نفرات، انتقال آن ها منتفی شد.
سپاهان و شهرخودرو که در نیم فصل اول از مدعیان قهرمانی بودند، در نقل و انتقالات 
نیمصل حسابی فعال ظاهر شدند و تلاش کردند نقاط ضعف خود را پوشش دهند. 
سپاهان محمد طیبی، مهدی ترکمان و سروش رفیعی را جذب کرد و اجازه جدایی 
سعید آقایی و پیوستنش به استقلال را هم نداد ولی رسول نویدکیا از جمع شاگردان 
قلعه نویی جدا شد و به تیم سایپا پیوست. شهرخودرو هم که سرمربی اش را از دست 
داد، حسن جعفری، روح الله سیف اللهی، میلاد سرلک، محمدرضا خلعتبری و علی 
طاهران را جذب کرد تا با ترکیب بهتری نیم فصل دوم را آغاز کند؛ البته مشهدی ها 
لیست خروجی شلوغی هم داشتند و علاوه بر سرمربی این تیم، سروش رفیعی، فرشاد 
محمدی مهر، یونس شاکری، روح الله باقری، محمدحسین اکبرمنادی و سینا زامهران از 

جمع بازیکنان شهرخودرو جدا شدند.
تراکتور که در سال های اخیر بسیار پرهزینه ظاهر شده، در نقل و انتقالات زمستانی 
روزهای آرامی را سپری کرد، آن ها فقط میلائ فخرالدینی را جذب کردند و با سه بازیکن 
خارجی خود یعنی سوگیتا، مازولا و فورچونه قطع همکاری کردند. ذوبی ها هم که 

در نیم فصل اول عملکرد ضعیفی داشتند، ابتدا با خارجی هایش قطع همکاری کرد 
و سپس مهدی خلیل لبنانی را برای بهبود شرایط دروازه اش جذب کرد. سبزپوشان 
با  کردند.  جذب  را  آقایی  سجاد  و  محمدی مهر  فرشاد  هم  پایانی  روز  در  اصفهانی 
این حال بزرگترین تغییر ذوب آهن روی نیمکت این تیم رقم خورد و آن ها که پس از 
جدایی منصوریان سرمربی نداشتند، سرانجام میودراگ رادولویچ را به عنوان سرمربی 

جدیدشان انتخاب کردند.
برخلاف بیشتر تیم های لیگ برتری، صنعت نفت آبادان در تعطیلات نیم فصل به جای 
جذب بازیکن، تلاش کرد سرمربی و مهم ترین بازیکنش را حفظ کند و در این راه هم 
موفق عمل کرد تا هواداران فوتبال در آبادان نیم فصل دوم لیگ برتر را هم امیدوارانه دنبال 
کنند. برخلاف نفت، ماشین سازی چندان در حفظ نفراتش موفق عمل نکرد و بازیکن 
مهم تیم تبریزی یعنی احمدرضا زنده روح و سامان نریمان جهان از جمع این تیم جدا 
شدند. نفت مسجدسلیمان هم سرانجام توانست تارتار را به ادامه همکاری راضی کند 
و پس از بازگشت این سرمربی، آرمان قاسمی، احسان تاییدی، احمد گوهری، امید 
سینگ، مهدی زبیدی و محمدامین اسدی را جذب کردند و نفراتی چون فرزاد حاتمی و 

محمد طیبی خروجی های نفت بودند.
نساجی مازندران هم در نقل و انتقالات نیم فصل چند ورودی و خروجی داشت، این 
تیم پرهوادار مازندران، با فسخ یک طرفه چند بازیگن خود مثل میلاد سرلک، حسن 
جعفری، محمد قاضی و رضا علیاری مواجه شد و تلاش کرد با جذب روح الله باقری، 

حسین ماهینی، سعید کریمی و حامد بحیرایی جای این بازیکنان را پر کند.
سایپا  و پیکان که در نیم فصل اول چندان موفق ظاهر نشدند، در نقل و انتقالات 
نیم فصل تلاش کردند برای نیم فصل دوم رقابت ها تیم های خود را تقویت کنند و نفرات 
جدیدی را جذب کردند. سایپا محمدحسین اکبرمنادی و صادق بارانی را که فصل قبل 
هم در این تیم حضور داشتند دوباره جذب کرد و در کنار آن ها با خالد شفیعی، رسول 
نویدکیا و مرتضی آقاخان قرارداد امضا کرد و حسین فرکی هم محمد ابراهیمی، آرام 
هاپراتیان و دانیال ماهینی را به جمع شاگردانش اضافه کرد. پارس جنوبی هم که در 
ادامه فصل هومن افاضلی را روی نیمکت خود خواهد داشت، با جذب آدام همتی، 
امین منوچهری، فرید محمدی زاده، میلاد باقری و میلاد خدایی به استقبال نیم فصل 

دوم می رود.
دو تیم انتهای جدولی گل گهر و شاهین هم با خرید چند بازیکن جدید نشان دادند 
می خواهن در ادامه رقابت ها عملکرد متفاوتی داشته باشند و در لیگ برتر بمانند. 
گل گهر با احمدرضا زنده روح، رضا علیاری، احمد موسوی، میلاد کمندانی و یونس 
شاکری قرارداد بست و شاهین هم ابوالفضل رزاق پور، سجاد مشکل پور، اسماعیل 

شریفات، سجاد حیدری، میثم دورقی و حامد محمودی را به ترکیبش اضافه کرد.

بررسی عملکرد تیم های لیگ برتری در نقل و انتفالات نیم فصل

همه مدعیان تقویت شدند به جز استقلال!

سومین دوره مسابقات رنکینگ قهرمانی دارت کشور یاد بود سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی به میزبانی سازمان فرهنگی ورزشی 
شهرداری قم برگزار شد. به گزارش شهرنیوز؛ سومین دوره مسابقات رنگینگ قهرمانی دارت کشور یاد بود سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
به میزبانی سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری در روز پنج شنبه 26 و جمعه 27 دی ماه 1398 در سالن تخصصی دارت مجموعه ورزشی 
شهدای شهرداری قم برگزار شد. این دوره از مسابقات در سطح ملی و با حضور 150 ورزشکار از 20 استان کشور برگزار شد و شرکت کنندگان 
در رده های سنی مختلف و در 2 بخش آقایان و بانوان در این دوره مسابقات شرکت کردند. شهر قم برای اولین بار برگزارکننده این رنکینگ و 

مسابقات در سطح ملی بوده است.

 رییس کمیته ملی المپیک در واکنش به تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا 
در گرفتن میزبانی از تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان آسیا به طور صریح 

اعلام کرد: با غرور و هویت ملی معامله و بازی نمی کنیم.
»سید رضا صالحی امیری«  گفت:  این مساله را باید در دایره یک موضوع 
جامع تری نگریست که آن دشمنی استکبار جهانی با انقلاب اسلامی است. 
از فشار  از سیاست نیست زیرا بخشی  امروز مساله فوتبال و ورزش جدا 
استکبار جهانی از طریق ورزش است و این طرح استکباری به دنبال برچیدن 

نشاط و شادکامی از مردم است.
رییس نهاد بین المللی ورزش کشور می گوید: همه می دانند که کشورمان 
از امنیت بالایی برخوردار است و ایران در منطقه از امن ترین کشورها است. حادثه ای که اتفاق افتاد ناگوار بود و جمهوری اسلامی 
مسوولیت آن را پذیرفت اما ادامه دادن آن به نوعی انتقام جویی از ملت است. نمی خواهم وارد ابعاد سیاسی موضوع شوم اما کسانی که این 

رفتار را انجام می دهند فاقد اقتدار هستند و به عنوان بازیچه استکبار جهانی عمل می کنند.
صالحی امیری گفت: هیات اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا یکشنبه در نشستی نظر قطعی خود را اعلام می کند. اما برای حفظ اقتدار 

و اعتبار نظام هیچ وقت فشار و تحقیر را تحمل نخواهیم کرد و تبعات آن هم بر عهده کسانی است که این تصمیم را می گیرند.
وی  افزود: این تصمیم برای ما خوب نیست و برای آنها هم بدون هزینه نیست. زیرا برای تداوم فعالیت ای.اف.سی ثابت می شود »شیخ 

سلما بن ابراهیم آل خلیفه « گوش به فرمان کسانی دیگر است، از این رو به او اعتراض شد.
ریس هیات اجرایی کمیته المپیک اضافه کرد: در این باره از روز گذشته جلساتی با حضور مسوولان برگزار شده است و امروز هم در 
وزارت ورزش ادامه دارد. امروز به طور رسمی موضع جمهوری اسلامی اعلام می شود. چنانچه این رویه غلط را اصلاح کنند تیم های 
ایرانی شرکت می کنند در غیر این صورت شرکت نمی کند. جوانان ما می دانند عزت و غرور ملی به مراتب ارزش آن از هر تصمیمی مهم 
تر است. تحت هیچ شرایطی حق نداریم با غرور و هویت ملی معامله و بازی کنیم. از طرفی اگر این روند را بپذیریم برای بازی های بعدی 

دچار چالش  می شویم و باید در همین نقطه این روند را متوقف کنیم.  
 فدراسیون فوتبال ایران روز جمعه اعلام کرد که کنفدراسیون فوتبال آسیا در نامه ای نوشت که تصمیم دارد میزبانی های نماینده های 

کشورمان در لیگ قهرمانان آسیا را به کشور سوم منتقل کند که این موضوع با واکنش زیاد اهالی فوتبال روبه رو شد.

 اتحادیه جهانی دوچرخه سواری کاپیتان تیم ملی دوچرخه سواری ایران 
را به دلیل دوپینگ، چهار سال از حضور در میادین ورزشی محروم کرد.

»مهدی سهرابی« کاپیتان تیم ملی دوچرخه سواری تیر امسال از طرف 
اتحادیه جهانی دوچرخه سواری )UCI( تعلیق شد. علت این تعلیق را 
استفاده از ماده ممنوعه اعلام کردند. اکنون بعد از گذشت 6 ماه از تعلیق، 
اتحادیه جهانی دوچرخه سواری میزان محرومیت رکابزن ایران را اعلام 
کرد و سهرابی به مدت چهار سال یعنی تا یازدهم تیر 1402 از حضور در 

میادین محروم است.
وی در مسابقات قهرمانی آسیا در میانمار در سال 96 موفق به کسب 

مدال برنز شده بود. او همچنین سابقه حضور در بازی های المپیک ریو 2016 را در کارنامه خود دارد.
انتشار نام من در فهرست ورزشکاران دوپینگی غیر قانونی است 

مهدی سهرابی کاپیتان تیم ملی دوچرخه سواری  در این خصوص بیان کرد: انتشار نام من به عنوان ورزشکار دوپینگی و محرومیت 
4 ساله از ورزش قهرمانی در سایت اتحادیه جهانی دوچرخه سواری غیر قانونی است. من اتهام استفاده از مواد ممنوعه و غیر قانونی را 
قبول نکرده ام. اتحادیه جهانی دوچرخه سواری نباید پیش از بسته شدن پرونده، نام من را اعلام می کرد. از امروز 21 روز فرصت دارم به 
دادگاه عالی ورزش شکایت کنم. طبق قوانین در این مدت هم فدراسیون جهانی اجازه انتشار نام من را به عنوان ورزشکار دوپینگی ندارد.
او عنوان کرد: پیش از این نام من به دلیل استفاده از مواد ممنوعه در بین اسامی ورزشکاران تعلیقی بود، اما من گفته های اتحادیه جهانی 
را قبول نکردم. کلیه مستندات خود که طبق قانون است را برای اتحادیه جهانی ارسال کردم و از آن ها خواستم تا به من ثابت کنند که به 
چه دلیل خواهان محرومیت من از ورزش حرفه ای هستند. سهرابی افزود: پشت ماجرای محرومیت 4 ساله من به دلیل دوپینگ خصومت 
شخصی وجود دارد. عده ای از داخل کشور علیه دوچرخه سواری ایران با اتحادیه جهانی صحبت می کنند. تا زمانی که من زیر حکم 

محرومیت خود را امضاء نکرده باشم نمی توانند نام من را به طور رسمی به عنوان ورزشکار دوپینگی اعلام کنند.
کاپیتان تیم ملی دوچرخه سواری در پایان گفت: اتحادیه جهانی دوچرخه سواری باید دوپینگی بودن من را ثابت کند. اگر در دادگاه عالی 
ورزش مستندات من را مشاهده کنند و نظر عادلانه بدهند محرومیت من از بین می رود. مطمئن باشید با ارائه مدارک به دادگاه و صادر 

شدن حکم از سوی قاضی بی طرف من تبرئه می شوم.

رییس کمیته المپیک: 

غرور و هویت ملی را معامله نمی کنیم
به دلیل دوپینگ ؛

کاپیتان تیم ملی دوچرخه سواری ایران چهار سال محروم شد
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یک کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به اقدام اروپایی ها 
در فعال کردن مکانیزم ماشه در ارتباط با برجام گفت: این 
مکانیزم روشی مشخص و کوتاه تر برای حل اختلافات برجامی 

از منظر تکنیکی است و پایان برجام محسوب نمی شود.
نصرت اله ،  با بیان موضوع ادامه داد: این در حالی است که 
بیشتر اختلافات ایران و اروپا که با خروج ترامپ از برجام نیز 
آغاز شد، سیاسی است و نه تکنیکی و بعید است این مکانیزم 
به راحتی بتواند مشکلات موجود را حل کند زیرا پایبندی ایران 
به برجام طی چندین مرحله به تائید سازمان بین المللی انرژی 
اتمی رسیده است و فعال شدن این مکانیزم که قبلا نیز سابقه 
داشته و ایران از آن استفاده کرده است چیز جدید نیست و 
بیشتر برای مجاب کردن ایران به وفادار ماندن به برجام مطرح 

شده است.
وی با بیان این که اروپایی ها هنگامی که ایران گام سوم و 
چهارم را برداشت، تهدید کردند که از مکانیزم ماشه استفاده 
می کنند و هدف آنها از مطرح کردن این موضوع کم کردن 
سرعت روند کاهش تعهدات برجامی ایران بود، اظهار کرد: 
ولی وقتی ایران گام پنجم را برداشت اروپایی ها احساس کردند 
باید در این زمینه جدی تر باشند و به نظر می رسد که سلسله 
تحولات کنونی در منطقه بعد از ترور سردار قاسم سلیمانی و 
افزایش تنش بین ایران و آمریکا نیز علاوه بر مسائل هسته ای 

بی تاثیر نبوده است.
تاجیک با بیان این که بعد از سقوط هواپیمای اوکراینی شاهد 
وقوع برخی تحولات در کشور بودیم، ادامه داد: به نظر می رسد 
از سوی  این تصمیم  اجرایی کردن  در  نیز  داخلی  تحولات 

اروپایی ها موثر بوده است و ما باید همان طور که در جریان 
حمله به پایگاه عین الاسد آمریکا در عراق با یک روش عقلانی 
و مناسب توانستیم از افزایش سطح تنش بین ایران و آمریکا 
جلوگیری کنیم در مسائل داخلی نیز باید همان عقلانیت 
را به کار ببریم چرا که این مسائل بر سیاست خارجی کشور 
تاثیر می گذارد زیرا هرچه انسجام ملی کمتر و فاصله بین مردم 
و حاکمیت افزایش یابد به همان میزان به شدت فشارهای 

خارجی برای امتیازگیری نیز افزوده میشود.
کاری نکنیم اروپایی ها در اردوگاه ترامپ قرار بگیرند 

این کارشناس مسائل بین الملل همچنین در بخش دیگری 
از صحبت های خود با اعتقاد به این که تظاهرات انجام شده 
در برابر سفارت انگلیس بعد از حضور سفیر این کشور در 
با  اظهار کرد:  نبود،  اتفاق مطلوبی  امیرکبیر  دانشگاه  برابر 
توجه به افزایش تنش بین ایران و آمریکا ما باید سعی کنیم 
که ارتباط مان را با اروپایی ها بیشتر کنیم و اجازه ندهیم که 
شکافی که بعضا بین آمریکا و سایر کشورها از جمله چین، 
روسیه و اروپا وجود دارد پر شود و آنها در قضایای سیاسی و 
برجامی، پشت سر ترامپ بروند. سفیر انگلیس در تهران گفته 
که برای گرامیداشت جانباختگان هواپیمای اوکراینی که در 
بین آنها اتباع انگلیسی نیز بودند در محل تجمع حضور داشته 
و بعد از شروع شعارها محل را ترک کرده است. به عقیده من با 
توجه به مشکلات کنونی در کشور و برداشتن گام پنجم کاهش 
تعهدات برجامی و به دنبال اقدام تروریستی ترامپ در حمله 
به فرماندهان نظامی ایران و عراق و شهادت آنان و تحولات 
بعدی از جمله ساقط شدن هواپیمای اوکراینی و مشکلات 

داخلی ناشی از آن همین قدر که سفیر شناسایی، بازداشت 
و سپس با نظر وزارت امور خارجه آزاد شده نشانگر قدرت 
پلیس امنیت داخلی ماست و حتی اگر سفیر اهداف دیگری 
هم داشته باشد حساب دست انگلیسی ها آمده است و ما می 
توانیم از بدهکاری انگلیسی ها استفاده کنیم. اما با این حال 
وزارت امور خارجه با توجه به اینکه سفیر افکار عمومی بخشی 
از مردم را متاثر کرده وی را احضار و تذکر داده است، لذا تلخ 
کردن روابط ایران و انگلیس در شرایط کنونی فایده ای برای 
سیاست خارجی و نیز حل مشکلات داخلی و از جمله مسائل 

اقتصادی ندارد. 
سفیر پیشن ایران در اردن در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
بی عملی نسبی اروپایی ها در زمینه اجرای برجام ادامه داد: 
ایران باید اعتراض خود در این زمینه را ادامه دهد و باید راهکار 
همکاری های بانکی و مالی قوی تر و نیز تبادلات تجاری محکم 
تر را طراحی و اجرا کند ولی نباید کاری انجام دهیم که سه 
کشور اروپایی عضو برجام به سمت راهبرد آمریکا سوق پیدا 
کنند به نحوی که در اردوگاه ترامپ قرار گیرند و ما منزوی 
شویم. تا الان یکی از امتیازات ما این بوده که ترامپ با همه 
اقداماتی که کرده نتوانسته احدی از اعضای برجام را به سمت 
خود بکشاند، اجماع جدیدی علیه ایران ایجاد کند و منزوی 

بوده است.
تاجیک با بیان این که در جریان مسائل پیش آمده در مورد 
حضور سفیر انگلیس در تجمع مقابل دانشگاه امیرکبیر ایران 
ضمن پیگیری این موضوع و اعتراض به آن باید به نحوی رفتار 
کند که تنش با انگلیس به عنوان عضو برجام افزایش پیدا 

نکند، گفت: انگلیسی ها از قدرت سیاسی ایجاد اجماع بین 
المللی و نیز قدرت رسانه ای تخریبی علیه ما برخوردار هستند. 
به نظر می رسد یکی از اهداف اروپایی ها در زمینه ی استفاده 
از مکانیزم ماشه ایجاد فشار به ایران برای متعهد ماندن ایران 
به برجام است و نه بهم زدن برجام. در کنار همه این تحولات 
ما باید توجه داشته باشیم که شرایط ما به گونه ای نیست که بر 

ضد خودمان جبهه جدیدی در عرصه بین الملل ایجاد کنیم. 

تاجیک کارشناس مسائل بین الملل:

مکانیزم ماشه، پایان برجام نیست

استراتژی اصلاح طلبان در مقابل رد صلاحیت ها چیست؟

تحریم انتخابات یا ائتلاف انتخاباتی

ردصلاحیت های شورای نگهبان اصلاح طلبان را با شرایط پیچیده ای روبه رو کرده و 
برای گذشتن از این گذار سخت چند سناریو پیش روی آنها قرار داده است.

نگرانی هایشان به بار نشست و تیغ ردصلاحیت ها بسیاری از کاندیداهای اصلاح 
طلبان را تا اینجای کار از گردونه انتخابات کنار زده است. با وجود آنکه برخی از فعالان 
سیاسی اصلاح طلب از احتمال رد صلاحیت های گسترده سخن به میان آورده بودند 
اما هیچ گاه فکرش را هم نمی کردند کار به جایی برسد که از نمایندگان فعلی حدود 90 
نماینده رد صلاحیت شوند و آنطور که در بیانیه شورایعالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
آمده است این تیغ بیشتر شامل حال کاندیداهای جریان چپ شده است. در این بیانیه 
آمده  است: »بر اساس آنچه تاکنون دریافت کرده ایم، و برخلاف آنچه که با مغالطه به 
جامعه اعلام می شود از مجموع بیش از 16 هزار نفر ثبت نام کننده، تاکنون تنها حدود 
5000 نفر تایید صلاحیت شده اند. حدود هزار و پانصد نفر یا انصراف داده اند و یا پس از 
رد صلاحیت توسط هیات های اجرایی، اعتراض قانونی نکرده اند. حدود نه هزار و پانصد 
نفر نیز یا احراز صلاحیت نشده اند و یا رد صلاحیت شده اند. متاسفانه بیش از 90 درصد 
کاندیداهای شناخته شده احزاب اصلاح طلب رد صلاحیت شده اند. ادامه کار برای آن با 
پیچیدگی های زیادی رو به رو است.« از همین چند جمله می توان این موضوع را به خوبی 
دریافت کهراه باقی مانده تا 2 اسفند و برگزاری انتخابات قطعا راه همواری برای اصلاح 
طلبان نیست و این موضوع آنها را با سردرگمی برای در پیش گرفتن نوع استراتژی مناسب 
برای ورود به انتخابات روبرو کرده است؛ شرایطی که می توان برای آن چند سناریو متصور 
شد. سناریوی اول می تواند اعتراض و رایزنی چپ گرایان با شورای نگهبان و گرفتن مجوز 
تایید صلاحیت برخی کاندیداهایشان برای حضور پررنگ تر در انتخابات باشد؛ سناریوی 

دوم لیست حداقلی و سناریوی سوم کنار کشیدن از انتخابات و عدم ارائه لیست باشد.
سناریو اول؛ اعتراض و رایزنی

»اعتراض حق ماست« این جمله ای است که بسیاری از نمایندگان مجلس با گرایش 
اصلاح طلبی این روزها آن را تکرار می کنند و معتقدند باید با اعتراض زدن به ردصلاحیت 
ها و در صورت لزوم رایزنی با شورای نگهبان و نهادهای بالاتر شرایط تایید صلاحیت را 

فراهم کرد و اجازه نداد میدان برای رقیب خالی شود.
برخی از اصلاح طلبان نیز معتقد به این استراتژی نیستند و معتقدند اساسا شورای 
نگهبان ارگانی نیست که بتوان با آن رایزنی کرد. در این راستا یدالله طاهر نژاد از اعضای 
شورای مرکزی حزب کارگزاران می گوید: »انتخابات رقابتی می تواند انگیزه و نشاط مردم را 
برای حضور پای صندوق های رای افزایش دهد اما تجربه انتخابات های گذشته به ما نشان 
می دهد که رایزنی ها با شورای نگهبان چندان هم کارساز نبوده و بسیار بعید می دانم 

تغییرات جدی و اساسی صورت گیرد.«
سناریوی دوم؛ لیست حداقلی نه استیجاری

نقشه راه دیگری که می توان آن را روی میز اصلاح طلبان دید ارائه لیست حداقلی 
است. به این معنا که هرکدام از کاندیداهای جریان اصلاحات که توانستند از سد شورای 

نگهبان آن هم در مرحله تجدید نظر عبور کنند لیستی با همان تعداد ارائه شود.
فاطمه راکعی دبیرکل مجمع زنان مسلمان نواندیش در این رابطه می گوید: »ما همان 
روالی را که قبلًا اعلام کردیم ادامه خواهیم داد؛ یعنی هر جا از میان اصلاح طلبان شاخص 
و شناخته شده و دارای پیشینه سیاسی اصلاح طلبی افرادی داشتیم لیست خواهیم داد 
وگرنه عملًا نمی توانیم لیست بدهیم.« البته راکعی موضوع منتفی بودن ائتلاف را هم 
مطرح می کند و می گوید: »مهم این است که نمی خواهیم لیست استیجاری یا ائتلافی 
بدهیم، چون قبلًا این کار را کردیم و نتیجه آن را دیدیم.« این سناریو موضوعی نیست که 
تنها از سوی راکعی مطرح شده باشد بلکه مصطفی کواکبیان نماینده مردم تهران نیز ب 
می گوید:» احتمال ارائه لیست کاملا منتفی نیست و باید منتظر ماند و دید که شورای 
نگهبان چه تصمیمی خواهد گرفت« او معتقد است اصلاح طلبان با نیروهایی که تائید 
صلاحیت شده اند یا ممکن از بعد از تجدیدنظر راهی انتخابات شوند می توان یک لیست 

انتخاباتی ارائه کرد« البته او نیز مانند راکعی می گوید این بار ائتلافی در کار نخواهد بود.
سناریوی سوم؛ کنار کشیدن از انتخابات

»کاندیدا نداشته باشیم در انتخابات شرکت نمی کنیم« این همان صحبتی است که 
تقریبا از ماه ها و هفته های پیش به یک رای حداکثری در میان اصلاح طلبان دست 
پیدا کرده بود و این موضوع را می توان به وضوح در بیانیه شورایعالی سیاست گذاری به 
آن اشاره کرد. در بخشی از این بیانیه آمده است: »شورای عالی سیاستگذاری جبهه 
اصلاح طلبان  ایران اسلامی بر اساس راهبرد مصوب خود که پیش تر نیز اعلام  شده 
است در صورت نبودن کاندیداهای شاخص اصلاح طلب در حوزه های انتخابیه، لیستی 
به مردم معرفی نخواهد کرد.« البته این تنها شورایعالی سیاست گذاری نیست که از 
عدم ارائه لیست سخن می گوید بلکه »حزب اعتماد ملی« و »مجمع ایثارگران« نیز هر 
کدام در بیانیه های جداگانه ای با انتقاد از رویکرد شورای نگهبان اعلام کرده اند چنانچه 
کاندیداهایشان نتوانند از سد شورای نگهبان عبور کنند نه تنها لیستی ارائه نمی کنند 
از کاندیدایی هم حمایت نخواهد کرد. محمود صادقی نماینده تهران و عضو  بلکه 
شورایعالی سیاست گذاری نیز می گوید: از ابتدا نیز اصلاح طلبان در شورایعالی به این 
نتیجه رسیده بودند که چنانچه تمامی کاندیداهای جریان اصلاحات از گردونه انتخابات 
خارج شوند اصلاح طلبان هیچ لیستی ارائه نخواهد کرد. البته در این سناریو این موضوع 
هم مطرح می شود که افراد تائید صلاحیت شده می توانند فارغ از هرگونه لیستی وارد 
انتخابات شوند بدون آنکه جریان اصلاحات از آنها حمایت کند؛ در حقیقت حضور 
چهره های سیاسی می تواند مستقل صورت بگیرد موضوعی که با توجه به پروژه تجربه 
شده می توان به قطعیت گفت نمی تواند سر سلامت از انتخابات بیرون بیاورد و تقریبا آن 
می توان یک پروژه از قبل شکست خورده معرفی کرد.  به جز سه سناریوی مطرح شده 
به عنوان مهمترین گزینه های روی میز اصلاح طلبان، زمزمه تحریم انتخابات نیز مطرح 
می شود. خاصه کسانی که از یک سو تاکید بر بازسازی درونی جریان اصلاحات داشتند 
و از سوی دیگر فضای انتخابات اخیر را برای حضور اصلاح طلبان مناسبت نمی دانستند 
و تاکید داشتند برای یک دوره هم که شده است دور از قدرت به دنبال حل چالش های 
درون جریانی بروند. نگاهی که تا حدودی به گزینه تحریم انتخابات نزدیک می شود. 
در این میان طیفی از اصلاح طلبان هم هستند که بعید به نظر نمی رسد شرایط فعلی 
ردصلاحیت ها آنها را به سمت ائتلافی جدید با اعتدالیون بکشاند، طیفی چون کارگزاران 

که زمزمه ائتلاف را همچنان تکرار می کنند.

صدرالحسینی کارشناس مسائل غرب آسیا:

 منظور از مذاکره، فقط مذاکره با اروپایی ها نیست
یک کارشناس مسائل خاورمیانه ، اظهار کرد: جریان مقاومت برای ایستادگی در برابر 
آمریکا و اخراج نظام سلطه از منطقه غرب آسیا باید در دو حوزه نرم و سخت فعالیت کند.

سیدرضا صدرالحسینی، با اشاره به سخنان رهبر انقلاب در نماز جمعه تهران ، تصریح 
کرد:  بخش قابل توجهی از فرمایشات ایشان  در ارتباط با مساله  مقاومت و مقابله با رژیم 
تروریستی آمریکا بود و در همین راستا، ایشان نقش قابل توجهی را برای جریان مقاومت 

ترسیم کردند و تذکرات لازم را ارائه دادند.
وی با بیان این که حال این سوال پیش می آید که در حوزه مقاومت چه توانمندی هایی 
وجود دارد که بتواند در مقابله با نظام سلطه اقدامات موثری انجام دهد؟ گفت: در حال 
حاضر اولین و مهمترین گام برای اخراج آمریکایی ها در منطقه مصوبه ای است که چندی 
پیش در پارلمان عراق، تصویب شد. در این مصوبه که برآمده از خواست مردم عراق است 
تاکید شده که باید نیروهای نظامی آمریکا منطقه را ترک کنند و این موضوع نقطه عطفی 

برای آغاز اخراج آمریکا از منطقه است.
صدرالحسینی  با بیان این که مساله اخراج نیروهای آمریکایی در عراق از چندی پیش 
مطرح بود ولی پس از ترور شهدای مقاومت و فرماندهان عالی رتبه ای چون سردار قاسم 
سلیمانی، و ابومهدی المهندس این موضوع تسریع بیشتری پیدا کرد و اکثر نمایندگان 
پارلمان عراق به آن رای مثبت دادند ، ادامه داد: در راستای فراهم کردن مقدمه برای اخراج 

آمریکایی ها و نظام سلطه از منطقه  باید در دو حوزه نرم و سخت اقداماتی صورت بگیرد.
این کارشناس مسائل خاورمیانه با بیان این که  پس از شهادت سردار سلیمانی و 
همراهانشان مساله  انتقام گیری از آمریکا به یک درخواست عمومی تبدیل شده است، 
افزود:  در همین چارچوب می بینیم جریان مقاومت در نقاط مختلف منطقه ، خود را 
منتقم خون ایشان می دانند و بر انتقام گیری سخت از آمریکایی ها که در بر گیرنده وارد 

کردن ضرباتی به نیروهای آمریکایی و منافع این کشور در منطقه است، تاکید دارند.
صدرالحسینی با بیان این که جریان مقاومت باید در راستای افزایش آگاهی ، بصیرت  و 
دشمن شناسی آحاد مردم منطقه قدم بردارد، گفت: این ها مولفه هایی است که به عنوان 
ابزار مناسب  در اختیار جریان مقاومت است  و این جریان  می تواند در حوزهای سیاسی ، 

امنیتی و نظامی از آنها برای اخراج آمریکایی ها در منطقه استفاده کند.
این کارشناس مسائل خاورمیانه  همچنین در مورد بخش دیگری از اظهارات رهبری 
مبنی بر اینکه ایران از مذاکره ابایی ندارد ولی با آمریکایی ها مذاکره نمی کند، تاکید کرد: 
موضوع مذاکره همیشه در راهبرد سیاست خارجی ایران وجود داشته است و همواره 

جمهوری اسلامی ایران آمریکایی ها را  از این موضوع استثنا کرده است.

 معاون اول رییس جمهوری گفت: یکی از بزرگترین ضربه هایی که در داستان هواپیما 
خوردیم این بود که چند روز مبهم نگه داشتیم. مردم بعد از آن خیلی عصبانی شدند که 
چرا چند روز واقعیت را نگفتیم. بیان واقعیت و شفاف بودن واقعا مهمترین کاری است 

که باید انجام بگیرد.
»اسحاق جهانگیری« روز شنبه در آیین تجلیل از شوراهای برتر آموزش و پرورش که 
در سالن همایش های مرکز صدا و سیما برگزار شد، افزود: دی ماه امسال خیلی دی 
ماه سختی بود. دی ماه پر دلهره و اضطراب و پر از خبرهای غیرمنتظره که شنیدیم و 

داغ های بزرگی که دیدیم.
سردار سلیمانی جان خود را در راه خدمت به مردم تقدیم کرد

 وی با اشاره به شهادت سردار سپهبد قاسم سلیمانی اظهارداشت: سردار عزیز و بزرگ 
سپهد شهید سردار سلیمانی واقعا از سرمایه های کم نظیر جمهوری اسلامی ایران بود.  
خیلی برای ملت ایران هم عشق می ورزید و هم خدمت کرد و نهایتا جان خود را در این 
راه تقدیم کرد. البته به بهترین وجه ممکن توسط شقی ترین افراد و دولت هایی که در کره 

زمین هستند به شهادت رسید.
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: شهیدی که رسما رییس جمهوری آمریکا اعلام 
کند من دستور دادم که سردار سلیمانی شهید شود که به تعبیر خودشان کشته شود و 
نهایتا مسوولیت قبول کند آن هم در یک کشور دیگری که وی در آن مهمان بوده است و 

بعد از آن اتفاقاتی که افتاد.  
جهانگیری ادامه داد: چه حادثه کرمان که جمعی از هموطنان در مراسم تشییع 
باشکوه جان خود را از دست دادند و چه هواپیمای مسافربری اوکراینی که جمع زیادی 
از ایرانیان و مسافران خارجی و خصوصا جمعی از نخبگان علمی که در آن هواپیما 
بودند، افتخارآفرینان میدان دانش که  تک تک آنها جزو افتخارات علمی کشور محسوب 

می شدند، حوادث خیلی دردناکی بود.  
وی افزود: البته در این دی ماه مردم با حضور در مراسم تشییع کار بزرگی کردند و قدرت 
نمایی عظیمی از خود به نمایش گذاشتند. آمریکایی ها واقعا باورشان این بود که برداشت 
مردم نسبت به سردار سلیمانی همان برداشتی است که آنها دارند و این بدبختی آمریکا 

از این است که از یک گروه های تروریستی که دست آنها به خون ملت ایران آغشته است، 
خبر می گیرند و بر مبنای این خبر و اطلاعات عمل می کنند. اما یکدفعه با این موج 
مردمی که هم در ایران و هم در عراق روبرو شدند شوکه شدند که این چنین سردار در بین 

مردم جایگاه داشته است که مردم به آن عشق می ورزیدند.  
وی افزود: سردار شهید سلیمانی به خاطر صداقت، اخلاص، خاکی بودن و دلسوزی 

به مردم بوده است که این جایگاه را پیدا کرده است.
معاون اول رییس جمهوری گفت: شاید یکی از جاهایی که باید بیشترین صحبت را 
درباره شرایط کشور کرد،  مجموعه های آموزش و پرورش است تا به دلیل فرصت ارتباط 

گیری وسیعی که دارند باید در جریان مسایل قرار گیرند.
جهانگیری اظهارداشت: شرایط کشور شریط دشواری است. هم از نظر سیاست 
خارجی در شرایط خاصی قرار گرفتیم. آمریکایی ها برای اولین بار در تاریخ خود سردار 
نامی یک کشور را رسما و عملا ترور می کنند. می دانند که ما هم عکس العمل داریم.  
تهدید هم می کنند که اگر عکس العمل نشان دهید عکس العمل نشان می دهیم و  
52 نقطه  را می زنیم. عکس العمل محکمی برادران سپاهی انجام دادند. این سیستم  
رسانه ای متاسفانه چون در انحصار آنها است هر طور می خواهند راجع هر موضوعی فکر 

می کنند می توانند افکار عمومی را جهت بدهند.  
آمریکایی ها درباره عین الاسد طوری حرف می زنند انگار ما شهوت  آدم کشتن داشتیم
وی افزود: بلافاصله بعد از حمله موشکی ایران گفتند این که چیزی نبود. گفته بودند 
که خیلی کارها می کنند چند تا موشک زدند که اصلا معلوم نیست کجا خورده است. 
کسی که نه زخمی شده و نه کشته شده است. طوری حرف می زنند که انگار ما شهوت 

این را داشتیم که بزنیم صد تا آدم را بکشیم.
به  از جنگ جهانی دوم کسی  بعد  به هرحال  رییس جمهوری گفت:  اول  معاون 
آمریکایی ها نگاه چپ نکرده بود. آمریکایی ها اگر کسی بخواهد از کنار پادگانشان رد 
شود، در همان عراق باید از کیلومترها رد می شد. ایران رسما اعلام کرد و پادگان آنها را 
موشک باران کرد. الان دارند کم کم تلفات را اعلام می کنند. چرا که نمی توانند خیلی 
مسایل در فضای جامعه را مخفی کنند البته هیچ کس در این دنیا نمی تواند مسایل را 

مخفی کند.  
هرکس در هر مساله ای پنهان کاری کرد ضرر کرد 

وی تاکید کرد: هرکس در هر مساله ای پنهان کاری کرد ضرر کرد و بعد مجبور شد 
به دلیل مسایل فضا بیاید رو کند که طوری دیگر مردم در موردش قضاوت کردند. ما 
خودمان یکی از بزرگترین ضربه ای که در داستان هواپیما خوردیم بیش از سقوط هواپیما 
و کشته شدند 176 نفر انسان محترمی که در این هواپیما بودند همین بود که چند روز 
مبهم نگه داشتیم که چرا این اتفاق افتاده است. مردم بعد از آن خیلی عصبانی شدند 
که چرا چند روز واقعیت را نگفتیم. بیان واقعیت و شفاف بودن واقعا مهمترین کاری است 

که باید انجام بگیرد.
جهانگیری در ادامه گفت: این شرایط بین المللی و منطقه ای است که منطقه پرتنشی 
داریم. در اطراف منطقه ما همه کشورها درگیر هستند. همه دود و آتش و جنگ از آنها 
می آید. عراق, سوریه، لیبی ، یمن و افغانستان و ما در کانون این چنین شرایطی قرار 

گرفته ایم. 
وی افزود: آمریکایی ها از برجام رفتند و ما گام های مختلفی برداشتیم . اروپایی ها 
حرف های عجیب و غریب می زنند با این که  می دانند ما کشوری نیستیم که برجام را 
برهم بزنیم. رسما هم اعلام کردیم که ما در حد موادی که در برجام اختیار دادند که  وقتی 
طرف مقابل به تعهدات خود عمل نکند اجازه و حق داریم به همان اندازه تعهداتمان را 

کاهش دهیم که تعهداتمان را به همان نسبت کاهش دادیم.  
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: البته به نظر می آید آنها بیشتر در این فضا 
می خواهند کاری کنند که بحث سردار و حمله به پایگاه آمریکایی تحت اخبار دیگری 
قرار بگیرد و در دنیا خیلی بزرگ نشود و این که  کشورها احساس کنند می توانند مقابل 

آنها بایستند، خیلی ناراحت هستند.
 باید با مردم رو راست باشیم

جهانگیری در ادامه به شرایط سخت اقتصادی کشور اشاره کرد و گفت: ما با مردم باید 
روراست باشیم . وضعیت معشیت مردم دشوار است. زندگی مردم دشوار شده است. ما  
در دو مقطع 2 شوک تورمی داشتیم یکی در سال 90 یکی هم در سال های 97 و 98 
یعنی در یک دهه 2 شوک تورمی پشت هم دیگر که  قدرت خرید مردم را به شدت کاهش 

می دهد که این واقعیتی است که پیش روی ما است. 
وی افزود: آمریکایی ها هم ایستادند و بی سابقه ترین تحریم ها و بدترین تحریم ها در 
تاریخ بین الملل علیه کشور ما در حال اعمال است. این سابقه از تحریم ها و این طور 
پیگیری اعمال تحریم ها جزو دوران خیلی خاص است که این طور آمریکا کشتی را دنبال 
کند که کجا می رود و نفت ایران است با کاپیتان کشتی تماس بگیرد اگر در این بندر 
تخلیه نکنی جای دیگر بروی چقدر جایزه می دهیم.  دولت بزرگی مثل آمریکا حاضر 
شود به کاپیتان یک کشتی باج و رشوه دهد که نفت کشور دیگر را به جایی که گفته نبرد 

و جایی که من می گویم ببر. 
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: من به شما بگویم امروز  شرایط اقتصادی ما 
نسبت به آن چیزی که آمریکایی ها فکر می کردند می توانند آن را دچار فروپاشی کنند، 
چنین چیزی نیست . وضع اقتصاد ما از ثبات، آرامش چه در تولید و صادرات و واردات 
قرار دارد و همه چیز آن خوب است. ما هیچ کالایی امروز نیست که بخواهیم وارد کنیم 
نتوانیم. بخواهیم صادر کنیم نتوانیم صادر کنیم البته در موضوع نفت خام شرایط طور 

دیگر است که باید راهکارهای جدیدتری پیدا کرد .
وی یادآور شد: منبع مهم بودجه دولت نفت خام است. یکی از منابع مهم درآمدی است 
که وقتی کاهش پیدا می کند دستگاه های دولتی در بودجه خود این کاهش را احساس 

می کنند که چه اتفاقی افتاده است. 
 ارتباط اقتصاد با دنیا عین انقلاب است 

جهانگیری اضافه کرد: گاهی اوقات وقتی گفته می شود اقتصاد باید با دنیا ارتباط 
داشته باشد بعضی ها فکر می کنند این حرف غیرانقلابی است در حالی که این حرف 
عین انقلاب است. اقتصاد به عنوان یک مجموعه یک محیط درونی خود اقتصاد دارد 
و همین سازوکارهایی است که همه می گویند و نقدهایی هم در این زمینه وجود دارد 
که فضای کسب و کار باید درست شود. بخش خصوصی باید فعال شود. کالاهایی که 
صادراتی است بیشتر مورد حمایت قرار بگیرد. نظام بانکی باید بتواند به  بخش اقتصاد 

کشور خوب سرویس دهد که اینها مسایل داخل اقتصاد است.

معاون اول رییس جمهوری: 

مردم از پنهان کردن واقعیت عصبانی شدند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید خط  کشی مردم به انقلابی و غیرانقلابی کار غلطی است، نباید بی جهت آنان را 
از انقلاب دور کنیم، اگر شورای نگهبان به این روند را ادامه دهد، مجلس بعدی از افراد حُر و آزاده خالی خواهد شد و بخشی از مردم 

نماینده ای در مجلس نخواهند داشت.
علی مطهری درباره این که نامزدهای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی از یک جناح خاص عنوان می کنند پارلمان 
یازدهم باید انقلابی و پیرو خون سردار سلیمانی باشد و به این بهانه به برخی برچسب می زنند این دوقطبی سازی ها چه ضرری به 
نظام و کشور می زند، گفت: تقسیم مردم به انقلابی و غیرانقلابی کار غلطی است. وی با بیان این که نباید بین مردم خط انقلابی و 
غیرانقلابی راه بیاندازیم، عنوان کرد: باید بگوییم همه مردم انقلابی و خوب هستند. نباید بی جهت آنان را از انقلاب دور کنیم، نباید 
دایره انقلاب محدود و کوچک شود که در نهایت یک جمع کوچک بماند.  نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
امام تمامی جوان ها را  انقلابی و متدین می دانست، بواسطه همین دیدگاه بود حتی جوانانی که نسبت به مسائل دینی یک مقدار 
سهل انگار بودند وارد انقلاب شدند. وی ادامه داد: سال های مشرف به انقلاب جوانانی که اهل شرب خمر بودند تغییر کردند و وارد 
انقلاب شدند. مطهری بیان کرد: بازهم تاکید می کنم این که بیایند خط بکشند و بگویند یک عده انقلابی و یک عده دیگر نیستند تنها 

کاری که انجام می دهند این است که دایره انقلاب را محدود می کنند و این کار درستی نیست.
مردم را به سمت خارج از انقلاب هُل ندهیم

وی ادامه داد:  البته درصدی هم در جامعه وجود دارند که مخالفند؛ اما مدام مردم را به سمت خارج از انقلاب هُل ندهیم و مدام این 
خط کشی را تکرار نکنیم این حرف بدی است. مثلا می گویند جبهه نیروهای انقلاب این اسم گذاری ها غلط؛ یعنی اطرافیان ما در 

انقلاب هستند و دیگران نیستند این ادعای بزرگ و غلطی است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا،  درباره عملکرد مجلس دهم گفت: عمکلرد مجلس دهم از دو دوره قبل بسیار 
بهتر بوده است، اما متاسفانه به دلیل تبلیغاتی که علیه این مجلس شکل گرفت، این را در ذهن مردم به وجود آوردند که این مجلس 

بی کفایت بوده است. حالا شما نگاه کنید اگر مجلس بعدی مطابق میل شان باشد، چگونه آن را بالا می برند.
عملکرد مجلس دهم از مجالس هشتم و نهم  بسیار قابل قبول تر بوده است

این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: به دلیل آن که در مجلس دهم تعداد نیروهای معتدل و 
اصلاح طلب قابل توجه است، می خواهند آن را بکوبند، درحالی که اکثریت مجلس دهم اصولگرا هستند، معقتدم عملکرد مجلس 
دهم از مجالس هشتم و نهم  بسیار قابل قبول تر بوده است. نماینده مردم تهران درباره اینکه تعداد قابل توجهی از چهره های شاخص 
در این دوره رد صلاحیت شدند، این امر چه تاثیری روی انتخابات خواهد گذاشت، گفت: باید ببینیم نتیجه چه می شود، شاید بعضی 
از این افراد تائید شوند. وی ادامه داد: اگر شورای نگهبان به این روند را ادامه دهد مجلس بعدی از افراد حُر و آزاده خالی خواهد شد 
و بخشی از مردم نماینده ای در مجلس نخواهند داشت، ان شاالله که این شورا روش معقولی را در پیش گیرد و فقط افرادی که واقعا 

فساد مالی و اخلاقی دارند را رد صلاحیت کند و صرف اظهار نظر کسی را رد نکنند.
مطهری درباره این که از سوی جریان اصولگرا مطرح می شود مهندسی انتخابات شاید صورت گیرد، گفت: یعنی این جریان تائید 
کرده است انتخابات می خواهد مهندسی شود؟ اگر روش ها اصلاح شود باز امید است مجلس واقعی تشکیل شود اما مطرح شدن 
این مطلب به معنی دست پیش گرفتن و عقب نیافتادن است. این نماینده دهمین مجلس شورای اسلامی درباره اظهارات سخنگوی 
شورای نگهبان مبنی بر این که 90 نفر از نمایندگان فعلی مجلس به دلیل مسائل مالی رد صلاحیت شده اند، گفت: این امر باعث 
بدبینی مردم خواهد شد درحال حاضر سوال برای مردم ایجاد شده است که علت اصلی رد صلاحیت ها فسادهای مالی و  سوءاستفاده 

از منصب است. بیان کردن چنین مطالبی در واقع متهم کردن وکلای ملت است در صورتی که اینطور نیست.

مشاور ویژه رئیس جمهوری در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی تأکید کرد: مسئولین، کارگزاران و دست اندرکاران امر 
انتخابات در همه نهادهای مسئول، مخصوصا در انتخاباتی که پیش رو هست، باید از ایجاد محدودیت برای نامزدها پرهیز نموده و 
انتخاب ملت را محدود نکنند؛ مخصوصا در بین اقوام ایرانی. و به خصوص در استان هایی مثل کردستان و سیستان و بلوچستان 

کسانی که نماینده واقعی مردم هستند و مردم می پسندند را به مجلس بفرستیم.
حجت الاسلام و المسلمین علی در خصوص راه حفظ وحدتی که زیر تابوت سردار شهید قاسم سلیمانی به وجود آمده، اظهار 
داشت: به نظر من بهترین الگو خود قاسم سلیمانی است. یعنی مسئولین باید مدل این سردار شهید عمل کنند. از سیاسیون و 

مردم کرمان بپرسید که آیا قاسم سلیمانی آنجا مرزبندی داشت؟!
مشاور ویژه رئیس جمهوری در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی تأکید کرد: همه می دانند که شهید قاسم سلیمانی سرباز 
مطیع رهبر بود و بالاتر از جریان های سیاسی عمل می کرد. یعنی با هر دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب ارتباط داشت و تا آخرین 

روزها با آیت الله هاشمی رفسنجانی هم ارتباط داشت و به ایشان هم گزارش کار می داد.
وی افزود: هیچ کس، هیچ زمان از زبان قاسم سلیمانی سخن یا موضعی حزبی، گروهی، جناحی و افراطی نشنید؛ رفتارش با 
همه یکسان بود. مسئولین کشور باید همین گونه عمل کنند. الآن بهترین زمان است که محدودیت ها و تنگ نظری ها و سخت 
گیری ها را کنار بزنیم. این ملت بزرگ استحقاق این را دارد که نگاهی با تسامح و مدارا به آنان داشته باشیم. الآن وقت آن است که 

از اختلافات دوری و از خطاهای احتمالی همه کسانی که از نظر ما مشکل دارند، صرف نظر کنیم.
باید از ایجاد محدودیت برای نامزدها پرهیز وانتخاب ملت را محدود نکنیم 

یونسی یونسی در گفت و گو با جماران با اشاره به تشییع میلیونی پیکر سردار شهید قاسم سلیمانی، گفت: این رفراندوم عمومی 
و وحدت ملی، یک عفو عمومی هم می طلبد. نگاه سردار سلیمانی بزرگوارانه و ملی بود. مسئولین، کارگزاران و دست اندرکاران 
امر انتخابات در همه نهادهای مسئول، مخصوصا در انتخاباتی که پیش رو هست، باید از ایجاد محدودیت برای نامزدها پرهیز 
نموده و انتخاب ملت را محدود نکنند؛ مخصوصا در بین اقوام ایرانی. و به خصوص در استان هایی مثل کردستان و سیستان و 

بلوچستان کسانی که نماینده واقعی مردم هستند و مردم می پسندند را به مجلس بفرستیم.
وی ادامه داد: هیچ کس نمی گوید کسانی که قانون صلاحیت آنها را رد کرده باید مورد عفو قرار بگیرند. در مورد کسانی که سلب 
صلاحیت قانونی هستند و محکومیت مؤثر دارند و یا ضد امنیتی هستند هیچ حرفی نداریم. ولی در عین حال، باید کسانی که 
با سلیقه و نگاه ما جور در نمی آیند را تحمل کنیم. این به نفع نظام و کشور است. نباید فراموش کنیم که همه کسانی که احتمالا 
منتقد به وضع موجود هستند نیز چگونه در این تشییع پیکر سردار سلیمانی حضور یافتند و ادای دین کردند. پس باید بدانید که 

در روزهای سخت همه به یکدیگر و وحدت ملی نیاز داریم.
مشاور ویژه رئیس جمهوری در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی با تأکید بر اینکه ملت ایران به تک تک فرزندانش احتیاج 
دارد، اظهار داشت: هیچ فرد ایرانی اضافه نیست. همه ایرانیان، با هر گرایش سیاسی و قومی و مذهبی فرزندان ایران هستند. تا 
می توانیم چتر گذشت و عفو را پهن کنیم و بگذاریم در خیمه انقلاب همه افراد جا بگیرند. ما این خیمه را محدود نکنیم و بگذاریم 

از هر جایی که بخواهند مردم می توانند وارد این خیمه شوند؛ کسی را محدود نکنیم.
وی تأکید کرد: محروم کردن مجلس شورای اسلامی از شخصیت های مثل علی مطهری که فرزند شهید و خود یکی از شخصیت 
های برجسته اسلامی و ملی است،  به نفع دشمنان ملت و به زیان نهاد قانونگذاری کشور است و رد صلاحیت ایشان چه توجیهی 
دارد؟! یا رد صلاحیت نماینده ای آزاده مانند محمود صادقی که خود فرزند شهید و یکی از نمایندگان لایق و شایسته و شجاع 

مجلس هست، با چه توجهی انجام می شود؟! تعدادی دیگر از نمایندگان مجلس هم همین طور است.

علی مطهری:
تقسیم مردم به انقلابی و غیرانقلابی کار غلطی است 

مسئولین کشور باید مانند شهید سلیمانی عمل کنند 
حجت الاسلام علی یونسی: خیمه انقلاب را محدود نکنیم



معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: متاسفانه برخی دور زدن سازمان 
محیط زیست را یک موفقیت برای خود می دانستند و تصور می کردند با این کار یک طرح 

عمرانی یا صنعتی را به سرانجام رسانده اند، اما از آثار و نتایج مخرب آن غافل بوده اند. 
محسن بهشتی عصر شنبه در جلسه مدیریت زیست بومی تالاب ها و گردوغبار استان قم 
افزود: افراد معدودی ضوابط و ملاحظات زیست محیطی را رعایت نمی کنند، اما آلودگی 

آن برای همگان است و در آینده نیز هیچ کدام از مسببان این آلودگی ها پاسخگو نیستند.
وی با اشاره به تصویب قانون حفاظت، احیا و مدیریت تالاب های کشور، بر ضرورت 
استفاده از تمامی ظرفیت های حقوقی و قانونی برای مقابله با آلودگی های زیست محیطی 
تأکید کرد و گفت: امروز حفاظت از محیط زیست یک مطالبه عمومی است و قوانین و 

ضوابط زیست محیطی باید در همه امور لحاظ شود.
رونق  به  دستیابی  برای  لازم  راهکارهای  باید  مرتبط  کارشناسان  البته  داد:  ادامه  وی 
اقتصادی و جذب سرمایه گذاری، رعایت بایدها و نبایدهای زیست محیطی را نیز ارائه کرده و 

این طور نباشد که فقط موانع و ممنوعیت ها بیان شود.
وی با اشاره به وضعیت شکننده و حساس دریاچه نمک، برگزاری دومین همایش ملی 
دریاچه نمک در استان قم را برای بررسی همه ابعاد و جوانب مرتبط با این تالاب، با توجه به 

شرایط و تصویب قوانین جدید مؤثر و راهگشا دانست.
بهشتی تصریح کرد: برگزاری این همایش می تواند موضوع هایی همچون راه دسترسی به 
دریاچه نمک و ظرفیت های گردشگری و معدنی این تالاب را موردبحث و بررسی قرار داده و 
در پایان اگر به این نتیجه رسیدیم که تخریب و آسیب های زیست محیطی آن بیشتر از منافع 

اقتصادیش است، آن را به صراحت بیان کنیم.
وی از عدم توجه برخی از مدیران و دستگاه های اجرایی به سند آمایش استان قم انتقاد 
کرد و گفت: در این سند، راهکارهای علمی و عملیاتی مناسبی بر اساس شرایط اقلیمی 
و جغرافیایی استان برای برطرف کردن موانع و مشکلات پیش رو وجود دارد و ما برای 

تصمیم گیری ها در حوزه های گوناگون باید اسناد بالادستی را موردتوجه قرار دهیم.
معاون عمرانی استانداری قم در پایان بابیان این که نگاه تک بعدی برخی درگذشته، 
چالش های زیست محیطی امروز را رقم زده است، تصریح کرد: نگاه مدیران و کارشناسان 
نسبت به مسائل مختلف باید همه جانبه نگر بوده و نیازمند تغییر نگاه ها به مسائل و 
ظرفیت های زیست محیطی استان قم هستیم. جلسه مدیریت زیست بومی تالاب ها و 
گردوغبار با حضور جمعی از مدیران و کارشناسان دستگاه های اجرایی ذی ربط در سالن 

جلسات اداره کل مدیریت بحران استان قم برگزار شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تاکید کرد

ضرورت تغییرنگاه ها به ظرفیت های زیست محیطی استان قم 

محاکمه نمایندگان متخلف در قوه قضاییه آغاز شد
سخنگوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: پرونده هایی از نمایندگان داشتیم که به دادگاه ارسال 
کردیم و براساس آن اعلام شد که این مورد جزو وظایف نمایندگی تشخیص داده نشده است که آن ها هم 
محاکمه را شروع کردند.محمدجواد جمالی نوبندگانی سخنگوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان، در 
پاسخ به سؤالی مبنی بر روند بررسی پرونده نمایندگان متخلف در قوه قضائیه اظهار داشت: پرونده هایی 
به هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان رسیده که شاکی داشته است اعم از شاکی حقیقی یا حقوقی. وی 
افزود: ما در هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان حکم صادر نمی کردیم، بلکه بحث این بوده که آیا این جزو 
وظایف نمایندگی بوده است یا خیر. جمالی ادامه داد: پرونده هایی هم از نمایندگان داشتیم که به 
دادگاه ارسال کردیم- یعنی دادگاه از ما خواسته- و براساس آن اعلام کردیم که این مورد جزو وظایف 
نمایندگی تشخیص داده نشده است که آن ها هم محاکمه را شروع کردند. سخنگوی هیأت نظارت بر 
رفتار نمایندگان بر همین اساس اضافه کرد: براساس همین موضوع و با توجه به اینکه ما عملکرد یک 
نماینده را خلاف وظایف نمایندگی تشخیص دهیم، دیگر ادامه روال و بررسی قضایی آن برعهده قوه 
قضائیه بوده و حکم را قاضی صادر خواهد کرد که محکوم می شود یا خیر و اگر محکوم می شود، به چه 

شکل و به چه میزان حدی مجازات شود.

الزام پزشکان به ثبت کارتخوان تا ۳۰ بهمن 
سازمان نظام پزشکی کشور و سازمان امور مالیاتی طی تفاهمنامه ای اعلام کردند که پزشکان باید تا 
30 بهمن ماه سال جاری نسبت به ثبت کارتخوان اقدام کنند.روسای سازمان نظام پرشکی و سازمان 
امور مالیاتی کشور بر سر اجرای کامل بند »ی« تبصره 6 قانون بودجه 1398 کشور و تبصره 2 ماده 168 
قانون مالیات های مستقیم و آیین نامه اجرایی همچنین قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 
بر اساس مفاد فوق به تفاهم رسیدند.براساس بند 1 این تفاهمنامه که امروز به امضای طرفین رسید، 
سازمان نظام پزشکی با استفاده از ظرفیت های قانونی و اجرایی خود تا 30 بهمن 98 مابقی اعضای 
خود که موفق به نصب کارتخوان و ثبت در سامانه سازمان امور مالیاتی نشده اند را برای جلوگیری از 
جرایم قانونی موظف به اقدام قانونی خواهد کرد.همچنین سازمان امور مالیاتی نیز به آن دسته از 
مودیانی که تا مهلت فوق اقدام به اعمال قانون کنند حداکثر تشویقات و تسهیلات مقرر در بخشودگی 

مالیاتی را اعمال خواهد کرد.

پوتین ایده ریاست جمهوری مادام العمر را رد کرد 
رئیس جمهور روسیه این ایده را که یک فرد بتواند برای مدت نامحدودی رئیس جمهور روسیه باقی 
بماند، رد کرد.به گزارش فارس، »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه روز شنبه در دیدار با کهنه سربازان 
روس گفت بهتر است که اجازه داده نشود دوره هایی که یک فرد می تواند رئیس جمهور روسیه باشد 
نامحدود باشد.به نوشته پایگاه خبری »اسپوتنیک«، وی در ادامه گفت: »زمانی که موضوع به دوره های 
ریاست جمهوری می رسد، من درک می کنم که این موضوع به نگرانی های مردم برای ثبات در جامعه، 
در کشور و روابط خارجی گره خورده است.«پوتین پیشتر نیز در سخنرانی در پارلمان این کشور درباره 
تغییر قانون اساسی روسیه، تأکید کرده بود که یک فرد فقط باید بتواند برای دو دوره رئیس جمهور باشد.

مرگ ۱86 نفر در ۱۱7 روز بر اثر گازگرفتگی 
بر اساس آمار اعلام شده از سازمان اورژانس کشور، اورژانس پیش بیمارستانی طی 117 روز گذشته 
در استان های تهران به 910 نفر، در فارس به 534 نفر، در خراسان رضوی به 414 نفر و در آذربایجان 
شرقی به 251 که دچار مسمومیت با گاز CO شده بودند خدمات ارائه داده است.سازمان اورژانس کشور 
با اشاره به مسمومیت 4249 نفر در 31 استان کشور اعلام کرد: 3103 مسموم توسط آمبولانس های 
اورژانس پیش بیمارستان به مراکز درمانی منتقل شدند که از این تعداد 434 نفر در استان  تهران ، 366 
نفر در فارس ، 362 نفر در خراسان رضوی و 232 نفر در آذربایجان شرقی دارای بیشترین آمار بوده اند.
بنا براعلام اورژانس کشور، بیشترین میزان فوتی نیز تا به امروز در استان های تهران با 25 نفر، فارس با 

23 نفر، کرمان با 15 نفر، اصفهان با 14 نفر بوده است.

سند ازدواج هم »تک برگی« می شود 
رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق از الکترونیکی و تک برگی شدن اسناد ازدواج خبر داد.علی 
مظفری قضایی با بیان اینکه پاسپورتی شدن سند های ازدواج منتفی شده است، گفت: سند های 
ازدواج از سال آینده الکترونیک و تک برگ می شود. رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق افزود: اوراق 
سند های دفترچه ای فعلی بسیار زیاد است و با صدور سامانه ای منافات دارد و نمی شود از سامانه ثبت 
چاپ گرفت و هم اینکه مردم هر جا می روند باید تعداد زیادی کپی از اوراق دفترچه تهیه کنند. مظفری 

گفت: البته قرار است سند های تک برگی ازدواج، متناسب با شئون خانواده باشد.

حداقل و حداکثر عیدی امسال کارگران چقدر است؟ 
نماینده کارگران درشورای عالی کار گفت: حداقل عیدی کارگران 3 میلیون و 32 هزار تومان و حداکثر 
4میلیون 548 هزار تومان است.علی خدایی درباره میزان عیدی کارگران گفت: طبق ماده واحده ای که 
در سال 70 تصویب شد، حداقل عیدی کارگران برابر با 60 روز از آخرین حقوق آن ها یعنی 2 ماه است 
ومیزان حداکثر عیدی کارگران برابر با 90 روز است.وی ادامه داد: حداقل عیدی کارگران 3 میلیون و 32 
هزار تومان و حداکثر 4 میلیون 548 هزار تومان است. اگر در کارگاهی عیدی بالاتر از این حداکثر باشد، 

عرف کارگاه ملاک است.

جواد رضویان: نه اهل بیانیه هستم نه اهل حرف سیاسی
جواد رضویان مطلبی را که به نقل از او با عنوان »امشب همه می خوابیم« در فضای مجازی دست به 
دست می شود، تکذیب کرد. انتشار مطلبی به نقل از جواد رضویان در فضای مجازی، بازیگر »پاورچین« 
را به واکنش واداشت. رضویان در اینستاگرامش نوشت: »اینجانب سیدجواد رضویان نه اهل بیانیه هستم 
نه اهل حرف سیاسی. متأسفم برای همه کسانی که در این شرایط از زبان من نطق می کنند، خداوند 

مکرشان را به خودشان برگرداند.«

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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منفورترينِ شما در نزد خدای متعال ، 

هر پرخواب و پرخور و پرنوش است .

یکشنبه - بیست ونهم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4965

. تنبيه الخواطر : ج 1 ص 100

استاندار قم :

پیشرفت طرح های زیربنایی اقتصاد مقاومتی قم 
رضایت بخش نیست 

استاندار قم گفت: برای طرح کمربندی جدید قم 21 هزار میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده و از 
مصوبه های هیات وزیران است و کلنگ آغاز عملیات اجرایی آن در دهه فجر انقلاب اسلامی در سال 

جاری به زمین زده می شود. 
بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم بیان کرد:طرح جدید کمربندی 
قم به طول 110 کیلومتر به نام سردار سرافراز اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی نام گذاری شده است.

اقتصاد مقاومتی  اقتصادی ستاد  به صورت میانگین طرح های حوزه  تاکید کرد:  وی همچنین 
استان قم پیشرفت فیزیکی 75 درصدی دارد، اما پیشرفت طرح های زیربنایی اقتصاد مقاومتی قم 
به هیچ عنوان رضایت بخش و مطلوب نیست. سرمست بابیان این که طرح های نیمه کاره استخوان لای 
زخم طرح های عمرانی استان است و باید تعیین تکلیف شوند افزود: تکمیل و بهره برداری از طرح های 
نیمه کاره نیازمند بازدیدهای میدانی مدیران و پیگیری های ملی است. استاندار قم اظهار داشت: در 
ارتباط با طرح های نیمه کاره و راکد استان پیگیری های مثبتی از سوی مسئولان ارشد دولت صورت 
گرفته است. سرمست در ادامه تصریح کرد: سیاست اصلی استان بازگرداندن واحدهای راکد به مدار 
تولید و توسعه ظرفیت های اشتغال و تولید واحدهای فعال است. وی خاطرنشان کرد: از 25 واحد راکد 
صنعتی هدف گذاری شده استان تاکنون 14 واحد به مدار تولید بازگشته است. وی عنوان کرد: برای 
بازگرداندن تمام این 25 واحد صنعتی به مدار تولید تا پایان سال باید از منابع و تسهیلات ملی استفاده 
شود. سرمست همچنین تصریح کرد: استفاده از منابع معدنی و گردشگری دریاچه نمک تا زمانی 
که مسیر دسترسی آن احداث نشده باشد بدون نتیجه خواهد ماند. وی ابراز کرد: برای احداث مسیر 
دسترسی دریاچه نمک بیش از 50 میلیارد تومان اعتبار لازم است که از عهده بخش دولتی در شرایط 
بودجه ای حاکم بر کشور ممکن نیست. استاندار قم در ادامه با اشاره به طرح اتصال راه آهن سراسری 
به منطقه ویژه سلفچگان اظهار کرد: راه آهن قم فقط 2 هفته نسبت به تعیین تکلیف و شکل اجرای 
این طرح مهلت دارد. سرمست اظهار داشت: دستگاه های اجرایی موظف هستند گزارش پیشرفت 

طرح های اقتصاد مقاومتی را به صورت دوره ای و سه ماه ارائه دهند.

در لایحه بودجه سال 99 کشور، کم ترین بودجه برای استان قم در نظر گرفته شده ولی این 
استان در زمینه اعتبارات هزینه ای و تملک رشد نیم درصدی داشته است.

دهمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم قبل از ظهر شنبه در سالن امام جواد 
)ع( استانداری قم با حضور مدیران دستگاه های اجرایی و هم چنین نمایندگان مردم قم در 

مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
استاندار قم تأکید کرد؛

لزوم ارائه تسهیلات اشتغال زایی روستایی برای حل معضلات شهری 
استاندار قم  دراین جلسه پرداخت تسهیلات اشتغال زایی روستایی را عاملی مهم در 
کاهش مهاجرت به شهرها دانست و گفت: در طرح های اشتغال زایی روستایی به ظرفیت ها 

و محدودیت های هر روستا توجه شود.
بهرام سرمست با اشاره به اینکه قم در زمینه اعتبارات هزینه ای و تملک رشد خوبی 
داشته است، گفت: امیدواریم این رشد به طور پلکانی برای سال 99 اتفاق بیفتد و در بحث 
اختصاص ها از نمایندگان مجلس در شورای اسلامی خواستار پیگیری و بررسی بیشتری 

هستیم.
وی افزود: دستگاه های اجرایی و مدیران هم یک گزارش جامعی از عملکرد خود به 
تأمین بودجه  به  تا در یک جمع بندی مشخصی نسبت  ارائه داده  معاونین استانداری 
دستگاه ها با توجه به پیگیری و مطالبات نمایندگان اختصاص یابد و از هم اکنون مدیران 

برای سال 99 برنامه ریزی و برنامه محدودی برای حوزه کاری خود داشته باشند.
با تأکید بر اینکه در این جلسات ما به دنبال تحقق برنامه ها هستیم نه  استاندار قم 
تعداد برنامه ها، تصریح کرد: برای کیفی سازی برنامه ها در این جلسات پیگیر هستیم که 
پروژه های ناتمام قم تا پایان سال 99 به اتمام برسد و برای راستی آزمایی این برنامه ها تیمی 

از استانداری برای بررسی و پیگیری وارد عمل می شود.
توجه به ظرفیت ها و محدودیت های هر روستا

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به کاهش مهاجرت ها به سوی شهرها و 
هم چنین کمک در روند مهاجرت معکوس روستاها و رفع معضلات و آسیب های شهری 
بر ارائه تسهیلات اشتغال زایی روستایی تأکید و بیان کرد: باید در طرح های اشتغال زایی 
این ظرفیت  روستایی ظرفیت ها و محدودیت های هر روستا مد نظر قرار گیرد و طبق 
طرح های اشتغال زایی در روستاها اجرا شود به عنوان مثال در روستایی گردشگری و در 
روستای دیگری کشاورزی و یا دامداری محوریت اشتغال است پس طرح ها و تسهیلات بر 

اساس ظرفیت هر روستا اجرایی شود.
سرمست اظهار داشت: بنیاد مسکن در زمینه اجرای طرح هادی خوب ورود کرده است و 

امید می رود در زمینه بافت فرسوده شهری هم وارد عمل شود.
رشد نیم درصدی اعتبارات هزینه ای استان قم

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم در این جلسه از پیگیری منظم و دائم این 
مرکز و استانداری قم برای اختصاص ردیف بودجه ای مناسب هم طراز با شرایط استان در 
بودجه کشور خبر داد و گفت: باید شرایط جمعیتی و تک شهرستانی بودن استان قم و 
موقعیت خاص آن در بودجه سال 99 لحاظ شود و انتظار داریم که طی سال شرایط بودجه 

استان هم بهبود یابد.
محمود نوربخش با بیان اینکه اعتبارات ما نیم درصد رشد داشته است، گفت: اعتبارات 
هزینه ای در کل کشور 12 درصد و در استان قم 12 و 5 درصد است با این وجود اعتبارات 
هزینه ای قم نیم درصد با رشد روبرو است ولی در زمینه بودجه ای در جایگاه 31 کشوری قرار 

دارد به این دلیل که قم دارای کم ترین پرسنل و شهرستان در میان استان های کشور است.
اما در جدول بودجه سال 98 و مقایسه آن با بودجه سال آینده نشان از آن دارد که برخی 
استان های کم تر توسعه یافته و اندکی محروم که بیش از سایر استان های کشور نیاز به کمک 
مالی و اعتباری دولت هستند از جمله استان قم، زنجان و البرز و هم چنین خراسان شمالی 
و قزوین ته جدول اختصاص بودجه بوده که در سال 99 هم تقریباً سهم آن ها همین اندازه 
است. با توجه به لایحه بودجه که از سوی رئیس جمهور تقدیم مجلس شورای اسلامی شد 
استان تهران بیشترین میزان بودجه و استانی مانند قم با توجه به موقعیت استراتژیکی و 
جایگاه معنوی و مذهبی و جغرافیایی که در کشور دارد دارای کم ترین بودجه اختصاصی 
است. بهرام سرمست، استاندار قم نیز در این جلسه با اشاره به اینکه قم در زمینه اعتبارات 
هزینه ای و تملک رشد خوبی داشته است، گفت: امیدواریم این رشد به طور پلکانی برای 
سال 99 اتفاق بیفتد و در بحث اختصاص ها از نمایندگان مجلس در شورای اسلامی 

خواستار پیگیری و بررسی بیشتری هستیم.
اجرای طرح های خود اشتغال زایی و توسعه گردشگری در روستاها

معاون هماهنگی و عمرانی استانداری قم هم در این جلسه با اشاره به طرح های اجرا شده 
در روستاهای استان قم، گفت: خوشه های اشتغال و نواحی صنعتی در روستاها ایجاد شده 
است و در بحث گردشگری هم ورود خوبی در روستاهای هدف گردشگری داشتیم که برای 

اشتغال با توجه به ظرفیت هر روستایی تسهیلات خوبی ارائه شده است.
محسن بهشتی افزود: تسهیلاتی در زمینه مجتمع های گردشگری در روستاهای هدف 
از مهاجرت  گردشگری صورت گرفته است، هم چنین برای رونق اشتغال و پیشگیری 
روستاها هم طرح های اشتغال زایی اجرا شده است که در زمینه ساخت و سازهای روستایی 
همان ساخت و سازها ساماندهی شده تا جلوی ساخت سازهای افراد سودجو در روستاها 
جلوگیری شود. در ادامه جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی قم گزارشی از عملکرد نهاد خود برای توسعه روستاها هم چنین مقاوم سازی 

ارائه کرد.
اجرای طرح هادی در 1۳۲ روستای قم

مدیرکل مسکن انقلاب اسلامی قم گفت: مهم ترین اهداف بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
بازسازی و بهسازی و هم چنین بازنگری در طرح هادی در روستاها است که این طرح افق و 
چشم انداز 10 ساله دارد و برای اجرای این طرح اعتباراتی از محل استانی و ملی و هم چنین 

از محل اعتبارات خود بنیاد مسکن در نظر گرفته شده است.
داریوش بلدی با بیان اینکه از دیگر فعالیت های بنیاد مسکن در قم واگذاری مسکن 
روستایی است که متناسب با رشد جمعیت روستا با تملک آماده سازی و در اختیار روستاییان 

قرار می گیرد، گفت: روستاها خوشبختانه مشکلی در واگذاری زمین نداریم.
به گفته وی، تاکنون در 132 روستا طرح های هادی اجرا شده است و برای 151 روستا 
هم طرح بازنگری صورت گرفته است؛ در سال 98 هم 2 هزار جلد سند در زمینه واگذاری 
اراضی صادر شده است. مدیرکل مسکن انقلاب اسلامی قم افزود: در کل اعتبارات استانی 
و ملی اختصاص یافته 23 میلیارد و 500 میلیون تومان بوده که بیش از 17 میلیارد تومان آن 
تخصیص یافته است؛ در استان قم 200 روستا وجود دارد که در 13 روستا 100 درصد طرح 

هادی اجرا شده است و در 6 روستا فقط 5 درصد این طرح اجرایی شده است.
وی طرح های زیربنایی روستاها را مطلوب عنوان کرد و بیان کرد: برای پیشگیری از 
مهاجرت روستاییان و با توجه به رشد حوادث طبیعی طرح های مقاوم سازی از سال 74 
آغاز شده است با توجه به اجرای این طرح و طرح های زیربنایی در روستاها شاهد مهاجرت 

معکوس هستیم.
بلدی گفت: برای مقاوم سازی 40 میلیون تومان تسهیلات روستایی با ضمانت سفته 

زنجیره ای پرداخت و تاکنون یک هزار واحد مسکونی مقاوم سازی شده است
وی به اجرای طرح اقدام ملی مسکن در قم اشاره کرد و گفت: 2 واحد مسکونی قرار است 
در این طرح ساخته شود و در زمینه احیای بافت فرسوده هم 5 محله در نظر گرفته شده 

است که محله خاکفرج اکنون به عنوان پایلوت انتخاب شد.
باید هرگونه ساخت و ساز در روستاها ساماندهی شود 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بر ساماندهی ساخت و سازهای روستایی 
در قم تأکید کرد و گفت: باید هرگونه ساخت و ساز در روستاهای استان ساماندهی شود 
و از ساخت و سازهای غیرمجاز جلوگیری شود همچنین برای جلوگیری از مهاجرت برای 

روستاییان هم تسهیلاتی ارائه شود.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنور با بیان اینکه برای ایجاد تفرجگاه باید شرایط خاص روستاها 
را در نظر بگیریم، اظهار داشت: عده ای برای ایجاد تفرجگاه و تفریح در روستاها وارد عمل 
شدند در حالی که به همراه خود یک فرهنگ غریبی را به روستاها می آورند و باعث ناراحتی 
روستاییان می شوند؛ این افراد جز ترافیک و هزینه و آوردن یک فرهنگ جدید آورده دیگری 

برای روستاها ندارند.
به گفته وی، باید برای ارائه تسهیلات به افرادی که در روستاها اقدام به سرمایه گذاری 

می کنند بازنگری شود و از تصاحب اراضی به طور غیر مجاز هم جلوگیری شود.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: باید استانداردهایی رعایت 
شود تا روستاییان این احساس را نکنند که در بافت روستایی آن ها لطمه هایی ایجاد شده 

است.
افزایش تصرفات غیرقانونی در روستاهای قم 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نیز دراین جلسه  ضمن انتقاد از افزایش تصرفات 
غیرقانونی در روستاهای استان گفت: میزان تخریب این تصرفات در سال جاری دو برابر 

سال گذشته شده است.
عباس پورمیدانی ی با اشاره به افزایش تصرفات غیرقانونی در روستاهای قم اظهار کرد: در 
سال جاری افزایش تصرفات غیرقانونی در روستاهای استان را شاهد بودیم و میزان تخریب 

این تصرفات در سال جاری دو برابر سال گذشته شده است.
وی ادامه داد: نیاز به اصلاح طرح هادی در برخی از روستاهای قم وجود دارد و روستاییان 

تقاضای این مساله را دارند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: اراضی کشاورزی در استان محدود است 
و باید حفاظت از این اراضی صورت بگیرد، نباید شاهد تبدیل گسترده اراضی کشاورزی به 

اراضی مسکونی باشیم.
پورمیدانی با اشاره به ساخت ویلاها در روستاهای قم اظهار کرد: این ویلاها شاید یک یا دو 
روز در هفته یا ماه استفاده می شوند و باید به دنبال توسعه بوم گردی در روستاهای قم باشیم 

تا تقاضا برای ساخت ویلاها در روستاها کاهش پیدا کند.
تمام زیرساخت های آرامستان جدید آماده شده است 

رئیس شورای اسلامی شهر قم از سرمایه گذاری 5 میلیارد تومانی برای احداث زیرساخت، 
جدول، فضای سبز و ساختمان در آرامستان جدید شهر قم خبر داد و گفت: تا دو ماه دفن 

در آرامستان جدید شهر قم رایگان خواهد بود. 
عبدالله جلالی با اشاره به توسعه فضای سبز قم اظهار کرد: توسعه فضای سبز شهر عمده 
اش در ضلع جنوبی قم است و اقدامات گسترده ای در این زمینه در حال صورت گرفتن 

است.
در  خانه  تصفیه  از  فاضلاب  پساب  خریداری  به  موظف  قم  شهرداری  داد:  ادامه  وی 
بالادست شهر برای فضای سبز است، پساب خروجی از تصفیه خانه از استانداردهای لازم 

برخوردار است و خریداری این پساب برای فضای سبز می تواند که به نفع شهر قم باشد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: چند سال پیش، شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
مصوب کرد که آرامستانی در جنوب شهر قم احداث شود و تمام زیرساخت ها برای این کار 
آماده شد، احداث این آرامستان مطالبه مردم پردیسان و منطقه چهار بود و پیگیری هایی 
با دادستانی و سازمان بازرسی برای بهره برداری از این آرامستان داشتیم و مصوبه شورای 

اسلامی شهر قم، شروع دفن در آرامستان جدید شهر است.
جلالی بهره برداری از آرامستان جدید شهر قم را برای مدیریت حمل و نقل در این شهر 
ضروری دانست و تصریح کرد: پنج میلیارد تومان برای احداث زیرساخت، جدول، فضای 
سبز و ساختمان در این آرامستان صرف شده است و آرامستان پاسخگوی نیاز مردم مناطق 

پیرامون خود است و تا دو ماه دفن در آرامستان جدید شهر قم رایگان خواهد بود.
 احداث آرامستان اولویت شهر قم نیست

رئیس دانشگاه علوم  پزشکی قم نیز در این جلسه  گفت: احداث آرامستان از اولویت های 
مهم شهر قم نیست و توسعه مراکز فرهنگی و ورزشی باید در دستور کار شهرداری قرار بگیرد.

محمدرضا قدیر در واکنش به سخنان رئیس شورای اسلامی شهر قم مبنی بر تلاش 
مدیریت شهری جهت احیای مجدد طرح آرامستان بهشت فاطمه)س( در قم، اظهار 

داشت: آرامستان بهشت معصومه قم برای کل این شهر کافی است.
وی بابیان اینکه دفن اموات در محلی مناسب و به دور از محل زندگی شهروندان همواره 
یکی از مسائل مهم بهداشتی شهرها به شمار می آید، بیان داشت: آرامستان فوق با توجه به 
راه دسترسی مطلوب و موقعیتی که در آن واقع شده و همچنین توسعه 150 هکتاری صورت 

گرفته، می تواند کل شهر را پوشش دهد.
طرح آرامستان جدید شهر قم بزودی تعیین تکلیف می شود

محسن بهشتی معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری قم این جلسه درادامه  با اشاره به 
نواحی صنعتی در روستاهای استان اظهار کرد: پنج ناحیه صنعتی روستایی در بخش های 

قم پیش بینی شده است و بهره برداری از این نواحی با توجه به ظرفیت روستاها است.
وی خاطرنشان کرد: در سال 1392 احداث آرامستان جدید شهر قم در جلسه شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان مصوب شد، ولی سازمان بازرسی به این مصوبه ایراد گرفت و 
این شورا مصوبه را به کارگروه عمرانی ارجاع داد، در نهایت طرح آرامستان جدید شهر قم 
در جلسه بعدی شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم برای تصمیم گیری نهایی، طرح 

می شود.
 تصفیه خانه شماره ۲ فاضلاب قم افتتاح می شود 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  نیز دراین جلسه گفت: تصفیه خانه های شهر 
قم به روز شده است و تصفیه خانه شماره دو فاضلاب این شهر به زودی افتتاح می شود. 

علی جان صادق با اشاره به وضعیت تصفیه فاضلاب شهر قم اظهار کرد: تصفیه خانه های 
شهر قم به روز شده است و تصفیه خانه شماره دو این شهر به زودی افتتاح می شود، ظرفیت 
تصفیه تصفیه خانه های فاضلاب این شهر پس از بهره برداری کامل بیشتر از حجم فاضلاب 
موجود در قم است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ادامه داد: اکنون ظرفیت 
تصفیه خانه فاضلاب موجود در شهر قم به حدی نیست که پساب فاضلاب را از منطقه 
پردیسان برای تصفیه به این تصفیه خانه انتقال بدهیم و به همین دلیل باید تصفیه خانه 

جدیدی برای منطقه پردیسان احداث شود.
این جلسه درباره پیگیری مشکلات زیست محیطی تصفیه خانه   گفتنی است، در 

پردیسان و هم چنین آرامستان جدید شهر قم هم بحث و گفت وگو شد.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

روزانه 7۰۰ تن زباله در قم جمع آوری 
می شود

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم تولید روزانه زباله را 
700 تن در قم اعلام کرد و گفت: حدود 300 تن از این حجم بازیافت شده و 

باید حجم دفن زباله را به حداقل رسانده و این کار نیاز به فرهنگ سازی دارد.
سید مجتبی سبحانی ثابت با اشاره به خدمات شهری ارائه شده از طرف 
شهرداری به شهروندان اظهار داشت: با توجه به افزایش هزینه های شهرداری 
در حوزه خدمات شهری و فضای سبز جلسات متعددی برای ساماندهی این 

حوزه در شورای شهر برگزار شده است.
وی کاهش هزینه های شهرداری را موضوع این جلسات عنوان کرد و افزود: 
برای حفظ کیفیت و بهره وری و کاهش هزینه ها نیاز به راهکارهای جدید داشته 
و شورا از شهرداری خواسته سیاست گذاری ها به سمت یک روز در میان کردن 

جمع آوری زباله برای فرهنگ سازی تفکیک زباله و بازیافت زباله در منزل باشد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم، توسعه فرهنگ 
تفکیک و کاهش تولید زباله را نیازمند تغییراتی در سیستم شهرداری دانست و 
بیان کرد: بیشتر از کاهش هزینه، هدف از این برنامه گسترش فرهنگ تفکیک 
زباله و بازیافت زباله بوده و دیگر شهر گنجایش دفن زباله و ایجاد چاله زباله را 

ندارد.
وی تولید روزانه زباله در قم را 700 تن اعلام کرد و گفت: حدود 300 تن از 
این حجم بازیافت شده و باید حجم دفن زباله را  به حداقل رسانده و این کار 
نیاز به فرهنگ سازی داشته و باید با بسته های فرهنگی مردم توجیه شده و 
آموزش ببینند. سبحانی ثابت ضمن تشریح سیستم درست بازیافت زباله در 
منازل تصریح کرد: در کشورهای پیشرفته  زباله خشک و تر و از نظر جنس مانند 
پلاستیک، شیشه، پت از مبدأ تفکیک  شده و هرکدام در روز خاصی جمع آوری 

می شود، در قم نیز باید جمع آوری زباله به این سمت حرکت کند.
وی شهر قم را از نظر تمیزی قابل  قبول خواند و ادامه داد: یکی از مشکلات ما 
عدم همکاری مردم برای سر ساعت بیرون گذاشتن زباله بوده و باید آموزش در 
این حوزه را افزایش داده شود تا این فرهنگ در مردم نهادینه  شده و درنتیجه رفت  

و روب هم ساماندهی شود.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم حفظ بهره وری و 
راندمان کاری را در اولویت دانست و خاطرنشان کرد: به هیچ عنوان کاهش هزینه 
برابر با کاهش راندمان و کیفیت ارائه خدمات نخواهد بود و تنها تغییر فرهنگ و 

رفتار مردم در این طرح مورد نظر است.
وی تأکید کرد: تشریح این طرح برای مردم نیازمند همکاری گسترده رسانه ها و 
آموزش فرهنگ شهروندی توسط سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری بوده و باید 

این طرح کامل برای مردم تشریح شده و توجیه شوند.
فرایندها  باید  کرد:  ابراز  و  خواند  فنی  را  سبز  فضای  نگهداری  سبحانی 
اصلاح شده و با دقت و درست تقسیم کار می توانیم صرفه جویی کنیم و مدیریت 
آب و گسترش آب رسانی مکانیزه در دستور کار قرارگرفته و شورا نیز در این حوزه 

همکاری لازم را دارد.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

افراد غیرمسئول، مانع اجرای پروژه 
تقاطع کیوانفر و امام خمینی هستند

رئیس شورای اسلامی شهر قم بابیان این که افراد غیرمسئول، مانع اجرای 
پروژه تقاطع خیابان کیوانفر و خیابان امام خمینی )ره( هستند، گفت: اشکالات 

مطرح شده غیر کارشناسی است.
 عبدالله جلالی با اشاره به حواشی ایجاد شده در خصوص اجرای پروژه تقاطع 
بلوار شهید کیوانفر و خیابان امام خمینی )ره(، اظهار داشت: این پروژه در 
طرح جامع حمل  و نقل ترافیک مراحل قانونی خودش را طی کرده و در شورای 

ترافیک استان و شورای ترافیک عالی کشور نیز به تصویب رسیده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: این تقاطع جزء یکی از تقاطع هایی 
است که در صورت بهره برداری به کاهش ترافیک کمک می کند و بر اساس 
مجوزهای صادر شده در بودجه سال 98 شهرداری نیز رقم آن دیده  شده و 
مقدمات اجرای آن از قبیل برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار صورت گرفته 
ترافیکی  انحراف های  و  هماهنگی ها  زمینه  باید  کرد:  تأکید  جلالی  است. 

اقداماتی را انجام بدهیم اما در این بخش، یک مقدار وقفه ایجاد شده است.
وی با انتقاد از برخورد غیرمنطقی برخی از مسئولان استان در این زمینه، 
گفت: انتظار نداشتیم که با توجه به این که در بودجه سال 98 وجود داشت و 
هم در طرح جامع و ترافیکی لحاظ شده بود برخورد غیرمعقولی با این پروژه 

صورت بگیرد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: مخالفت ها به گونه ای شد که شورای 
اسلامی شهر، شهرداری را ملزم به اجرای آن کرد و در نهایت بعد از مخالفت 
شورای تطبیق و با اصرار شورا این موضوع در شورای حل اختلاف استان مورد 

بحث قرار گرفت و در نهایت با اجرای آن موافقت صورت گرفت.
جلالی خاطرنشان کرد: مدیریت شهری معتقد است که این کار کارشناسی 
شده بوده و همه اصول فنی و قانونی آن نیز رعایت شده اما موانع همچنان وجود 

دارد و دخالت های افراد غیر مسئول مانع اجرای آن شده است.
وی تصریح کرد: اشکالاتی که مطرح می کنند از پایه و اساس غیر کارشناسی 
شده است و افرادی که در اجرای پروژه وقفه ایجاد می کنند باید در آینده جواب 

مردم را بدهند.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

نگهداری بیش از ۵ میلیون مترمربع 
فضای سبز توسط بخش خصوصی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: طی 13 سال 
از  سبز  فضای  نگهداری  و  حفظ  در  خصوصی  شرکت های  حضور  گذشته 
20 درصد به 100 درصد رسیده که موفقیت قابل توجه ای در برون سپاری 

مسئولیت ها در این حوزه است.
پیام جوادیان با اشاره به اهمیت حفظ فضای سبز به  عنوان یکی از اولویت های 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اظهار داشت: برای ارتقاء کیفیت 
حفظ و نگهداری فضای سبز نیازمند ارتباط و همکاری نزدیک با شرکت های 
تحت قرارداد سازمان هستیم. وی با تأکید بر برگزاری جلسات دوره ای با مدیران 
عامل شرکت ها افزود: طی 13 سال گذشته حضور شرکت های خصوصی در 
حفظ و نگهداری فضای سبز از 20 درصد به 100 درصد رسیده که موفقیت 

قابل  توجه ای در برون سپاری مسئولیت ها در این حوزه است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مساحت فضای سبز 
شهر قم را بیش از 5 میلیون و 800 هزار مترمربع اعلام کرد و گفت: نگهداری 
فضای سبز شهر قم سالانه بیش از 54 میلیارد تومان هزینه داشته که نیازمند 

مدیریت و دقت در این حوزه را نشان می دهد.
وی ارتباط مستمر بین شرکت های طرف قرارداد و سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم را یکی از نکات مثبت در ارتقاء کیفیت نگهداری فضای سبز شهر 
قم عنوان و خاطرنشان کرد: پیمانکارها همگام با کارشناسان سازمان در رفع 
مشکلات و به  روزرسانی دفترچه همکاری کرده و این مسئله قابل  تقدیر است. 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تأکید کرد: هم اکنون 
نظارت بر عرصه های فضای سبز نیز به  صورت اتوماتیک و در اتوماسیون اداری 

انجام  شده و هرگونه اقدامی به صورت رسمی ثبت می شود.
 

شهردار منطقه 4 قم خبرداد

بازگشایی خیابان شهید محرابی 
شهردار منطقه 4 از بازگشایی خیابان شهید محرابی در محدوده این منطقه 

شهرداری خبر داد.
مهندس مهدی اصفهانیان مقدم  گفت: خیابان شهید محرابی واقع در خیابان 
انسجام با هزینه ای بالغ بر 100 میلیارد ریال بازگشایی و در حال تکمیل می 

باشد.
 وی در خصوص این طرح عنوان کرد: این پروژه در راستای خدمت رسانی 
به شهروندان و با رویکرد تسهیل در عبور و مرور شهری و بهبود ترافیک و اتصال 

خیابان انسجام به خیابان شهدای ناجا اجرا می شود .
شهردار منطقه4 بیان نمود : با توجه به عدم تملکات و معضلات ترافیکی پیش 
آمده خیابان مذکور که به صورت بن بست بوده و نظر به تامین اعتبارات لازم 
و پیش بینی در بودجه 98 و همکاری مالکین نسبت به بازگشایی ادامه مسیر 

اقدامات لازم صورت پذیرفت .
وی افزود: این پروژه به طول 110 متر و به عرض 20 متر در حال اجرا می 
باشد که در  این پروژه  2200 متر مربع تملکات اراضی، 220 متر جدول گذاری 
و 2000متر مربع زیر سازی و آسفالت  صورت گرفته است و در حال حاضر 80 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و انشاءالله پس از اجرا شدن تاسیسات زیر زمینی و 

پس از آسفالت به بهره برداری خواهد رسید.
اصفهانیان مقدم در پایان از شهروندان و مالکین و صاحبان اراضی که زمین 
آنان در طرح مذکور قرار گرفته بود و جهت بازگشایی و اجرا طرح با شهرداری 

همکاری صمیمانه داشتند تقدیر و تشکر نمود .

در شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم مطرح شد؛

قم در ردیف آخر جدول لایحه بودجه کشور

گزارش قطره چکانی
 از ضربه ملايم  مغزی آمريکايی ها! 

طرح:محمد علی رجبی


